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Møtets åpning.
A rbeidernes faglige Landsorganisasjons represen tan tskap  sam ledes m an

dag den  12. novem ber 1938 k lokken  10 form iddag i den sto re  sa l i F o lkets hus 
i Oslo.

L andsorganisasjonens form ann, Olav H indahl, slo til lyd og u tta lte : S iden 
vi s is t v a r sam let -er det fra  D anm ark  innløpet budskap  om  a t fo rm annen  
for De sam virkende Fagforbund, C hristian  Jensen , p lu tselig  e r  død u n d e r et 
ophold i Estland. H an  v ar re is t til Tallin  for sam m en m ed fo rm annen  for 
den svenske Landsorganisasjon, A ugust L indberg , fo rm annen  for den finske 
Landsorganisasjon, Vuori, og se k re tæ r  L ars E vensen fo r A rbeidernes faglige 
Landsorganisasjon i N orge, å søke å kom-me til k la rh e t over fagorganisasjo
nens forhold  i Estland. H er b lev  han  dagen  efte r ankom sten  ram m et av 
h jerteslag  og døde -den 3. desem ber om  kvelden. V idere e r  nestfo rm annen  i 
N orsk K jem isk  In d u stria rbe iderfo rbund , Iv an  B jerkm ann , avgått ved døden 
8. desem ber. De fleste av rep resen tan ten e  h a r  v æ rt i forbindelse m ed ham . 
H an hadde e t la n g t arbe idsliv  i fagorganisasjonen, fø rs t i A H seidsm annsfor- 
b im det og senere, da K jem isk  In d u stria rb e id erfo rb u n d  blev  stiftet, g ikk han  
over dit som viseform ann og stod som sådan  inn til han  i 1934 av h e lb red s- 
hensyn  bad sig frita tt. Vi ly se r fred  over deres m inne. (Talen  blev p åhø rt 
stående.)

Form annen  fo rtsa tte  så: «På sek re ta ria te ts  vegne ønsker jeg alle re p re 
se n tan te r  vel m øtt. D ette  e r  de t første rep resen tan tskapsm øte  e fte r fagkon
gressen, og d e t m ø te r m ange nye rep resen tan ter, valg t på sine fo rbunds lan d s
m øter i som m er. Spesielt ønsker jeg M urerfo rb u n d e t m ed A ksel Schultz v e l
kom m en. M urerne e r  n u  fo r tre d je  gang kom m et tilb ak e  t i l  L andsorgan isa
sjonen. P å  d e n  indre  fro n t e r  de t ikke sk jedd  så m eget siden vi hadde k o n 
gressen. F o r tiden h a r  vi kon flik te r fo r H otell- og R estau ran tfo rb u n d e t i B e r
gen og K ristian sund  og fo r fiskefangstfo lkene på V estlandet. H vordan  de t vil 
gå til  våren , n å r  vi ska l ha d e t s to re  opgjør, vet vi ikke. M eget avhenger av 
d e tte  rep resen tan tskap . D erfo r h a r  d e tte  m øte betydning  langt frem oyer. Om 
vi frem deles h ø re r til det «rohge h jørne» , så  e r  d e t la n g t fra  ro  u te  i verden. 
Vi se r  T ysk lands v idere  m arsj fo r å s ty rk e  sin  stilling. N u sist se r  d e t u t  til 
a t de ska l ta  M emel. Vi skal u n d e r  de n u v æ ren d e  forhold  ikke u n d erv u rd ere  
e ller o v erv u rd ere  stillingen. F o r den e r  alvorligere  enn noensinne. La oss 
håpe a t  den norske arbe iderk lasse  alltid  vil ta  de rik tig e  sk ritt, d e t som  vil 
gagne folket. F ø rs t og frem st m å v i selvsagt g jøre v å re  ved tak  u t  fra  v å r t 
eget lands forhold. M en vi m å sam tidig se det hele i fo rb indelse m ed de fo r
hold vi idag h a r  i verden. A tte r  igjen et vel m øtt.



Navneoprop.
E fter a t rep resen tan sk ap et v a r fo tografert, b lev  de t fo re ta tt navneoprop  

ved  sekretæ ir Lars Evensen. Følgende rep rese n tan te r  v a r  til  stede:

A rbeiderpartie ts  Presseforbund: H ans A m undsen, Oslo.
A rbeidsm andsforbundet: Johs. M. P. Ø degaard, Oslo, P ed e r O. M oan, 

Ø vre N am skogan, Olaf S letten , M ysen (ikke m ø tt), Je n s  H aanes, Røros.
B a ke r-  og K onditorforbundet:  Jo h an  N ygaard , Oslo.
B eklæ dningsarbeiderforbundet:  W italis A ndersen, Oslo (kom m er senere), 

R udolf E riksen, Oslo, fru  Solveig G ran, Oslo.
B okb in d er- og K artonnasjearbeiderforbundet:  Ø istein  M arth insen, Oslo 

(kom m er senere).
Bygnin,gsarbeidterforbundet: P e tte r  A arsan , T rondheim , L ars  Jansen , 

B ergen, E rling  Eide, S tavanger og Ole M. Johansen , Moss.
N orsk C entralforening fo r  B o k tryk ke re :  Em il Torkildsen, Oslo, H alfdan 

W igaard, Oslo.
F orm erforbundet:  E. N yhus, Oslo.
G ullsm edarbeiderforbundet: Nils H eggland, Oslo.
H andels- og K on torfunks jonæ renes Forbund: O m ar G jesteby, Oslo, 

G eorg Jacobsen, H alden, A. K ongerø, B ergen, P ed e r B irkeland , Oslo.
H otell- og R estaurantarbeiderforbundet: P o lm ar A asvestad, Oslo, E.

H eldén, Oslo.
H øvleriarbeiderforbuhdet: H ans E riksen, Oslo, Jo h n  Lausnes, Namsos.
J e m -  og M eta llarbeiderfdrbundet: H aakon Johansen , Moss, O laf A b ra 

ham sen, H olm estrand, A lf P edersen , S tavanger, M arkus P edersen , H arstad .
Jernbaneforbundet:  L udvig  Buland, Oslo, John . S kårvold, Trondheim , 

K ris tian  M ugaas, N esttun  st., pr. B ergen, S igvart A ndresen, S im ensbråten .
K jem isk  Industriarbeiderforbund:  K ris tian  H ansen, R ju k an  (frav .), Odd 

H um blen, B rev ik  (frav .), Nils H åra, Tyssedal, K r. Jakopsen , Sauda.
K jø ttindustriarbe iderforbundet:  H en rik  H enriksen, Oslo.
K om m uneforbundet:  G unnar Sethil, Oslo, K arl M adsen, B ergen, S verre  

Eggen, T rondheim , O scar K arlsen , Oslo.
L itogra fisk  og K jem igra fisk  forbund: E ivind N ielsen, Oslo.
L okom otivm annsforbundet:  M. H eggestad, H orten.
M urerforbundet:  A ksel Schultz, Oslo.
M usikerforbundet:  G ustav  H am m erstrøm , Oslo (frav .).
N æ rings- og N ydelsesm iddelarbeiderforbundet:  Je n s  Berg, Oslo, A ron 

Ask, Oslo (kom m er senere), Jo h an  Hoff, G rorud , M atheas L arsen, S tavanger.
P apirindustriarbeiderforbundet: Jo h n  C aflsen , D ram m en, K ris tian  M ar

th in se n ,. Sarpsborg , Jo h an  K ristensen , Skotfoss, pr. Skien, M agnus A rntzen, 
Moelv.

P ostforbundet:  O scar Røine, Oslo.
S jøm annsforbundet:  Ingv. H augen, Oslo (kom m er senere), J. Dahl, B e r

gen, B. Ø yan, Oslo, I. H am saas, T rondheim .
S k in n -  og L æ rarbeiderforbundet:  A xel E riksen, Oslo.
S k o g - og Landarbeiderforbundet:  O laf S kram stad , Oslo, O tto G u n d er

sen, H arran , A rne  Ø verlien, V ang pr. H edm ark, H ans Johnsm yhr, K velle, 
pr. Larvik .

S k o t ø i a r b e i d e r f o r b u n d e t :  Jens L arsen, H alden, A nton  A ndresen, Os .
S t e n i n d u s t r i a r b e i d e r f o r b u n d e t :  H enry  H ansen, Oslo.
T e k s t i l a r b e i d e r f o r b u n d e t :  Ingv. O lsen, Oslo, H ja lm ar Rom slo, Y tre  A rna,

Olaf H ansen, Oslo. „  j  i
T e l e g r a f - ,  o ^  T ele fon forbundet:  A rth u r  R uud, Oslo.
T r a n s p o r t a r b e i d e r f o r b u n d e t :  W illiam  A nderseip  S tavanger, Josef

C ollier Skien, G eorg Sørebø, Bergen, O laf B ruaas, T rondheim .
T r e i n d u s t r i a r b e i d e r f o r b u n d e t :  P. Ø degaard , Oslo, W aldm . Svendsen,

^A u st-A g d er Faglige Sam organisasjon: O scar Olsen, A rendal. 
T obakkarbeiderforbundet:  O tte r B oberg, Oslo.

B ergen  og F ylkenes Faglige Sam organisasjon: B e rn h a rd  B eren tsen ,

B ergen.
H edm ark Faglige Sam organisasjon: A ndreas A ndreassen , Vang, H edm ark. 
Sørlandets Faglige Samorganisasjon: B. F lood-E ngebre tsen , K r.san  . 
Trøndelag Faglige Samorganisasjon: K arl Tøm m eras, T rondheim .
V estfo ld  Faglige Samorganisasjon: Ole A ndersen  K iste , Tøns erg.
Oslo og A kh e rsh u s  Faglige Sam organisasjon: G u n n ar D isenaaen, Os o. 
Ø stfold Faglige D istriktsorganisasjon: H jalm ar Olsen, H alden.
O pland Faglige Sam organisasjon: P e tte r  Sveen, G jøvik (frav .).
B u skeru d  F y lke  (D ram m en, H ønefoss og O m egns Faglige Sam organisa

sjon):  F lo ritz  G undersen , Hønefoss.
T elem ark Faglige Samorganisasjon: Jo h n  A. Johnsen , Skien.
Rogaland Faglige D istriktsorganisasjon: C. S trøm , S tavanger.
M øre og R om sdal Faglige Sam organisasjon: O luf M ellby, K r sund  N. 
N am dal og H elgeland Faglige D istriktsorganisasjon: A ngel K . S trøm ,

N’'3insos
N ordland Faglige D istriktsorganisasjon: A lf N ielsen, S volvæ r (K r. W inge,

suppl., m øtte).
T rom s Faglige Samorganisasjon: O le H auan , Trom sø.
F innm ark Faglige D istriktsorganisasjon: Th. A lbrig tsen , H am m erfest. 
Sekre taria te t:  O lav  H indahl, K onrad  N ordahl, I. B. Aase, L ars  E ver^en, 

E lias Volan, H ans F ladeby , C hr. H enriksen , T o rb jø rn  H enriksen , E rling  K n  , 
Josef Larsson, A lfred  L jøner, Nic. Næss, A lbert R aaen, R asm us Rasm ussen,
Je n s  Tangen, M artin  T ranm æ l. .

Supp lean ter av sekre taria te t som  ik k e  er represen tert g jennem  sine fo r 
bund: Edv. S tenklev , frk . N eim i Lagerstrøm .

A . F. L .s T rom sø-kon tor: G u n n ar B råthen .
R evisjonsu tva lge t og R evisjonskon tore t:  A. E. G undersen , A m brosius

Olsen, To r  ju s  G raver.
Jurid iske  K ontor: Viggo H ansteen , D agfinn Bech.
D et S ta tistiske  K ontor: Jo h an n e  Reutz.
L. O. skole: H alvard  M. Lange.
D essu ten  er in n b u d t følgende forbundsform enn: Johs. M. P. Ø degaar , 

A rbeidsm annsforbundet, Th. N arvestad , N orsk  L okom otivm annsforbund.
A u øvrige innbud te  m øtte:  S ta tsm in iste r N ygaardsvold, sosialm inister

O scar Torp, ju stism in iste r T rygve Lie, handelsm in iste r A lfred  M adsen, E inar 
G erhardsen .
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3.

Dagsorden.
Følgende dagsorden re ferertes :
Åpning.
a) F o red rag  av  lek to r Jo h an  V ogt om k o n ju n k tu ren e  i in n -  og utland.
b) T ariffsituasjonen  i 1939.
F orslag  om  å tegne ande le r i Y oungsgaten 11 og T orvgaten  14.

4. E ndring  av P ensjonskassens lover.
5. a) A nket tv is t m ellem  N orges H andels- og K o n to rfunksjonæ rers fo r

bund  og N orsk J e rn -  og M etallarbeiderfo rbund  vedrø rende sk riv e - 
m ask in rep a ra tø re r  m. fl., 

b ) A n k e t tv ist m ellem  N orsk T re industria rbe iderfo rbund  og N orsk B yg- 
n ingsarbe iderfo rbund  vedrø rende L u m b er K ryssfinérfabrikk .

6. Valg av lønnsutvalg.
7. L over for: F ondet til  reisn ing av A rbeiderbøiskolen .
8. E le k trik e r-  og K raftstasjom sforbundats tils lu tn ing  til L andsorgan isa

sjonen.

E fter rep resen tan tsk ap e t boldes konferanse m ed sam organisasjonens r e 
p resen tan tsk ap  fo r å  behandle:
1. A visbudenes organisasjonsforhold.
2. F lyk tningsspørsm ålet.
3. In form asjon  om sm åbrukerbevegelsen .
4. O rganisasjonsforholdene fo r k je le -  og m askinpassere.
5. R efusjonsordningen  fra  fo rbundene til sam organisasjonene.

Olav H indahl: D et vil bli den  endring  i dagsordenen  a t vi e f te r  fo re 
d raget av  lek to r Vogt vil gå over til p u n k t 3 og a t p u n k t 2 b: ta riffs itu a 
sjonen  i 1939 fø rst b lir  ta t t  im orgen.

B. F lood-E ngebretsen: H vis vi rep resen tan ter^  u tenbys fra  ønsker en 
sak  op, skal v i d a  m a tte  sende d e t inn j>å forhånd  e ller k an  vi ta  den  op nu?

C. S trøm . Vi b a r  d rø fte t spørsm ålet om 1. e ller 2. årige å rsm ø ter og vi 
kan  ikke bli enige herom . Jeg  vil derfo r g je rne ta  den sak op ber.

Olav H indahl: Fagkongressen  b a r  ta t t  sitt ved tak  og a lle  m å bøie sig 
fo r det. D erm ed blev dagsordenen  vedtatt.

Forretningsorden.
Følgende fo rre tn ingsorden  b lev  ved ta tt:
M øtets foirbandlinger e r  ikke offentlige. In te t m eddeles offentligheten 
u ten  fra  sek re taria te t.

Ingen  b a r  r e t t  til o rdet m er enn 3 ganger i sam m e sak. U ndtagen  for 
inn ledningsforedrag  begrenses tiden  til 10 m in u tte r  første og 5 m in u tte r  
annen  og tred je  gang. T il fo rre tn ingsordenen  gis o rd e t b a re  1 gang og 
bøist 1 m in u tt til h v e r  sak. F o r øvrig kan  stilles forslag til y tte rligere  
tidsbegrensn ing  og s trek  m ed de inn tegnede talere.
F orslag  inn leveres sk riftlig  og u n d erteg n e t m ed vedkom m endes navn. 
In te t n y tt  forslag k an  optas e fte r a t  det er b es lu tte t s trek  m ed de in n 

tegnede talere. F orslag  som  ingen forbindelse b a r  m ed de på dags
ordenen  opsatte, kan  ikke behandles.

4. A lle beslu tn inger avgjøres m ed alm indelig  flerta ll. I tv ilstilfelle eller 
n å r  10 rep rese n tan te r fo rlanger det, fo regår avstem ningen  ved nav n e- 
oprop.

5. I p rotokollen  innføres k u n  forslagene og avstem ningene sam t de fattede 
beslu tn inger. P ro tokollen  opleses ved h v ert m øtes begynnelse, og for 
siste  m øte ved d e ts  avslu tning.
A rbeidstiden  b lev  sa tt fra  k lokken  10—13 og 15— 19.

Konjunkturene i inn- og utland.
L ek to r Johan Vogt: L andsorganisasjonen  b a r  g itt m ig den opgave å tale 

om k o n ju n k tu ru tv ik lin g en  i u tlan d et og i N orge og hvordan  de t vil kunne  
a r te  sig frem over. Jeg  m å d a  s trak s  si a t jeg m å skuffe m ange. Jeg  m å 
nem lig stille mig en adskillig  besk jednere  opgave enn å lage profetier.

1. H ovedoversik t over den in ternasjonale kon junktu rsituasjon .

K o n ju n k tu ru tv ik lin g en  b a r  i de siste fem å r  v æ r t bø ist u lik e a rte t i de 
forskjellige s ta te r, og det e r  d e rfo r ikke  m er m ulig som  tid ligere å ta le  om 
felles in te rnasjonale  k o n ju n k tu re r.

Tahell I. P roduksjonsindeks jor de v ik tig ste  land 1929— 1938.
1929 1932 1933 1934 1935 1936 1937 aug. 1938

N orge .................................... 100 92 94 98 107 118 127 123
Tyskland  ............................ 100 53 60 80 94 106 117 128
S am bandssta tene . . . .  100 53 64 66 75 88 92 74
F ra n k rik e  ...........................  100 69 76 71 67 79 82 (65)
England ...............................  100 83 88 100 106 116 124 (113)
S ovjetsam veldet ..............  100 183 198 238 293 382 424 —
D anm ark  ............................ 100 91 105 117 125 130 136 134
Sverige ................................ 100 89 91 110 123 135 149 142

T yskland  b a r  fra  1933 av  g jennem gått en p rak tisk  ta lt u a v b ru tt ru s t-  
n ingskon junk tu r, og d e t e r  ingen tegn  til a t denne vil s tanse  op.

Sam bandssta tene  hadde våren  1933 e n  ko rtvarig  opgang, m en a lt bøsten  
1933 ny nedgang. F ra  1934 ti l  m ai m åned  1937 v a r  det ny  opgang av  p ro 
duksjonen. P å  dette  tid sp u n k t v a r  p roduksjonen  n ådd  p rak tisk  ta lt op til 
sam m e n ivå som  i 1929. D er in n trå d te  niu en  ny  nedgang, som nådde bunden  
i m ai 1938. P roduksjonen  v a r  på de tte  tid sp u n k t fa lt ned til  b a re  64 pct. 
av  p roduksjonen  i 1929. F ra  m ai 1938 in n tråd te  en  ny  opgang, som  frem deles 
vedvarer.

F rankrike  blev ram m et av den in te rnasjona le  k rise  fø rs t i 1930, og p ro 
duksjonen  sank  b e r  i 1932 b a re  ned  til om kring 70 pct. av p roduksjonen  før 
k risen . P roduksjonen  e r  im id lertid  senere ikke steget synderlig  u to v e r dette  
nivå. E fte r nedskrivn ingen  a v  francen  bøsten  1936 fa n t de t sted  en viss op
gang, m en denne e r  i d e t siste å r  avløst av  en  ny  produksjonstilbakegang.
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E ngland  g jennem gikk en betydelig  kon junk tu ropgang  fra  1933 til høsten  
1937. I de t siste å r  e r  p roduksjonsom fanget innsk renke t. D et foreligger 
im id lertid  ikke noen  to ta l p roduksjonsindeks e f te r  2. k v arta l 1938, d e t e r  
d e rfo r  ikke le tt  å  v u rd e re  d en  øieblikkelige stilling. D en engelske tilb ak e
gang h a r  fø rs t og frem st g jo rt sig g jeldende innenfor tekstilindustrien .

Tabell II. P roduksjonsindeks fo r  den  britiske tekstilindustri.
1929 1931 1937 1. kv . 1938 2. kv.l938

I n d e k s ......................................... 100 78 106.8 94.9 86.4

D ette  kon junk tu rom slag  h a r  også ram m et den  b ritiske  je m -  og s tå l
industri, på tro ss av den s to re  oprustn ing  som n u  fin n er sted. S tå lp ro d u k 
sjonen  v a r  im id lertid  i 1937 overm åte sto r, og den nu v æ ren d e  produksjon  
e r  stø rre  en n  produksjonsm engden  i 1929, så v i k an  h e r  ikke ta le  om  noen 
egentlig  depresjon.

Tabell III. D en britiske stå lproduksjon. M ånedsprod. i tu se n  tonn.
1929 1931 1937 1938

S tålprod. i g jennem sn itt pr. m åned  ..........................  816 438 1098 902

D enne s to re  stå lp roduksjon  e r  n u  vesentlig  b estem t av d e t om fattende 
oprustningsprogram '. D en følgende tab e ll g ir oversik t over de sam lede b r i t 
iske m ilitæ ru tg ifte r  i de senere år:

Tabell IV . De britiske m ilitæ ru tg ifte r  i  m illioner pund.
1931—32 1935—36 1936—37 1937—38 1938—39

103 137 186 262 343

K on junk tu rom slaget i E ngland  h a r  fø rt til en  ganske be trak te lig  økning 
av  a n ta lle t arbeidsled ige i d e t siste år.

År

A ntall

Tabell V . A n ta ll ledige arbeidere i England.
1929 1932 1937 septbr. 1937 septbr. 1938

994.000 2.254.000 1.277.000 1.138.000 1.387.000

D anm arks  industri h a r  ikke v æ r t ram m et av  d e t kon junk tu rom slag  som 
h a r  fu n n e t sted  i England. D en danske in d u stris  produksjonsom fang  h a r  i 
d e t siste å r  b a re  u n d e rg å tt sm å endringer. D anm arks økonom i e r  im id lertid  
i fø rste  rek k e  bestem t av  d e n  s to re  landb ruksekspo rt, og den  industrie lle  
k o n ju n k tu r  e r  fo r en s to r del b estem t av den  im portpolitikk  som  føres 
g jennem  valu taoentralen .

I  Sverige  h a r  d e t på d en  annen  side fu n n e t s ted  e t ikke ubetydelig  k o n 
junk tu rom slag . D en  svenske produksjonsindeks e r  fa lt f ra  152 i sep tem ber 
1937 til 142 i sep tem ber 1938. D ette  oms ving i  S v e r ig e  sky ldes i fø rs te  rekke  
tilbakegangen  av  sa lget av oellulose og p ap ir  til u tlandet. Sveriges ekspo rt 
av  pap irm asse v il i d e t innevæ rende å r  sannsynligvis v æ re  om kring 30 pct. 
m indre  i 1937, og salget av  p ap ir  og papp  kansk je  40 pct. m indre.
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II. K on ju n ktu rs itu a sjo n en  i  Norge.

D en norske k o n ju n k tu ru tv ik lin g  h a r  i d e t siste  å r  v æ r t  overm åte  u jevn . 
D et h a r  fu n n e t s ted  en  avg jo rt tilbakegang  av  sa lget av  tre fo red lingsp roduk te r 
til  u tlandet. D et h a r  a t te r  ig jen  fø rt til in n sk renkn inger i skogbruket. I 
å re t 1937 v a r  eksporten  av cellulose og p ap ir  rik tignok  m eget stor. E kspo r
ten  av  v å t tremassfe u tg jo rde  i  1937 ca. 600.000 tonn og v il i d e t innevæ rende 
å r  sannsynligvis v æ re  ca. 22 pct. m indre . E ksporten  av tø r r  cellulose v a r  i 
1937 ca. 370.000 tonn, og v il i  det innevæ rende å r  sannsynligvis falle m ed 
i a lt ca. 30 pct. E ksporten  a v  pap ir og papp, som  i 1937 v a r  ca. 350.000 tonn, 
v il i d e t inn ev æ ren d e  å r  sannsynligv is v æ re  20 pct. m indre .

F ra k ten e  fo r handelsflå ten  på verd en sm ark ed e t h a r  i 1938 i g jennem sn itt 
v æ r t  ca. 25 pct. lavere enn i  1937, og d en  n o rske  handelsflå te  v il derfo r i  1938 
innseile d e t rekordbeløp  som det hadde i 1937, nem lig sam lede b ru tto fra k te r  
på ikke m indre enn om kring 755 millioruer k roner. T ankflå ten  h a r  im id lertid  
h a tt  ek s tra o rd in æ re  store inn tek te r, og d a  hen im o t 40 pct. av  den  norske 
handelsflå te  b es tå r av tanksk ib  v il de norske fra k tin n te k te r  i su m  ikke re d u 
seres m ed sæ rlig  s to re  beløp i  d e t innevæ rende år.

D et h a r  enn v idere i N orge, i likhet m ed de fleste an d re  land, funnet sted  
in n sk ren k n in g er i tekstilindustrien . I su m  e r  im id lertid  p roduksjonsm engden  
for h jem m em arkedsindustrien  steget, og d e t er h e r  ennu  ingen tegn  til omslag.

M an kan  im id lertid  ikke v en te  a t  d en n e  opgang for h jem m em arkedsindu 
s tr ie n  vil fo rtse tte  au tom atisk , hvis ek sp o rtin n tek ten e  for pap irin d u strien  og 
fra k tin n tek ten e  frem deles sku lde falle.

III. De internasjonale ko n ju n ktu rp ersp ek tive r .

K o n ju n k tu rten d en sen  i England, d e t land som  h a r  stø rs t betydn ing  fo r 
v år, avsetn ing, e r  n u  nedadgående, m en d e t e r  sam tidig en  rek k e  fak to re r 
som stim u le re r k o n ju n k tu ren e , og d e t e r  derfo r ikke g ru n n  til å  ven te  noen 
synderlig  nedgang.

De v ik tigste av  disse k o n ju n k tu rstim u le ren d e  ten d en se r e r  følgende: 
a )  D et le tte  pengem arked.
U tlån sren ten  e r  i E ngland m eget lav (2 pct.). A v s tø rre  betydning  e r  

im id lertid  d en  høie pris på gu ll (som  e r  e n  følge av  pengenedskrivn ingene), 
som  n u  g jø r gullprodulksjonen overm åte lønnsom , og som  derfo r fø re r til 
e t  stadig  tilsig av  n y tt  g u ll t i l  seddelbankene, som  igjen  d an n e r g runn laget 
fo r  en  u tv idelse av  pengem engden.

I d e t  siste år, sæ rlig  e f te r  ju li m åned, e r  d e t engelske pu n d  fa lt i k u rs  
(m ålt i d o lla r), og derm ed e r  også k u rsen  på de v a lu tta e r  som e r  b u n d e t til 
pundet, falt.

P rise n  på 1 pund  sterling :
J a n u a r  1938 — 5 dollar, 
d esem ber 1938 — ca. 4.66 dollar.
D o lla rk u rs  i Oslo:
J a n u a r  1938 —- k r. 4.00.
9. d esem ber 1938 —  k r. 4.28.
D en verd ifo rringelse  av p u n d et og av  v a lu ttaen  i de nord iske lan d  v irk er 

som  en  y tte rlig e re  stim ulanse fo r p risu tv ik lingen  i  våre land.
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b) D en  fo rtsa tte  oprustning.
D en b ritisk e  oprustn ing  vil fø rs t i d e t innevæ rende å r, 1938—39, n å  op 

til d e  foreløbige fastsa tte  m aksim ale beløp. D enne kon ju n k tu rstim u lan se  vil 
d e rfo r  fø rs t n u  g jø re  sig g je ldende m ed hele sin styrke.

D et e r  ingen g ru n n  til å ven te  noen red u k sjo n  av disse u tg ifte r efte r 
avslu tn ingen  av  det innevæ rende budgettå r, og denne stim ulanse vil dterfor 
fo rtsa tt g jø re  sig gjeldende.

D et e r  fo r øvrig um ulig å  danne sig noen fo ru tfa tte t m ening om kon - 
junkturutvilclinigen i v å r  tid, fordi den  økonom iske v irksom hets om fang n u
1 p rak tisk  ta lt a lle  land e r  s te rk t avhengige av statsforansitaltninger.

IV. P risu tv ik ling  i u tlande t og i Norge.

D en s to re  in te rnasjonale  prisstigning, som  sa tte  inn  i ju n i 1936 nadde 
s itt m aksim um  i ap ril og m ai 1937. D enne prisstigning v a r  s tø rs t fo r de 
industrie lle  råstoffer, og hadde til dels en ren  speku la tiv  karak ter.

Tabell V I. E ngrosprisindeksen i de v ik tig ste  stater.
1929 1932 1935 m ai 1937 sept. 1938

S am bandssta tene ................................  100 68 83.9 91.7 82.2
E ngland .................................................  100 74.9 77.9 96.9 86.1
N orge ...................................................... 100 81.9 85.2 105.4 101.3

P risene  h a r  i A m erika v æ r t tem m elig stabile i de t innevæ rende år, og 
p risfallet synes også n u  å ha nådd  sin bu n n  i England.

I N orge foregikk den  store prisstigning på en  g ro s-v a re r  fra  au g u st 1936 
til ok tober 1937. En g ros-p risindeksen  steg  i løpet av denne periode m ed ca. 
22 pet. P risene e r  senere falt m ed 7 pet. D et e r  n u  lite sannsynlig  a t  en g ros- 
p risn ivået v il falle synderlig  m ere.

D en s to re  stigning av leveom kostningene i N orge begynte i desem ber 
1936. L eveom kostningsindeksen nådde s itt m aksim um  i ju li 1938. I denne 
periode steg  leveom kostningsindeksen m ed 14 pet. D e e r  senere fa lt m ed  ca.
2 pet. og ligger således n u  ca. 12 pet. høiere enn  i 1936. D a engros-p risene 
frem deles ligger hen im ot 14 pet. hø iere  enn  i 1936, før den  s to re  prisstigning 
begynte, e r  d e t lite sannsynlig  a t leveom kostningene v il falle  synderlig  m ere. 
M an kan  iallfall ikke ven te  e t fall på m ere  enn 1 å 2 points de næ rm este  m å
neder.

5. A vslu tte n d e  bem erkninger.

D et e r  ikke m in opgave å gi nogen anvisn inger fo r de kom m ende ta riff-  
forhandlinger. M en jeg vil bare  gi en del k onk luderende  bem erkninger.

All erfaring  fra  de senere å r  v iser a t  kon junk tu rbevegelsene n u  i. første 
rek k e  e r  bestem t av offentlige tiltak.

I T yskland og E ngland b es tå r d isse tiltak  i fø rste  rekke  i utbygging av 
landenes m ilitæ re  apparat.

D en opgave som fore ligger for den  offentlige tiltakspo litikk  i N orge b e 
s tå r  i første rek k e  i utbygging av v å r t eg e t p roduksjonsapparat, av kom m uni
kasjonsm idlene, i ny rydn ing  av land og i boligbygging. N orge b es itte r  nu

13

tils trekkelig  s te rk  finansiell k ra ft og tils trekkelig  v a lu ta rese rv er til å  gå til 
e n  s te rk  u tv idelse av denne tiltakspolitikk .

Vi m å i N orge innstille oss på en fo rtsa tt nedgang i eksporten , og vi 
m å h e r  søke å u tv ide  v å r  innenlandske produksjon , m en d e t kan  b are  sk je 
ved s ta ten s og d e t offentliges tiltak . H er e r  de t ikke nok m ed d e  besk jedne 
m id ler som anvendes. En h a r  in n try k k  av a t en e r  a ltfo r vake  og vankel 
modige. V i s tå r  ved anlegget av  v å r  økonom i fo ran  m eget alvorlige sp ø rs
m ål som m å løses, og d e t e r  å håpe a t de tte  rep resen tan tsk ap  g jør s it t  o v er
for de offentlige m yndigheter. H ele fo lket i arbe id  e r  ikke og m å ikké bare 
v æ re  e t slagord, m en en realite t.

Ingv. Olsen: Jeg  la m erk e  til a t tek stilin d u strien  h e r i landet e r  steget med 
50 pet. siden 1929. A t de t e r  stigning v e t vi, m en vi kan  ikke få det til  a t det 
e r  så s to r stigning. V i k an  ikke tro  det.

Johan Vogt: D et e r  30 pet. stigning.

Punkt 3: Forslag om å tegne andeler i Youngsgaten 11 
og Torvgaten 14.

Følgende forelå til rep resen tan tsk ap e ts  m edlem m er:

A d . T orvgaten  14 og Y oungsga ten  11.

D en 7. ok tober 1938 blev d e t i A rbe idernes L andsbanks lokaler ho ld t en 
konferanse av rep rese n tan te r  fra  A rbeidernes Faglige L andsorganisasjon  ved 
O lav H indahl og I. B. Aase, fra  A rbeidernes L andsbank  ved bankchef B jø rn - 
se th  og Jo h an  N ygaard  og fra  De S am virkende F agforen inger ved T orbjørn  
H enriksen, M artin  S trand li og Jø rgen  K nudsen. D e S am virkende F ag fo ren in 
g e r  fo re la  følgende m eddelelse;

«De S am virkende F agfo ren inger h a r  fø rt fo rhand linger m ed 
Oslo A rbeidersam fund  om k jøp  av T orvgaten  14. D et e r  opnådd 
en ighet om a t  Oslo A rbeidersam fund  se lger T orvgaten  14 til  De 
S am virkende F agforen inger for en p ris  av kr. 450 000.00 +  offi
sielle u tg ifter. H ertil kom m er refu sjonsp lik ter til Oslo K om m une 
for gateoparbeidelse kr. 40 000.00 som  fo rfa ller til betaling  ved u t 
bygging til  fu ll reguleringshøide.

Oslo A rbeidersam fund  ønsker ved k jøp ek o n trak ten s u n d e r
skrivelse og gårdens overtagelse u tb e ta lt s tø rs t m ulig k o n ta n t
beløp. P å  S am fundet hv ile r en Is te  p rio rite ts  panteobligasjon på 
kr. 48 000.00 og en 3dje p rio rite ts  panteobligasjon på kr. 200 000.00, 
i a lt hefte lser kr. 248 000.00. K o n tan t u tbe ta ling  som foran  n ev n t 
b lir  kr. 202 000.00 +  om kostninger. D essuten g jøres regning m ed 
innløsning av pan teg je ld  kr. 248 000.00.

D et e r  fo ru tsetn ingen  a t T orvgaten  14 overtas den 1. ok tober
1939, dog så ledes a t  fo r så v id t Oslo A rbeidersam funds nybygg 
ikke b lir  ferdig til den tid, u tsky tes overtagelsen  til den  1. ja n u a r
1940. V ed overdragelse av  denne eiendom  vil De Sam virkende 
F agforen inger få sam m enhengende disposisjonsrett over arealene 
fra  F o lkets hus (Y oungsgaten  13) ned  til Torvgaten , Torvgaten
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fram  til H en rik  Ibsens gate og op til F o lkets H us (Y oungsgaten  13 
v en d t m ot H en rik  Ibsens gate). De S am virkende F agforen inger 
h a r  tid ligere k jø p t Y oungsgaten 11 sam m en m ed A rbeidernes 
faglige L andsorganisasjon og o p re tte t A ndelsselskapet Y oungs
g a ten  11. F o rm åle t ved k jø p e t e r  å rive  gården  fo r u tv idelse av 
F o lke ts  hus. Y oungsgaten 11 blev k jø p t i 1934 fo r kr. 550 000.00. 
D et hv ile r på eiendom m en idag en Is te  p rio rite ts  panteobligasjon 
p å  kr. 250 000.00 og en  2nen p rio rite ts  pan teobligasjon på kr. 
40 000.00, i a lt pan tehefte lse r på kr. 290 000.00. D essu ten  en u p r io r
i te r t  g jeld  til De S am virkende F agfo ren inger på ca. kr. 55 000.00. 
V ider e r  d e t in n sk u tt andelskap ita l på ca. kr. 140 000.00. A ndels
se lskapet Y oungsgaten 11 e r  b u n d e t ved le iek o n tra k te r fo r de 
stø rste  le ieboere til 1. ju li 1939 og y tte rlig e re  i 5 å r  hvis gården  
b lir  revet. A v fo ranstående vil frem gå a t  De S am virkende F ag 
foren inger, så frem t nødvendig  k ap ita l k an  skaffes, s trak s  k an  p å 
begynne planleggingen fo r en s tø rre  nybygging av  u tv idelse av 
F olkets Hus. V ed even tue ll nedrivn ing  av  Y oungsgaten 11 m å 
1. og 2. p rio rite ts  pan teobligasjoner inn fries m ed kr. 290 000.00, 
idet m an  fo ru tse tte r  a t De S am virkende F agfo ren inger la r  s itt 
beløp bli stående. Ved rivn ing  av  Y orm gsgaten 11 og Torvgt. 14 
k rev es d e t således følgende k o n tan te  u tbetaling :

O SLO  A R B E ID E R SA M F U N D :
K o n tan t .......................................................  k r. 202 000.00
P an teg je ld  ...................................................  « 248 000.00
O m kostninger ca .......................................  « 10 000.00

-----------------------  kr. 460 000.00

Y O U N G S G A T E N  11:
P an teg je ld  .................................................................................  « 290 000.00

T ilsam m en K r. 750 000.00

M an d rø fte t spørsm ålet om  a t A rbeidernes faglige L ands
organisasjon  og A rbeidernes L andsbank  h v er g år inn m ed et 
andelsinnskudd  p å  kr. 300 000.00 i det p å ten k te  nybygg Y oungs
g aten  11 og T orvgaten  14. Både A rbeidernes faglige L andsorga
n isasjon og A rbeidernes L andsbank  sik res nødvendige loka ler i 
nybygget for sine v irksom heter m ed re t t  til  u tv ide lser i fra m 
tiden. L ikeledes ska l de begge ha en rep rese n tan t i sty ret.

S ek re ta ria te t h a r  behand le t saken  og g jorde ved tak  om  å 
forelegge for rep resen tan sk ap et følgende forslag:

«U nder fo ru tsetn ing  av  a t L andsorganisasjonen  sikres de 
nødvendige loka ler fo r sin v irksom het og få r  en  rep resen tan t 
i s ty re t i andelslaget, teg n er L andsorganisasjonen ande le r for 
kr. 300 000.00.»
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I. B. Aase: M ed den  rivende u tv ik ling  som  fagorganisasjonen h a r  h a tt  
i de senere  år, så  er adm inistrasjonen  i organisasjonene øket. E n  rek k e  fo r
bund  h a r  således m å tte t le ie loka ler u ten fo r F o lkets hus. D erfo r gikk en i 
1934 til innkjøp  av Y oungsgaten 11 sam m en m ed De sam virkende F ag fo re
ninger. I a lt v a r d e t i p r io rite r t g jeld 290 000 k roner. V idere er de t i ande ls
kap ita l og u p rio rite r t g jeld 195 000 k roner. T orvgaten  14 foreslåes innk jøp t for 
450 000 k roner. H ertil kom m er refu sjonsp lik ter til gateoparbeidelser. I a lt e r 
d e t hefte lser for 248 000 k roner.

P å  side 3 i d e t m ask inskrevne h a r  m an se k re ta ria te ts  innstilling. S ek re - 
ta ria te ts  fo ru tsetn ing  er a t fo ru ten  a t en  p laserer de 300 000 k ro n e r  i andeler 
også p la serer sine ko n to rer der, og således a t de t b lir  g jo rt u n d er h en sy n 
tagen  til det behov som er  til s tede for m ere kon to rlokaler. R evisorene f. eks. 
s it te r  nu  5 m ann på e tt kontor. S ek re ta ria te ts  innstilling  e r  enstem m ig.

Ingv. Olsen: Jeg  h a r  i m ange å r  fo ru n d re t m ig ov er spørsm ålet om F o l
kets hus og De sam virkende F agforeninger. D et h a r  ikke v æ r t noen  p lan  for 
denne v irksom het. En b u rd e  ha se tt på d e tte  felles fo r a lle  fo rbund, slik  a t 
vi fikk  a lle  fo rbund  inn i F o lkets hus. D et hus v i h a r  idag e r  ikke p rak tisk  
inn redet, n å r  k an sk je  und tas den  sal vi n u  b efin n e r oss i. Jeg  m ente a t  en 
b u rd e  ha bygget en ordentlig  adm inistrasjonsbygning  for hele  fagorganisa
sjonen, iallfaU fo r aUe fagforbundene, og så kunde  fagforeningene beny tte  
d e tte  hus. S ku lde  d e t bygges noe, .så b u rd e  d e t rives ned  a lt de tte  v i h a r  h e r  
nu . En b u rd e  h a  s ik re t sig tom t på K vinnefengslets areal. D et e r  en feil a t 
ikke det b lev  gjort. D et e r  også en s to r feil a t en  sk ilte  sig m ed S agene A r-  
beidersam fund og derm ed m istet m øtelokale fo r d e tte  s to re  d is trik t av  byen.

Torbjørn H enriksen: D et e r  m eget som  tils ie r a t d e t b u rd e  v æ rt m ere 
p lan  i dette , og k an sk je  ikke m inst fo r de F o lkets h u s som  ligger i  u tk a n ten  
av byen. Også d er b u rd e  vi h a tt p lan  i denne byggevirksom het. V i k je n n e r jo 
for øvrig til alle de avskrivn inger som er  sk jedd  u to v e r landet til F o lkets Hus. 
N år Ingv. O lsen n evner Sagene A rbeidersam fund , som  S am virkende F ag fo r
en inger hadde k jøp t, og som  de solgte igjen, så bø r en  v æ re  opm erksom  pa 
a t sku lde en h o ld t p å  det, så  m å tte  m an i 1922 h a  tru k k e t s to re  v eksler på 
m edlem m ene fo r å skaffe økonom ien. D en evne v a r  ikke til s tede da. N ar det 
g je lder d e tte  F o lke t hus, så  vilde de t v æ r t av  sto r betydn ing  om  en  k u n d e  ha 
rev e t d e t ned  og bygget op e t n y tt. M en d e t h a r  ikke v æ r t  m ulig, slik  som 
fagorganisasjonen h a r  vokset. I  1934 fo re la  d e t overhodet ikke noe om  salg 
av K vinnefengslets eiendom , og S am virkende F agforen inger m atte  siki e ^sig 
Y oungsgaten 11. M an h a r  også på e t m eget tidlig  stad ium  d isk u te rt spørsm ålet 
om e t  sam arbeide m ed Oslo A rbeidersam fund , m en d e t passet ikke Oslo A r
beidersam fund. Vi h a r  n u  hele b lokken  h e r  i k v a r ta le t m ed  undtagelse av 
M ø le rg a te n  20. V i m en er a t  d e t herm ed  e r  g jo rt e t s teg  i  d en  rik tige  re tn ing  
for å få  en o rden tlig  adm inistrasjonsbygning fo r organisasjonene.

H ans Eriksen: Jeg  vil ikke kom m e inn på spørsm ålet om  hvor m eget eller 
hvor det sk a l bygges. M en jeg  vil b ringe  i e rind ring  d e t V olan i sin  tid  v ar 
inne på om  reisingen  av e t h u s fo r Landsorganisasjonen, og som  sku lde kom m e 
alle a rb e id ere  landet over til gode. D et hadde virkelig  v æ r t  en  opgave. D et 
e r  ikke rik tig  a t L andsorganisasjonen skal lokalisere sig m ed S am virkende 
F agforeninger. Je g  ve t ikke h vad  de u tenbys rep rese n tan te r  v il si til det. 
D et h a r  v æ rt sn ak k e t om  avskrivn ingene til F o lkets hus u to v e r landet. M en
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det kan  vel v æ re  a t d e t kunde v æ rt u ndgått om  disse hadde h a tt  den  s tø tte  
som De S am virkende F agforen inger i Oslo h a r fått. D et n y tte r  vel ikke nå 
å end re  sek re ta ria te ts  innstilling, m en en bø r v æ re  opm erksom  på disse 
forhold.

B. F lood-E ngebretsen: De S am virkende F agfo ren inger sku lde vel på fo r
hånd  v æ rt opm erksom  på behovet fo r lokaler. D et h a r  ikke v æ r t p lan  i dette  
arbeide. Nu e r  o rganisasjonene sp red t u tover byen  på m ange steder. Sagene 
A rbeidersam fund  var nevnt, og de t v ar nødvendig å  selge eiendom m en fordi 
en treng te  pengene. K an  vi n u  fo ru ten  den ene m illion til  Folkehøiskolen  
også binde oss fo r disse 300 000 k roner, n å r  vi s tå r  fo ran  vårta riffene? Jeg  er 
enig i a t en b u rd e  få en sto r adm inistrasjonsbygning.

B ernhard  B erentzen:  Jeg  vil ikke  m o tsette  m ig dette, m en  Oslo e r  nokså 
fordringsfu ll overfo r de t øvrige land. De h a r  h e r  le tte re  for å k la re  å reise 
m id ler enn vi u te  i landet ellers. D et er ofte slik u tover landet a t v irksom heten  
s tå r  i s tam pe som  følge av  lokalespørsm ålene. Jeg  vid henstiU e til se k re ta r ia te t 
å vise sam m e velvilje overfo r and re  og da spesielt B ergen og V estlandet.

I. B. A ase: D et e r  rik tig  som  u tta lt av foregående ta le r  a t  d e t e r  behov 
for lokaler u tover landet, og n å r  det g je lder spørsm ål om Folkets H us i 
B ergen, e r  se k re ta r ia te t opm erksom  på de tte  og h a r  til og m ed opm untre t 
o rganisasjonene i B ergen til å søke å få de tte  løst på en m åte  som kan  dekke 
det frem tid ige behov. Spørsm ål om reisning av F olkets Hus g je lder ikke 
b are  nevn te  by, vi h a r  Tønsberg, A rendal og flere and re  s ted er hvor det er 
m angel på m øtelokaler. N år de t g je lder L andsorganisasjonens stilling til 
n y tt F o lkets H us i Oslo, e r  som n ev n t ovenfor denne d ik te rt av  hensyn  til 
det økede behov og ikke m inst n å r  det g je lder Landsorganisasjonen. Skulde 
Landsorganissisjonen bygge eget adm inistrasjonshus, vilde m an bli nødt til 
å  se tte  inn  en betydelig  s tø rre  kap ita l enn det h e r  er ta le om. M an m å også 
se saken  i forbindelse m ed L andsbanken  som også e r  gått inn som  andels
h aver for å sik re  sig de nødvendige loka ler til sin v irksom het.

P lan en  m å nå realiseres, hvis ikke vil det hengå 5 å r  fø r det overhode 
kan  bli ta le  om nogen u tv idelse av F o lkets H us i Oslo. A v F o lkets H us h e r  i 
Oslo v a r vi et på vestkan ten , et på østkan ten  hvor L andsorganisasjonen  ikke 
e r  økonom isk in te ressert. L andsorganisasjonen  h a r  tegnet ande le r i G riin err 
løkkens F olkets Hus. F o ru te n  sist nevn te  e r  L andsorganisasjonen også øko
nom isk in te resse rt i Fo lkets Hus, cen trum , sam t Y oungsgaten 11.

T orb jørn  H enriksen: G runn laget for reisning av F o lket hus m å væ re  
underbygget. L andsorganisasjonen  h a r  få tt igjen sine penger fra  De S am virk 
ende Fagforeninger. D et L andsorganisasjonen  h a r  g jo rt er a t den  h a r  v æ rt 
m ed på i 1934 å tegne andeler fo r 100 000 k ro n e r i Y oungsgaten 11 og derfor 
h a r den få tt 4 jrct. O slo -arbeiderne m ed sine 60—70 000 organiserte , h a r  også 
v æ rt m ed og b e ta lt til F o lkets h u s’ fond og h a r  derm ed v æ r t  m ed på å  h jelpe 
til u tover landet. Selv h a r  O slo -arbeiderne ikke få tt nogen bevilgning, m en 
det e r  teg n e t andeler. Hvis L andsorganisasjonen  sku lde bygge selv, så  vilde 
d e t bli adskillig  m ere  enn  det h e r  er ta le om. Innstillingen  kan  ikke u tse ttes, 
som en se r av  de k o n tra k te r  en h a r  i Y oungsgaten 11.

H ans E riksen  foreslo: R epresen tan tskape t h enstiller til s e k re ta ria te t å 
undersøke m ulighetene for a t  F o lkets  hus i cen trum  overtas av L andsorga
nisasjonen.
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Olav H indahl: Jeg  v il henstille  til E rik sen  å  tre k k e  d e t forslag  tilbake. 
V i h a r  jo en organisasjon h e r  i byen  som h a r  å  sørge fo r bygging av  F o lkets 
h u s  og den  bø r d rive  m ed på det. V ar dette  forslag kom m et for 20 å r  siden, 
had d e  d e t v æ r t  noe annet.

O laf A braham sen:  Jeg  vil ikke avsvekke innstillingen, m en  u n d ers tre k e  
det som b lev  sag t f ra  B ergensrepresen tan ten . H enriksen  to k  i  s it t  in n 
legg det hele  noe vel generelt. D et b e ty r  ikke så  m eget om en  m å av 
skrive på bev ilgn inger og an d e le r u to v e r på landsbygden  og i skogd istrik - 
tene. D er e r  e t F o lkets  h u s d e t beste vi k an  ha og det e r  ofte avhengig  
av  a t vi få r  en  arbeiderbevegelse på stedet. D er b ø r vi avskrive . D e t vil 
b a re  v æ re  re tt. D et e r  ikke farlig  å gå m ed p å  denne innstilling. D et vil 
ikke v æ re  tap te  penger. V i bør væ re m ed p å  planen.

H ans E riksen:  Jeg  k a n  ikke v æ re  m ed p å  å ta  forslaget tilb ak e  og en n u  
m indre n å r  m itt forslag e r  ho ld t i henstillingsform . Jeg  e r  ikke  im ot in n 
stillingen; m en d e t som  e r  u rik tig  e r  a t vi få r  de t frem  slik i sin tid  a t  
d e t b lir  felleseie fo r alle fagorganiserte.

Ingv. O lsen: Jeg  hadde ikke v en te t mig et s lik t forslag som H ans 
E riksens. Vi h a r  en  b ra  organisasjon h e r  i byen  som  s te lle r m ed denslags 
og d e t få r v æ re  nok. Jeg  e r  enig  m ed A braham sen  i at e n  b ø r søke å stø tte  
reisingen  av  Folkets hus u to v e r landet. De re n te r  v i få r  av  pengene h e r  i 
byen  av  andelstegningen k u n d e  kansk je  anvendes u tover.

C. S trøm :  D et e r  p irkete  å si a t O slo -arbe iderne  h a r  få tt  fo r m eget. 
Vi v e t a t  u to v e r landet m å L andsorganisasjonen  se tte  inn penger som  den  
ikke få r  noe ig jen  av.

I. B. A ase: S ek re ta ria te t h a r  å  holde sig til de vek tak  som  e r  fo r F o l
kets hus; m en en annen  ting  e r  a t se k re ta r ia te t k an  se på de enkelte  
tilfeller.

Votering: S ek re ta ria te ts  innstilling b lev  enstem m ig ved ta tt. •—■ H ans 
E riksens forslag b lev  fo rkaste t n jo t 1 stem m e.

Punkt 4: Endring av Pensjonskassens lover.
Fra sekre taria te t forelå:

Kongressen, g jorde følgende ved tak  ved rø rende Fagorganisasjonens p en 
sjonskasse:

«K ongressen bem yndiger L andsorganisasjonens rep resen tan tsk ap  til å 
fo re ta  de end ringer og supp leringer av  pensjonskassens s ta tu tte r  som  m åtte  
vise sig hensik tsm essige e ller p åk revd  i forbindelse m ed kassens godk jen 
nelse av departem en te t» .

E fte r kongressen h a r  d e t v æ r t a rb e id e t v idere  m ed  u ta rbe ide lsen  og 
g jennom gåelsen av d e t s ta tis tiske  m ateria le  og de fo rsik ringstekn iske  b e- 
regn inger som  k reves i forbindelse m ed kassens godkjennelse. D ette  a r 
beide h a r  v ist sig å v æ re  m er om fattende enn  ventet, og h a r  ikke  k u n n e t 
avslu ttes ennå.

D et h a r  u n d e r d isse om stendigheter ikke v æ r t  m ulig  å ta  fa tt  på g jen - 
nem gåelsen ■ og red igeringen  av de endelige s ta tu tte r  fo r Pensjonskassen.
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Først på grunnlag av denne oversikt vil nemlig Forsikringsrådet og D e
partem entet m eddele de vilkår som vil bli s tilt for å godkjenne kassen.

Sekretariatet må derfor foreslå spørsm ålet u tsatt til neste represen
tantskapsmøte.

Efter sam råd med kassens forsdkringstekniske konsulent vil man imid
lertid  allerede nå anbefale at det blir gjort følgende foreløbige vedtak som 
tillegg til bestemmelsene i kassens sta tu tter § 1;

«Fagorganisasjonens pensjonskasse kan  ikke som nye medlemmer opta 
som medlem noen som ved innmeldelsen er over 50 ar».

Emil Torkildsen: Fagorganisasjonen skal efter dette ikke kunne velge 
folk efter det 50. år. D erved få r man en aldersgrense for disse. Det er for 
lettvint å se dette  bare med de 50 år. Det er mange andre m angler av større 
betydning. Det bør utsettes.

I. B. Aase: Det foreliggende forslag ta r sikte på å få innført en m aksi
mumsgrense gjeldende adgang til medlemsskap i Pensjonskassen. N år dette 
frenakommer nå, har det sin årsak i a t vi i den senere tid h ar fatt innmelding 
av tillitsm enn som har opnådd en alder av 64 og optil 68 år, altsa en høiere al
der enn den som er fastsatt gjeldende retten  til utbetaling av pensjon. Det er 
riktig som Torkildsen sa at det e r mange mangler i Pensjonskassens ved
tekter. Disse er nå optatt til revisjon og der samarbeides med en aktuar 
for å bringe disse i overensstemmelse med hvad der kreves forsikringsteknisk 
sett. Dette har ta tt lengere tid enn oprinnelig forutsatt, hvorfor det ikke har 
væ rt mulig å forelegge noget resu lta t på det nuværende representantskaps
møte. Den foreslåtte bestemmelse h indrer ikke at organisasjonen kan velge 
som fastlønnede tillitsm enn personer som har opnådd en alder utover 50 år, 
men disse vil efter det foreliggende forslag ikke kunne optas som medlemmer 
av Pensjonskassen.

Peder Birkeland: Det er bra at sekretariatet her søker å forbedre kas
sen. Ved å få inn altfor mange gamle, s å ‘vil det bli vanskelig å adm ini
strere  kassen. Jeg vil samtidig med at vi senere får en redegjørelse for 
kassens aktiva henlede opmerksomheten på det uriktige å la tillitsmenn 
som går over i annen stilling få u t hele kapitalen og renter. De gjør 
derved faktisk et brudd på det som skulde væ re kassens opgave. I andre 
kasser, som f. eks. Statens Pensjonskasse utbetales seks tiendedel av be
løpet.

Olav Hindahl: Beslutningen kan ikke ha tilbakevirkende kraft. Det 
gjelder nye medlemmer som søker.

Erling Kiil: Jeg tro r ikke situasjonen e r  inne til nu å diskutere pen
sjonskassen i sin almindelighet. Vi h a r ikke grunnlaget til det nu. Efter 
den praksis vi har hatt må vi se næ rm ere på dette og finne et grunnlag 
som virkelig e r holdbart. Disse ting arbeider vi med og meningen v ar å 
få det frem her idag; men det var umulig og derfor må vi foreta nye 
beregninger og utredninger. Skal vi ta inn m edlem m er n år de er 68 år 
så vil kassen bli sprengt. Representantskapet bør allerede n u  n år det gjel
der ny antagelser ikke ta med medlemmer over 50 år. For øvrig er jeg 
enig i at en som ikke har innbetalt minimumspensjonen, bør ikke få u t
betalt rentene. Kas,sen må jo ha noe å bygge på.
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Emil Torkildsen  foreslo;
Forslaget om aldersgrensen for innmeldelse i pensjonskassen utsettes 

og behandles i forbindelse med gjennemgåelsen av de endelige s ta tu tter 
for kassen.

B em h. Berentzen: Det er første gang i fagorganisasjons bistorie a t vi 
e r  begynt å regne efter forsikringsm atem atiske forhold. D et har tidligere 
alltid gjaldt solidaritet. N år komiteen nu skal arbeide videre med denne sak, 
bør en se på de forhold hvor det blir igjen m indreårige barn og slik at disse 
ikke skal komme på forsorgskassen. Det er en uriktig bestemmelse a t en 
ikke kan hjelpe de efterladte hvis en tillitsm ann dør før 50-årsgrensen.

Omar Gjesteby: Det er riktignok så a t vi ikke kan komme helt inn på 
dette nu, all den stund vi ikke har det hele m ateriale. Jeg vil foreslå at 
det i innstillingen sies at det foreløbig ikke kan optas m edlemmer som ved 
innmeldelsen er over 50 år.

Strek blev satt.
Adv. Viggo Hansteen: Man bør ikke komme inn på en almindelig debatt 

om denne kasse på dette tidspunkt. Det er så kompliserte forhold og u n 
dersøkelsene pågår; så det er nytteløst nu å ta noen diskusjon. Med hen
syn til dette med 50 år, så e r  det nødvendig for i størst mulig grad å sikre 
fagorganisasjonens stilling overfor denne kasse.

Ludv. Buland: Det var sikkert m ange som trodde sig å ha oversikt om 
dette den gang vi fikk kassen. Men idag tro r jeg en er opmerksom på at 
det er mange forhold en dengang ikke hadde tenk t sig. S tatuttene var i 
høieste grad mangelfulle. Det forslag som foreligger her i denne m aterie er 
e t viktig spørsmål n år det gjelder vår fagorganisasjon. Det var ikke efter 
forretningsmessige hensyn fagkongressen gikk inn for pensjonskassen for 
tillitsmennene. Da er spørsmålet det om vi skal fastslå 50 år som grense. 
Vi har organisasjonsmessig frabedt oss enhver aldersgrense for a komme 
inn i pensjonskassene. D et vil derfor i høi grad væ re uriktig a ta alene 
dette punkt ut. Jeg vil anbefale Torkildsens forslag. Skulde det falle, sa 
bør aldersgrensen foreløbig settes noe høiere.

Emil Torkildsen: Det burde ha gått en prinsipiell debatt foran her, så 
komiteen hadde noe å gå u t fra. Det var ikke det pensjonsmessige og for
retningsmessige som skulde væ re det avgjørende ved denne pensjonskasse. 
Med hensyn til spørsmålet om tilbakebetaling til den som ikke har opnådd 
pensjonsrett, så bør de få tilbake beløpet de har innbetalt, men uten renter. 
Jeg vil henstille til komitéen ikke å se så forretningsmessig på det. Om en 
tillitsmann kommer inn i fastlønnet stilling i det 50. å r sa kan han ofte ha 
væ rt ulønnet tillitsm ann i mange år.

Torbjørn Henriksen: Det kunde ha væ rt bra og fått en generell debatt; 
m en da burde en ha hatt vedtektene for sig og en oversikt over kassens 
stilling. Det er også et s te rk t standpunkt å si at en da ikke kan diskutere 
denne kasse. D et må væ re riktig å få rettningslinjer h er så kassen ikke 
kom m er op i vanskelige forhold. Skal en bygge op en pensjonsordning som 
virkelig ligger slik an som vi har ment det, så må vi nok ta visse re s trik 
sjoner.

M. Heggestad: Forslaget fra sekretariatet v irker helt kynisk på mig. Man 
bør ikke se på denne pensjonskasse som for andre pensjonskasser. H er
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kan det være m edlem m er som har 25—30 års arbeide bak sig i organisa
sjonens tjeneste; men kanskje først blir tillitsm ann i 50 års alderen. Og 
så  skulde en slik  være satt utenfor? D et blir ikke noen hærskare av slike 
tilfeller og en kan ikke se på dette på samme måte som i andre pensjons
kasser.

K arl Tømmeraas: Fagorganisasjonens pensjonskasse bar batt en lang 
og trang fødsel. Nu ser vi at den bar en mengde m angler og det er usik
kerhet til stede. Går vi da ben og gjør forandringer i bytt og vær så vil 
usikkerheten bli enda større. D et er ikke riktig å rive noe ut og gjøre 
enkelte endringer. Jeg er enig med foregående taler at slik kan det være. 
V i bør se det bele i sammenheng.

Olav Hindahl: Det kan være mange betenkeligheter. D et er så; men
ber vil en være føre var enn efter snar.

Votering: Emil Torkildsens utsettelsesforslag b lev  vedtatt med stort 
flertall.

Møtet hevet.

Eftermiddagsmøtet mandag 12. desember.
Ordstyrer; Olav Hindahl.

Protokollen fra formiddagsmøtet referertes ved Lars Evensen  og blev 
uten bem erkninger vedtatt.

Punkt 5; Anket tvist mellem Norges Handels- og 
Kontorfunksjonærers Forbund og Norsk Jern- og Metall
arbeiderforbund vedrørende skrivemaskinreparatører m. fl.

Sak 40—8. Følgende forelå  om denne sak:

Møte avholdtes i T vistenevnden 8. jan u a r  1938. — Til behandling  forelå  tv is t m el
lem N orsk Je rn -  og M etallarbeiderforbund  og Norges H andels- og K ontorfunksjonæ rers 
F orbund  vedrørende kon to rm ask in repara tø rer m. fl.

T il stede fra  Tvistenevnden: L ars Evensen, Winge, Rasmussen, Johs. Johannessen  
og K. Torkildsen.

F ra  N orsk Je rn -  og M etallarbeiderforbund: L ohne og G ulbrandsen.
F ra  Norges H andels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund: R aaen, Rein og Hara-

m arbeck.
D et blev re fe re rt skrivelse fra  Norsk Je rn -  og M etallarbeiderforbund  av  17. d e 

sem ber i sakens anledning, og saken blev inngående drøftet, m en da de t va r fo rsk je l
lige spørsm ål som n æ rm ere  m åtte  undersøkes, blev  saken  u tsa tt til 15. januar.

M øte i Tvistenevnden 15. jan u a r 1938.

T il stede fra  T vistenevnden: L ars Evensen, W inge, S tenklev. Johs. Johannessen  og 
K. T orkildsen, og u n d e r de to siste saker Rolf Olsen.

T il stede fra  fo rbundene de sam m e som i foregående møte. D essuten deltok fi-a 
N orsk Je rn -  og M etallarbeiderforbund  M artin  Ranvik.

I. F o rtsa tt behandling  av tv ist m ellem  N orsk Je rn -  og M etallarbeiderforbund  
og Norges H andels- og K on to rfu n k sjo n æ rers Forbund . T vistenevnden v il bem erke: 
Je rn -  og M etallarbeiderforbundet g jø r k rav  på  a t repara tø rer, h jelpearbeidere, rense- 
g u tte r m. fl. som er beskjeftiget ved verksteder og kon torm askinfirm aer skal overføres
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til Je rn -  og M etallarbeiderforbundet. A rbeiderne er nu  o rgan isert i H andels- og 
K on torfunksjonæ renes F o rbund  som h a r ta riffav ta len  fo r arbeiderne. H andels- og 
K ontorfunksjonæ renes F orbund  h a r  m eddelt a t n å r fo rhundet i sin tid  organiserte  
disse arbeidere , va r d e t e fte r anm odning fra  Sam organisasjonen. De frem hold t v idere 
a t hvis a rbeiderne sku lde overføres til Je rn -  og M etallarbeiderforbundet, v ilde  det 
vanskeliggjøre det fo rtsa tte  arbeide  m ed organisering av funksjonæ rene. D et er 
T vistenevndens opfatning a t denne gruppe ikke kom m er inn  vmder H andels- og K on to r
funksjonæ renes F orbunds regu læ re  v irkeom råde i henhold  til kongressens vedtak, m en 
m å sortere  u n d e r Je rn -  og M etallarbeiderforbundet. D et er for så v id t tru k k e t e t k la r t 
sk ille  i tariffav ta len  fo r disse firm aer, idet det i ta riffav ta len  fo r den om strid te gruppe 
he te r a t tariffav ta len  g jelder fo r repara tø rer, h jelpearbeidere, ren seg u tte r og bud, c irk u - 
læx-etrykkere, p regere  og chauffører. D et h e te r v idere i ta riffav ta len  a t funksjonæ rer, 
lagerarbeidere , p akkere  og v isergu tte r kom m er inn u n d e r overenskom st m ed Oslo 
K jøbm annsforening. D et kan  m uligens væ re  noen tv il om hvorv id t e irk u læ re try k - 
kere, pregere  og chauffører også re ttelig  h ø re r hjem m e i Je rn -  og M etallarbeiderfor
b u n d e t e ller om disse g rupper h a r sin v irksom het i næ m ere  tilk ny tn ing  til salgs
avdelingene. D ette  er im idlertid  noe u k lart, og T vistenevnden fin n er det derfor 
vanskelig  å k u n n e  trek k e  noe skille, m en opre ttho lder den  deling som er lagt til g runn  
i tariffav ta len . Tvistenevnden er av den opfatning a t de t ikke kan  væ re  tv il om a t 
repara tø rer, h je lpearbeidere  og ren segu tter h ø rer h jem m e i Je rn -  og M etallarbeider
fo rbundet og h a r avsagt k jennelse  i sam svar herm ed. T vistenevnden vil v idere  be 
m erke a t d e t som er frem hold t fra  H andels- og K ontorfunksjonæ renes F o rbund  om a t 
en  overføring  p å  d e t n u v æ rende  tid sp u n k t sannsynligvis v il svekke  organ isasjons
a rbeidet b lan d t funksjonæ rene, bør det tas hensyn til. Je rn -  og M etallarbeiderfor- 
bundets rep resen tan te r h a r e rk læ rt a t de v a r v illig  til å  fo rhandle  om tid sp u n k te t for 
en even tuell overføring. T vistenevnden fo ru tse tte r a t sådan fo rhandling  f in n er sted. 
Sam tidig bør det forhandles næ rm ere  om hvor de fo ran  nev n te  c irk u læ re try k k e re  og 
p regere  re ttlig  h ø re r hjem m e. Med henvisning til foranstående innstiller Tvistenevnden:

1. V erkstedarbeidere  ved kontorm askinforretn inger h ø re r in n  u n d e r Je rn -  og Me- 
tallarbe iderforbundets organisasjonsom råde.

2. D et forhandles m ellem  fo rbundene om tid sp u n k te t fo r overføring av  de som idag 
e r o rgan isert i H andels- og K on torfunksjonæ renes Forbund.

Sak 40—8. T vistenevndens avgjørelse vedrørende kontorm askinreparatører.

R eferertes skrivelse fra  Norges H andels- og K ontorfunksjonæ rers Forbund av 28. 
feb ruar, hvori de anm oder om a t ovennevnte sak h lir o p ta tt til ny  behandling, idet 
fo rbundet henviser til a t T vistenevndens avgjørelse sæ rlig  u tenbys vil skape store 
vanskeligheter. V idere re fe re rte s protestskrivelse  fra  arbeiderne  ved kontorm askin- 
firm aene  m ot T vistenevndens avgjørelse. T vistenevnden henviser til a t det i k jen n e l
sen e r  bestem t a t det skal optas forhandling  m ellem  Norges H andels- og K o n to rfu n k 
sjonæ rers Forbund  og Norsk Je rn -  og M etallarbeiderforbund  om tid sp u n k te t fo r over
føring av disse arbeidere. T vistenevnden er ikke b ek jen t m ed a t slik  fo rhandling  ha r 
fu n n e t sted.

M an vil v idere g jøre opm erksom  på a t T vistenevndens avgjørelse er bygget på  fo r
ho ldene i Oslo og a t m an ikke tok stan d p u n k t til de forhold u tenbys som fo rbundet 
nev n er i sin skrivelse. T vistenevnden m ener a t  disse spørsm ål best løses ved fo rh an d 
ling  m ellem  forbundene, ev en tu elt ved b istand  fra  L andsorganisasjonen. F o r øvrig 
fo ran led iger fo rbundets skrivelse ingen v idere fo rfø in inger fra  T vistenevndens side.

.Alb. Råen: D et faller kanskje noget m erkelig at jeg som har vært med 
på å v ille  ha disse saker inn under en slik  behandling at v i slapp å benytte 
representantskapet, skal ta dette op her. Jeg er ikke særlig lysten heller til 
å ta denne saken op. Jeg har vært ute i formiddag og forsøkt å få i stand 
en ordning. Ennu har det ikke lykkes. Men det kan hende at vi efter en kort 
debatt kanskje allikevel kan få en  ordning. Jeg skal derfor ikke komme så 
langt inn på saken, m en ganske kort uttale mig om hvad den gjelder. Saken
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g je lder re p a ra tø re r  som e r  ansa tt ved se lskaper som  fo rhand ler sk rivem ask i
n e r  og kon to rm ask iner. D et er folk som  nødvendigvis m å v æ re  til  stede i 
disse se lskaper fo r å holde m ask inerie t i gang. I disse m ask inskrivn ingsfir- 
m aer e r  en  avhengig av hverandre , og d e t e r  vanskelig  å trek k e  skille efte r 
en lin ja l her. D et e r  besk jeftiget 173 fu n k sjo n æ rer og 30 v ise rg u tte r ved disse 
bedrifte r. S å  e r  d e t en gruppe på i a lt 30 som d et ska l fo rhandles om, og så 
kom m er d e t 42 re p a ra tø re r  og 23 h je lpearbe idere , som  k reves o v erfø rt til 
J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet og som  efte r tv istenevndens avgjørelse skal 
overføres dit. Vi h a r  h a tt tilfelle i H orten  hvo r d e t ved fo rre tn ingene e r  de som 
se lger fo rskjellige ting og som  J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet m ener skal 
overføres til dem; D et vil oplagt v æ re  i s tr id  m ed organisasjonsform en, så 
derfo r h a r  vi s ti lt  den  sak i bero. Vi h a r  i m ange å r  h a tt overenskom ster for 
disse re p a ra tø re r  og h je lpearbe idere , og de e r  selv helt im ot å gå over til 
J e rn -  og M etallarbeiderforbrm det. D et e r  a ltså  ingen m angel på ordnede 
overenskom stforhold  fo r disse eller m angel p å  ivaretagelse av  denne gruppes 
in te resser. Vi h a r  alle k a teg o rie r og g ru p p er av  arb e id ere  ved disse bedrifte r, 
og de kom m er inn  u n d e r vår fellesoverenskom st. D et er ingen heldig  løsning 
å b ringe en slik  sak inn  fo r rep resen tan tskape t, og jeg  te n k te  v irkelig  alvorlig 
a t en k u n d e  h a  o rd n e t den  tidligere. P å  siste  fagkongress forelå  d e t en  rek k e  
o rganisasjonssaker bl. a. om  organisasjonsgrensen  m ellem  T ran sp o rta rb e id er- 
fo rb u n d e t og H ande ls- og K on to rfunksjonæ renes F orbund , og d e t b lev  ved 
ta tt  å  opnevne en nevnd, som  skulde se p å  denne sak. D enne nevnd  m åtte  
også k u n d e  behand le denne sak  ved a t se k re ta r ia te t opnevnte en supplean t 
istedenfor Larsson. Jeg  vil foreslå:

U nder henvisning til kongressens ved tak  om (industrifo rbundsfo rm en), 
industriens organisasjonsopbygning avgjøres saken m ed b indende v irkn ing  av 
en vo ldgiftsrett, hvis m edlem m er opnevnes av  sek re taria te t.

M in fo ru tsetn ing  er a t  det organisasjonsu tvalg  som  er  opnevn t også skal 
behand le denne sak. U tenfor Oslo h a r  d isse b ed rifte r sm åfilialer m ed e t  p a r 
funksjonæ rer, og de m en er m an  vi ska l få beholde. D et vil v æ re  haltende og 
u rik tig .

Josej Larsson: Jeg  e r  en ig  i a t slike sa k er ikke b u rd e  kom m e h e r å opta 
tid. D et er heller ikke vår skyld. O rganisasjonsinstansenes avgjørelse av  denne 
sak  e r  også rik tig . D et e r  ingen tv il om  a t disse e r  m ekaniske arb e id ere  og 
h ø re r J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet til. D a H andels- og K on to rfunksjo 
n æ renes fo rbund  fikk  disse folk, v ar d e t fo rd i d e t ved h je lp  av  disse a r 
beidere  le tte re  vilde k u n n e  få de øvrige fu n k sjo n æ rer ved disse b ed rifte r 
med. Vi v a r  le ttv in te  nok  til å tro  a t d e t sku lde bli av k o r t varighet. O rgan i
sasjonens in stanser h a r  sag t fra  a t  d e  h ø re r  oss til. M en H andels- og K o n to r
funksjonæ renes fo rbund  h a r  villet ha sak en  h e lt frem  her. De h a r  få tt s ilt 
v irkeom råde tru k k e t op slik  a t d e t g år inn  i alle fo rbunds v irkeom råder, m en 
d e t kan  ikke derm ed  u tv ides til  a t  de k a n  få benyife industrilin je fo rm en  
eftersom  d e t passer dem . M en selv e fte r industrilin jen , k an  de ikke k rev e  disse 
a rbe idere  til sig. N år d e t g je ld er e n  enkelt m ann  u ten fo r Oslo ved lignende 
b edrifte r, så  k a n  vi stille de i bero. M en h e r  i byen  hvo r forho ldet e r  avk lart, 
m å vi k reve a t de skal tilhøre oss. I Sverige tilh ø re r  disse arbe idere  J e rn -  
og M etallarbeiderfo rbundet. N år det ta les om  p ro tes te r i denne forbindelse, 
så  k a n  også vi ta le  m ed der. M en n å r  tv istenevndens avgjørelse e r  ta tt, så
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h a r vi tross alle p ro teste r bø id  oss og overfø rt dem  til d e t ny e  forbund. N ar 
A lbert R åen  n å  kom m er m ed d e tte  forslag, så  e r  d e t e t tegn  p a  a t  de selv 
h a r  fu n n e t a t d e tte  e r  anm assende og a t de vil søke å tre k k e  sig noget penere
tilbake.

K onrad Nordahl: Jeg  h a r e t visst an svar for a t denne sak  ligger p a  bordet 
idag. I 1932 e ller 1933 kom  H andels- og K onto rfunksjonæ renes fo rbund  og bad  
om  tilla te lse  til  å gå inn  for overenskom stforhold  fo r d isse arbe idere . Jeg  
v ar da fo rm ann  i J e rn -  og M etaU arbeiderforbundet, og jeg  sa da f ra  a t  disse 
a rb e id ere  h ø rte  til  oss, og se k re ta ria te t v a r  enig i det. M en H alvard  Olsen, 
som  v a r en gem yttlig  k ar, ta lte  for a t  d isse fikk  denne adgang for derved  a 
kunne få de and re  ved disse b ed rifte r organisert. Jeg  gav efte r for de t H adde 
vi v isst den gang a t saken  skulde kom m e inn h e r  nu , så  hadde vi a ld ri g a tt 
m ed på det. S kal en som  R åen  tre k k e  denne konsekvens, så  m å alle k o n to r
funksjonæ rene  ved A ker tilhø re  oss og kon torfo lkene f. eks. ved m eieriene 
høre til N. N. N. D et vil v æ re  h e lt og godt av  rep resen tan tsk ap e t a  la  en 
vo ldg iftsre tt avg jøre d e tte  spørsm ål på g runn lag  av  industrifo rbundslin jen . 
D a få r  en ta  b e le  H andels- og K onto rfunksjonæ renes fo rbunds v irkeom råde 
op til behandling. T ilfellet H orten  k je n n e r  jeg  ikke. E r de t u tlevering  fra  
bedriftens lager d e t g jelder, så tilh ø re r  de J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet. 
M en e r  det en egen b ed rift innenfor verkstedet, som  u tle v ere r og se lger fo r
skjellige ting til arbe iderne, så  vd  nok H ande ls- og K on to rfunksjonæ renes 
fo rbund  få m edhold  i a t de sk a l s ta  hos dem .

O mar G jesteby: Jeg  trodde ikke d e t sku lde v æ re  nødvendig  å få  en  p rin -  
sipielle d eb a tt her, a ll den  s tund  a t  R åens forslag foreligger, og jeg  v il se 
avgjørelsen  d era v  først, fø r jeg se r p å  den prinsip ie lle  side. M en n a r  det 
g je lder d isse folk, m å jeg  bedrøve L arsson  m ed a t  d e t ikke v ar d en  hele og 
fulle sannhet. D isse arbe idere  v ar en ten  ikke o rgan ise rte  e ller hadde tilhø rt 
J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet ©Uer F o rm erfo rbundet, og de sp u rte  oss 
om de kunde kom m e inn u n d e r et fellesforbund. F le r ta lle t av  fu n k sjo 
næ ren e  ved disse firm aer tilh ø re r v å r t forbund. Jeg  vil anbefale R åens forslag.

Peder B irkeland: Jeg  v il ikke kom m e inn p å  rea lite ten , m en  henstille  til 
rep resen tan tsk ap e t å stem m e for R åens forslag. D et g je lder nem lig  også en 
rek k e  and re  g rupper, som  try k k e re  og p reg ere  og som  d e t e r  tv il om  og som 
det k an  væ re  spørsm ål om  sk a l tiUiØre e t  an n e t fo rbund  en n  også J e rn -  og 
M etallarbeiderfo rbundet. S aken  vil ikke kom m e op igjen efte r e n  slik  vo ld 
g iftsrett. D en vil v i bøie oss for.

B ernh. B erentsen: Jeg  e r  tilbøielig  til å v æ re  enig m ed J e rn -  og M etall
a rbe iderfo rbundet i a t disse er m ask inarbe idere . H vis d e t ska l treffes nogen 
avgjørelse h e r  av  rep resen tan tskape t, så vil jeg foreslå a t  d e t b a re  g je lder 
Oslo, slik  a t en ikke tre k k e r  d e tte  efte r hå ren e  u to v e r landet. D et vil v æ re  
helt m eningsløst å  skulle  o rgan isere  én  m ann  i tilslu tn ing  til  J e rn -  og M etall
arb e id erfo rb u n d et og de øvrige i H andels- og K on to rfunksjonæ renes fo r
bund, slik  som  vi h e r  i Oslo h a r  det, u to v e r landet. A vgjørelsene treffes 
dessverre  ofte for m eget u t fra  O slo-forhold.

Josef Larsson: D ette  g je lder ren e  m askinarbeidere. D e s te d e r  hvo r det 
b a re  e r  en e ller to m ann, vil v i ikke p rosedere om  disses overgang. D er vil
en ikke få tv ist.  ̂ •

K arl Tøm m erås: V i h a r  da noget an n e t å gjøre enn  å strides om  dette .
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For o ss sam organLsasjonenes representanter er d e t lik egyld ig  hvor en  står, 
bare en  er organisert. N år d et gjelder T rondheim , så  har vi de so^m er se lgere  
og reparatører, og  d e v il stå sam m en m ed flertallet.

L ars  E vensen:  Jeg  sk a l ikke kom m e inn på tv isten evn d en s avgjørelse  
og saksbehandlingen . D en  er v e l de fleste  k jen t m ed. F agkongressens organ i- 
sasjonsnevnd  er en  m eglin gsn evn d  til å søk e å finne avgjørelser m ellem  for
bund h vor d e t tvist, og  hvis det ikk e opnåes en ighet der, så oversen des saken  
til sekretariatet. D en n e nevnd m åtte da efter kongressens ved tak  få  sitt m an
dat u tvidet.

A lb .  Råen:  D et ser u t til at d isse ta llene v irker noget forvirrende. V ed  
første gangs behandling frem holdt v i at d et var ca. 100 s lik e  arbeidere. M en  
ved  behandlingen  i tv isten evn d en  b lev  d et k larlagt at d e t var 65. D e utenbys  
representanter har tatt sine forbehold, og det er m eget forståelig . En hører  
også hvordan L arsson u tta ler  sig  her. M en d et v il v i ikke gå m ed på. D isse  
uten b ys firm aer er underlagt se lsk ap en e i Oslo, og  det v il da naturlig  b li 
slik  at d e avgir de folk  disse u tenb ys trenger. D et v il tv inge sig  frem  av  
sig  s e lv  at d et m å væ re l ik  behandling her. Som  sak en  ligger  an bør den a v 
gjøres på vår m åte.

Ole A n d ersen  K is te :  B egge parter en  enig i at sak en  ik k e burde frem 
legges her. M en når den  n u  en gang er bragt inn  her, så bør den få  en  a v 
gjørelse. Jeg  forstår ikk e at et så stort forbund som  J ern - og M etallarbeider- 
forbundet skal krangle om  disse få  arbeidere. Enda verre b lir d et når en  
hører L arsson s i at d ette  bare er  foreløbig  og at de u tenbys v il kom m e efter  
senere.

B. F lood-E n gebre tsen :  V i d iskuterer her sp ørsm ålet om 65 m ann til et 
forbund. V i m å kunne få  slik e  saker avgjort a v  de organisasjonsinstanser vi 
har nedsatt dertil. H an d els- og K ontorfunksjonæ renes forbund får fin n e sig  
i de avgjørelser som  så ledes er  tatt. D e enkeltståen de u tover  i andre byer  v il 
frem deles b li stående i H an d els- og K ontorfunksjonæ renes Forbund.

Olaf B ruås:  T v istenevndens avgjørelse  er  ved ta tt av sekretariatet. N år 
det enda ik k e er b litt en ighet, er d et ikke da bedre å få  sak en  avgjort her?  
H vorfor kan ikke representantskapet ta avgjørelsen? D et er ikk e for m eget 
forlangt av  J e r n - og  M etallarbeiderforbundet å få  d isse ca. 100 m ask in ar
beidere. La o ss  fastsette  dette her.

W ill iam  A n dersen :  D et er  t il stad ighet van sk eligheter h er når d et gjelder  
H an d els- og  K ontorfun ksjonæ renes forbund, og det er å k aste bort tiden  
dette. D et m å væ re op lagt at d isse tilhører J ern - og M etallarbeiderforbundet, 
h vis v i nogen lunde sk a l fø lge den organisasjonsform  v i har vedtatt.

A lb .  Råen:  F ø lger en  industriforhundslinjen , så  sk a l de tilhøre oss. Efter  
den gam le fagforbundslinje sku lde de tilhøre J ern - og  M etallarbeiderfor
bundet.

O lav  Hindahl:  R åens forslag er på sett og  v is en  u tsette lse , id et han v il 
ha en  vo ld giftsrett som  endelig  skal avgjøre saken  og  v i få stem m e over  
det først.

V oter ing:  R åens forslag b lev  forkastet. —  T visten evnd en s og sek retari-  
atets innstillin g  b lev  ved ta tt m ot 7 stem m er.

En represen tan t:  D et e r  Oslo dette  ved tak  gjelder?
O lav  Hindahl:  D et er sagt at det bare gjelder Oslo.
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Punkt 5: Anket tvist mellem Norsk Treindustriarbeiderfor- 
bund og Norsk Bygningsarbeiderforbund vedrørende 

Lumber Kryssfinérfabrikk.
Følgende protokoll forelå:
M øte i T vistenevnden den  13. m ai 1935 kl. 9.
T il stede: Evensen, Winge, Strøm , Johs. Johannessen , Rolf Olsen, Hegg og

Stenklev.
N orsk B ygningsarbeiderforbund: Tangen og S trandli.
N orsk T reind u stria rb e id e rfo rb u n d : P. Ødegaard, A lbert A ndersen, Th. H. Jak o b 

sen og O skar Hansen.
N orsk H øvleriarbeiderforbund: H ans E riksen.
L um ber A rbeiderforening: S. Stålesen og Ola Olsen.
T il behandling  forelå  sak  angående L um ber A rbeiderforenings utm eldelse av 

T re in d u striarbe ide rfo rbundet og in n  i B ygningsarbeiderforbundet. R eferertes skrivelse 
fra  fo rbundene og foreningene til L andsorganisasjonen i sakens anledning. Det blev 
g itt m untlig  redegjørelse fra  de frem m øtte rep resen tan te r om deres opfatning.

Pause kl. 11.15.

N y tt m øte sa ttes kl. 12.
Hans E riksen  frem m et k ra v  om  a t L um ber A rbeiderforen ing  sku lde overføres 

t il  H øvleriarbeiderforbundet.
F ra  B ygningsarbeiderforbundet blev  det m eddelt a t  fo rb u n d et vilde frem m e 

k ra v  om  andre  overførelser fra  T reindustriarbe iderfo rbundet. bl. a. H un ton  B ruk, 
L illesand P a rk e ttfab rik k  og e n  rekke  g rensereguleringer i Oslo, K ristiansand  m. fl. st.

Disse sak er va r før s ti lt  i bero i påvente  av  re su lta te t om  en sam m enslu tn ing  
av de to forbund.

S tenklev  frem m et k ra v  om  at H unton  B ruk  sku ld e  tilhø re  P ap irin d u stria rb e i- 
derforbundet.

T vistenevnden  fo rm an n  stille t spørsm ål om  T re in d u striarb e id e rfo rb u n d ets og 
B ygningsarbeiderforbundets rep re sen tan te r k u n d e  væ re  villige til å  opta i fo rb u n d s
sty ren e  forslag  om  nye fo rhand linger om  en  sam m enslutning, under fo ru tse tn ing  av  
a t det k an  finnes e n  tilfredsstillende o rdn ing  fo r e n  arbeidsløshetskasse, for de av 
delinger i T re in d ustriarbe iderfo rbundet som ønsker en sådan.

D en v idere behandling  av tv istespørsm ålene b lir  da  å u tse tte  inn til re su lta te t av 
fo rhandlingene foreligger. *

R epresentantene var enig  i å  forelegge de tte  fo r fo rbundsstyrene, og fo ru t-  
sa ttes a t T vistenevndens fo rm ann  d e lta r i forhandlingene.

M øtet hevet.

M øte i T vistenevnden den  29. m ai 1935.
T il stede: Evensen, W inge, Johs. Johannessen , S tenk lev  og Rolf Olsen.
T reindustriarbe iderfo rbundet: Chr. Systad, P. Ø degaard og Th. Jakobsen.
B ygningsarbeiderforbundet: Tangen.
Til behandling fo relå  fo rn y et behandling  av sak  angående L um ber A rbeider

forening.
R eferertes skrivelse fra  T re in d u striarbe ide rfo rbundet om at fo rbundet ikke k an  

godkjenne T vistenevndens henstilling  om  å u tse tte  avg jørelsen  angående L um ber 
A rbeiderforenings innm eldelse i B ygningsarbeiderforbundet, m ens nye forhandlinger 
om  de to  fo rbunds sam m enslu tn ing pågår.

T re in d ustriarbe iderfo rbundets rep re sen tan te r ønsker å tilføre  Tvistenevndens 
protokoll følgende.

«Efter vå r opfatn ing  foreligger der ingen tv ist i næ rv æ ren d e  sak. D et vi ha r 
fo rlang t er a t S ek re ta ria te t snarest m ulig  ta r  avstand fra  B ygningsarbeiderforbundets 
frem gangsm åte ved å  overm elde til  s itt  fo rb u n d  L um ber A rbeiderforening, tross 
p ro test fra  v å rt fo rbund  og u ten  å avvente S ek re ta ria te ts  avgjørelse. B ygningsar
beiderfo rbundet ha r sk riftlig  m eddelt v å r t fo rb u n d  a t  de  ak te r å gå frem  på lignende 
m åte også n å r  det g je lder andre  avdelinger og g rupper innen  v å rt fo rbund . D ette
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vil i tilfe lle  fø re  t i l  e n  fu lls te n d ig  o p lø sn in g  av  v å r t  fo rb u n d . V å r t  fo rb u n d s s ty re  
h a r  ik k e  an le d n in g  t i l  n u  lik e  e f te r  la n d sm ø te t å  o p ta  n y e  fo rh a n d lin g e r  o m  e n  e v e n 
tu e ll sa m m e n s lu tn in g  a v  d isse to  fo rb u n d . H v o rv id t s lik e  fo rh a n d lin g e r  k a n  is ta n d -  
b r in g e s  p å  e t  se n e re  t id s p u n k t  1 la n d sm ø te p e rio d e n  f å r  v i k o m m e tilb a k e  t i l  se n e re . 
P å  g ru n n  av  sa k e n s  s to re  b e ty d n in g  fo r  v å r t  f o rb u n d  m å  v i b e  o m  å  få  a n le d n in g  t i l  
å  v æ re  til s te d e  v ed  sa k e n s  b e h a n d lin g  i S e k re ta r ia te t.

Chr.  S y s ta d  (s.) P. Ø degaard  (s. )  Th .  J a k o b s e n  (s.)

T v is te n e v n d e n  v a r  av  d e n  o p fa tn in g  a t  n å r  s a k e n  e r  o v e rse n d t f r a  S e k re ta r ia te t  
m å d e n  fe rd ig b e h a n d le s  i T v is te n e v n d e n  fø r  d e n  t i lb a k e se n d e s  o g  f a n t  m a n  a t  e n  
b e fa r in g  a v  b e d r if te n  o g  m ø te  m ed  fo re n in g e n s  m e d lem m er i K r is tia n sa n d  v a r  n ø d 
v en d ig  fø r  e n  a v g jø re lse  tre ffe s .

F o rb u n d e n e  v a r  e n ig  i å  se n d e  r e p re s e n ta n te r  sa m m e n  m ed  T v is te n e v n d e n  t il  
K r is tia n sa n d  S.

T v is te n e v n d e n  b e s lu tte t  a t L a rs  E v e n se n  o g  R olf O lse n  d e lta r  i fo rh a n d lin g e n e  
i K ris tia n sa n d . T v is te n e v n d e n  v il u t ta le  so m  e t  ø n sk e  o m  o g så  S y sta d  k u n d e  d e lta  
fo r  s i t t  fo rb u n d  da  h a n  h a r  h a t t  b e fa tn in g  m ed  L u m b e r  A rb e id e r fo re n in g  f r a  d en s 
in n m eld e lse  i fo rb u n d e t.

M øte  a v h o ld te s  i T v is te n e v n d e n  d en  15. ju l i  1935 k l. 12.
T il s te d e : E v en sen , S te n k le v , Jo h s . Jo h a n n e sse n , H eg g  og  R olf O lsen .
T il b e h a n d lin g  fo re lå  a v g jø re lse  a n g å e n d e  L u m b e r  A rb e id e r fo re n in g  in n m eld e lse  

i N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d . — I h e n h o ld  t i l  T v is te n e v n d e n s  o g  S e k re ta r ia te ts  
av g jø re lse  fo re to k e s  b e fa r in g  av  L u m b e r  T re v a re fa b r ik k  lø rd a g  d e n  29. ju n i  d . å.

I b e fa r in g e n  d e lto k :

F ra  T v is te n e v n d e n : L a rs  E v e n se n  og R o lf O lsen .
F ra  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d : P . Ø degård .
F ra  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g : S tå le se n  og O la  O lsen .
F ra  N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d : M. S tra n d li.

R o lf O lsen  og L a rs  E v en sen  av g a v  b e re tn in g  f ra  b e d r if tsb e fa rin g e n  29. ju n i  og 
m ø te  m ed  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g s  m e d le m m e r sam m e dag. E f te r  å  h a  p å h ø r t  O lsens 
og E v en sen s  b e re tn in g , e r  T v is te n e v n d e n  av  d e n  o p fa tn in g  a t  L u m b e r  T re v a re fa b r ik k s  
p ro d u k s jo n  e r  a v  d e n  a r t  a t  ik k e  S e k re ta r ia te ts  a v g jø re lse  av  20. a p r i l  1927 an g åen d e  
g re n se sk ille n e  m e llem  d e t  d a v æ re n d e  N o rsk  M ø b e lin d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d  og N orsk  
B y g n in g s a rb e id e rfo rb u n d  k a n  p åb e ro p es  t i l  fo rd e l fo r  N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d .

I n e v n te  b e s lu tn in g s  p u n k t  1 h e te r  det:
« B y g n in g ssn ek k e re  og a rb e id e re  v ed  d e  t r e v a re fa b r ik k e r  h v is  h o v ed b esk je ftig e lse  

k o m m e r in n  u n d e r  b y g n in g sp ro d u k s jo n e n , sk a l s tå  t i ls lu t te t  N o rsk  B y g n in g sa rb e id e r
fo rbund .»

D e t g jø re s  o p m erk so m  p å  a t  a rb e id e rn e  v ed  L u m b e r  T re v a re fa b r ik k  b lev  o rg a n ise r t  
a v  N orsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d  i 1927 i fo rs tåe lse  m ed  L a n d so rg a n isa s jo n e n  —.

B e d rif te n  p ro d u s e re r  så k a lte  lu m b e rp la te r , d. v. s. k ry ss f in é r  av  fo rsk je llig e  d i
m e n s jo n e r, d ø rp la te r  m . v. M an  k a n  b e tra k te  p ro d u k s jo n e n  i a l t  v ese n tlig  som  h a lv 
fa b r ik a ta . D e r  lages ik k e  fe rd ig e  d ø re r , v in d u e r  e lle r  lig n en d e . E n  d e l a v  p ro d u k 
s jo n e n  k a n  gå  t i l  p a n e lin g s -  og in n re d n in g sa rb e id e , og a n v e n d e s  d a  p la te n e  som  de  
k o m m e r d ire k te  f r a  f a b r ik k e n . I e n k e lte  ti lfe lle  h a r  d e t  fo re k o m m e t a t  b e d r if te n  h a r  
fo re s tå t t  se lv e  m o n te r in g sa rb e id e t. D e tte  e r  dog  a v  så  u b e ty d e lig  o m fan g  a t  v irk so m 
h e te n  m å b e teg n es  som  re n  fa b r ik k d r if t .  D e t e r  o p ly s t a t  en  v e se n tlig  d e l a v  p ro 
d u k s jo n e n  g å r  t i l  e k sp o rt, h e l t  op t il  60 % til  e n k e lte  tid e r . V an lig v is  k a n  m a n  a n ta  
a t  m e llem  40—50 % a y  d e n  sa m le d e  p ro d u k s jo n  g å r  t i l  e k sp o rt. In n e n la n d s  an v e n d e s  
sa n n sy n lig v is  s tø rs te p a r te n  av  p ro d u k s jo n e n  i b y g g e b ra n sje n . N ø iak tig e  ta l l  k a n  ik k e  
gis, id e t  b e d r if te n s  la g e rc h e f  p å  fo re sp ø rse l m e d d e lte  a t s a lg e t fo re g ik k  d ire k te  t i l  e n -  
g ro s - f irm a e t som  fo re s tå r  sa lg e t t i l  sn e k k e rie r , m ø b e lfa b rik k e r , b y g n in g se n tre p re n ø re r  
og a n d re . M an  e r  d e r fo r  a v  d e n  o p fa tn in g  a t  a rb e id e rn e  v ed  L u m b e r  re t te l ig  sk u ld e  
t i lh ø re  N o rsk  T re in d u s tr ia b e id e r fo rb u n d , så  len g e  d e tte  f o rb u n d  o p re tth o ld e s.

T v is te n e v n d e n  m å d a  ta  s ta n d p u n k t om  tilb a k e fø rin g  a v  m ed lem m en e  t i l  N orsk  
T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d , og fo r  å  få  e n  n æ rm e re  o r ie n te rin g  om  m e d lem m en es  s t i l 
ling , b le v  d e t  a v h o ld t e t  m ed lem sm ø te  m ed  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g  d en  29. ju n i  d. å.
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F re m m ø te t v a r  fo rh o ld sv is  godt, og T v is te n e v n d e n s  fo rm a n n  g av  e n  re d e g jø re lse  
fo r  sa k e n s  b e h a n d lin g  i T v is te n e v n d e n  og p å ta l te  a t  fo re n in g e n  m ed  s tø tte  a v  N o rsk  
B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d  h a d d e  a v v ik le t fo rh o ld e t t i l  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo r 
b u n d  og o rd n e t m e d le m ssk a p e t i N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d  u te n  å  ia k tta  d en  
v an lig e  o rg an isas jo n sm essig e  fre m g a n g sm å te  v ed  s lik e  an le d n in g e r . V id e re  re d e g jo rd e  
S tra n d li  fo r  N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d s  og Ø d eg ård  fo r  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r -  
fo rb u n d s  s ta n d p u n k t i sa k en . — E n  r e k k e  av  m ed lem m en e  d e lto k  i d e b a tte n , og s a m t
lige g av  u t t r y k k  fo r  s in  m isn ø ie  m ed  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d  og sæ rlig  d e ts  
lan d sm ø tes  a v g jø re lse r  i sp ø rsm å le t om  sa m m e n s lu tn in g  m ed  N o rsk  B y g n in g s a rb e id e r
fo rb u n d  og o p re tth o ld e lse n  av  a rb e id s le d ig h e tsk a sse n . S am tlig e  g av  u t t r y k k  fo r  a t  de  
v ild e  o p re tth o ld e  b e s lu tn in g e n  av  28. a p r i l  d. å. om  tils lu tn in g  t i l  N o rsk  B y g n in g s
a rb e id e r fo rb u n d . N oen  b e s lu tn in g  b le v  ik k e  t a t t  p å  m ø te t.

D e t e r  T v is te n e v n d e n s  o p fa tn in g  a t  de  a v g jø re lse r  som  b le v  t r u f f e t  p å  N orsk  
T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d s  la n d sm ø te  i s a m m e n s lu tn in g ssp ø rsm å le t og v e d rø re n d e  a r 
b e id s le d ig h e tsk a sse n  h a r  g jo r t  d e n n e  sa k  a k u t t  og b e v irk e t  a t  m isn ø ien  m ed  v ed tak e rie  
m e d fø rte  d e n  sp o n ta n e  b e s lu tn in g  av  28. a p r i l  d. å. om  u tm e ld e lse  a v  N o rsk  T re in d u s tr i 
a rb e id e r fo rb u n d  og in n m e ld e lse  i N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d . D e t h a r  fo r  øv rig  
v is t sig  u m id d e lb a r t  e f te r  la n d sm ø te t a t  b e s lu tn in g e n  om  o p re tth o ld e lse  av  a rb e id s 
le d ig h e tsk a sse n  ik k e  v a r  g je n n e m fø rt.

D e t m å  d e r fo r  sies a t  f le r ta l le t  p å  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d s  la n d sm ø te  
f a t te t  s in e  b e s lu tn in g e r  p å  g ru n n la g  a v  e n  fe ila k tig  v u rd e r in g  a v  s til l in g e n  og a t  
L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g s  u tm e ld e lse  sa n n sy n lig v is  k u n d e  v æ r t  u n d g å tt  v e d  en  m e re  
sm id ig  og im ø tek o m m en d e  ta k t ik k  f ra  f le r ta l le ts  side .

D e tte  k a n  dog  ik k e  fo rh in d re  a t  T v is te n e v n d e n  s te rk t  v il  p å ta le  a t  N o rsk  B y g 
n in g sa rb e id e r fo rb u n d  h a r  o p ta t t  som  m e d le m m e r L u m b e r  A rb e id e r fo re n in g  u te n  a t  
d isse  m e d le m m e r h a r  a v v ik le t m e d le m ssk a p e t i N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d .

D en  v an lig e  p ra k s is  som  m å  fø lges v ed  s lik e  a n le d n in g e r  e r  a t  n å r  d e t  g je ld e r  
o v e rfø r in g  a v  en k e ltm e d le m m e r, sk a l m e d lem sb ø k e n e  v æ re  u ts k re v e t  og i o rd e n  f ra  
d e t f o rb u n d  d e  fø r  h a r  s tå t t  som  m e d le m m e r av . T v is te n e v n d e n  m å  fa s ts lå  a t  d e r  
h v o r  d e t  e r  ta le  om  o v e rfø r in g  a v  h e le  fo re n in g e r , m å  også i d isse  tilfe lle  m e d le m s
b ø k e n e  u ts k r iv e s  f r a  d e t f o rb u n d  fo re n in g e n  h a r  s t å t t  t i ls lu t te t ,  o g  m å  d e t v æ r e  e n ig 
h e t  m e llem  o rg a n isa s jo n e n e  om  o v e rfø r in g e n  av  fo re n in g e n  fø r  o v e rfø rin g  f in n e r  sted . 
— D e tte  v a r  ik k e  ia k t ta t t  i fo re lig g en d e  tilfe lle , og p å  d e t m ed lem sm ø te  i K r is t ia n 
sa n d  d e n  28. a p r i l  d. å., h v o r  fo re n in g e n  b e s lu tte t  å  sø k e  om  tilm e ld e lse  t i l  N orsk  
B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d , fo re lå  p ro te s t  f ra  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d  (sk r. f r a  
N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d  a v  26. a p r i l  t i l  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g , N o rsk  B y g 
n in g sa rb e id e r fo rb u n d  og S e k re ta r ia te t)  og N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d s  re p re se n ta n 
te r  som  v a r  t i l  s te d e  p å  m ø te t, m å tte  fo rs tå  a t  n å r  d e  u te n  v id e re  g ik k  m ed  p å  å  op ta  
L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g  f ra  1. m ai 1935, v ild e  d e tte  sk a p e  en  s to r  o rg an isas jo n sm essig  
s tr id . D e  b u rd e  h a  a v v e n te t d e n  o rg an isas jo n sm essig e  fo rh a n d lin g  m e lle m  o rg a n isa 
s jo n e n e  og e v e n tu e lt  S e k re ta r ia te ts  av g jø re lse .

U n d e r  v an lig e  fo rh o ld  sk u ld e  a lle  tin g  tils i a t  T v is te n e v n d e n  m å tte  tr e ffe  a v g jø 
re ls e  om  a t  m ed lem m en e  sk u ld e  fø re s  ti lb a k e  t il  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d . 
D e tte  v il  sa n n sy n lig v is  ik k e  fø re  t i l  a n n e t  e n n  a t  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g  v ild e  b li 
s tå e n d e  u te n fo r  L a n d so rg an isa s jo n en . H vis d e t  ik k e  fo re lå  a n d re  g ru n n e r , m å tte  s e lv 
sa g t T v is te n e v n d e n  fa t te  v e d ta k  om  tilb a k e fø rin g  se lv  om  fo re n in g e n  v ild e  n e k te  å  gå 
t i lb a k e  t i l  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d . — M en, T v is te n e v n d e n  v il  h e n le d e  op- 
m e rk so m h e te n  p å  a t  d e t  e r  t in g  som  ty d e r  p å  a t  fo rb u n d e ts  la n d sm ø te  h a r  v æ r t  in n 
fo rs tå tt  m ed  a t  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g  v ild e  gå  u t  a v  fo rb u n d e t  og in n  i N o rsk  
B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d , id e t S y sta d  i m ø te  d en  21. a p r i l  g av  en  d e l m e d d e le lse r  
v e d rø re n d e  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g s  fo rh o ld  t i l  f o rb u n d e t e f te r  a t  in n m e ld e lse n  i 
N o rsk  B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d  og fo rs lag e t om  o p h ev e lse  a v  A rb e id s le d ig h e tsk a sse n  
v a r  fo rk a s te t. S y sta d  m e d d e lte  a t  L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g  a k te t  å  g å  in n  i N orsk  
B y g n in g sa rb e id e rfo rb u n d , og a t  fo re n in g e n s  fo rm a n n , S tå le se n , h a d d e  m e d d e lt a t  op- 
g jø re t  fo r  a p r i l  m å n e d  v a r  sis te  o p g jø r  t i l  N o rsk  T re in d u s tr ia rb e id e r fo rb u n d . U n d e r  
h e n v isn in g  h e r t i l  fo res lo  S y sta d  a t  h o v e d s ty re m e d le m m e t fo r  A u s t-A g d e r  og V est- 
A g d er b le v  f ly t te t  t i l  A re n d a l. S tå le se n  b e k re f te t  p å  la n d sm ø te t a t  d e t  v a r  r ik tig  a t  
L u m b e r  A rb e id e rfo re n in g  h a d d e  an m o d e t om  o p tag e lse  i N o rsk  B y g n in g sa rb e id e r
fo rb u n d .
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D et b lev  frem satt en  rekke forslag som  protest m ot at en k elte  avdelinger- u ten  
videre får gå in n  i N orsk B ygningsarbeiderforbund. S am tlige disse forslag b lev  over
sendt en  redaksjonskom ité som  frem la fø lgen de forslag:

«R edaksjonskom iteen har drøftet den situasjon  som  er opstått efter at L ands
m øtet har fått m ed delelse om  at Lum ber A rbeiderforening sk a l overføres til 
N orsk B ygningsarbeiderforbtm d. — — — — —

K om iteens 4 m edlem m er foreslo  da at A rbeidsledighetskassen  b lev  nedlagt 
fra 1. ju li d. å. — Et 5. m ed lem  av redaksjonskom iteen  foreslo  tils lu tn in g  til Norsk  
B ygningsarbeiderforbund på grunnlag av hovedstyrets flerta lls innstilling.»

F ølgend e forslag b lev  vedtatt:
«Landsm øtets beslu tn ing  i sam m enslutningsspørsm ålet til N orsk B ygn in gs

arbeiderforbund oprettholdes. L ik eled es oprettholdes beslu tn ingen  vedrørende  
A rbeidsledighetskassen .»

Første avsn itt b lev  vedtatt ved  håndsoprekning m ed 56 m ot 15 stem m er; 
annet avsn itt m ed 31 m ot 25 stem m er.

N oen v id ere  behandling av spørsm ålet kan ik k e sees er foregått på L andsm øtet 
annet enn  at forbundets h ovedstyrem edlem  b lev  va lgt fra A rendal i m otsetn ing til t id 
ligere fra K ristiansand.

T vistenevnden  er opm erksom  på at slik  som  produksjonsforholdene ligger an i 
treindustrien , v il  der opstå en  rekke grensetv istigheter m ellem  N orsk B ygn ingsarbei
derforbund o g  N orsk T reindustriarbeiderforbund. M an m å derfor b ek lage at sam 
m en slu tn in gen  m ellem  disse to forbund ik k e b lev  realisert. — T vistenevnden  er av  
den opfatn ing at en  sam m enslu tn ing m ellem  disse to forbund v il  væ re n ødvend ig  for 
å nå frem  til k lare organisasjonslinjer og også for å få inn  i organisasjonen a lle  de 
uorganiserte arbeidere som  er besk jeftiget i trevarefabrikker rundt om  i landet.

N år d isse forhold  er bragt i orden, krm de det m uligen s senere bli ta le om  å danne  
et T reindustriarbeiderforbund på et n oe annet organisasjonsgrunnlag enn for n æ r
væ rende er tilfe lle  for Norsk Treindustriarbeiderforbund.

Så v id t T vistenevnden  har k u n net forstå av  sk rive lsen  fra N orsk T reindustri
arbeiderforbund av 26. april d. å., og av  protokoll-tilførsel i Tvistene-vndens protokoll 
av  29. m ai, foreligger der ingen  påstand fra N orsk Treindustriarbeiderforbund om  at 
m edlem m ene i L um ber A rbeiderforening sk a l tilbakeføres t il dette  forbund, m en  det 
utesker T vistenevnd en s u tta le lse  om  N orsk B ygningsarbeiderforbunds frem gangsm åte  
i næ rvæ rende sak.

U nder h en v isn in g  til foranstående har T vistenevnden  enstem m ig tru ffet sådan  
avgjørelse:

1. N orsk B ygningsarbeiderforbund har h and let organisasjonsm essig urik tig  ved  å 
opta Lum ber A rbeiderforening fra 1. m ai 1935, på tross av  protest fra Norsk T re
industriarbeiderforbund og u ten  å avven te den organisasjonsm essige behandling  
og avgjørelse  i saken.

2. L um ber A rbeiderforenings m edlem sskap i N orsk B ygningsarbeiderforbund oprett
h o ldes in n til der treffes en d elig  avgjørelse  om  treindustriarbeidernes organisasjons
forhold.

3. D et h en stilles til de to forbund å opta n y e  forhandlinger om  en  sam m enslutning  
under Sekretariatets ledelse.

P. Ødegaard: I anledning den opstå tte  tv is t m ellem  N. T. og N. B. om i 
h v ilke t fo rbund  L um ber A rbeiderfo ren ing  skal s tå  tils lu tte t vil vi inn lednings
vis peke på a t L um ber A rbeiderfo ren ing  blev  tils lu tte t N. T. efte r henstilling 
fra  L andsorganisasjonens S ek re ta ria t. D et v a r i 1927. D et e r  da h e lt på det 
rene  a t se k re ta ria te t a llerede på de t tid sp u n k t v a r  av den  opfatning a t 
n evn te  bed rift kom  inn u n d e r N. T. v irkeom råde, og a t det senere ikke kunde 
opstå nogen forandring  h eri u ten  i forbindelse m ed en  stø rre  forandring  
fo r N. T. v irkeom råde. Som det frem g år av  tv is tenevndens protokoll, d e r
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tid ligere e r  om sendt til rep resen tan tsk ap e ts  m edlem m er, e r  d e t e rk je n t 
så vel fra  B ygn ingsarbeiderfo rbundet som L um ber A rbeiderforen ings side at 
nevnte forening hadde inn ledet fo rhand linger m ed N. B. om tilslu tn ing  til 
d e tte  fo rbund  allerede før N, T. landsm øte i 1935. D ette  b lev  ogsa b e 
k re fte t av  nevn te  avdelings rep resen tan t. Å rsaken  til de tte  sku lde v æ re  a t 
L u m b er A rbeiderforen ing  v a r  uenig  i a t  v å r t fo rbund  fo rtsa tte  m ed a r 
beidsledighetskassen. Avdtelingens re p rese n tan te r  i v n rt landsm øte fikk  
sitt opgjør av B ygningsarbeiderforbundet. E t f le rta ll i L u m b er A rb e id e r
forening hadde få tt den  opfatning a t L u m b er K ryssfinérfab rikk  var en så 

solid  og sik k e r bed rift a t  arbe idsled ighet a ld ri ville k u n n e  in n tre  og a t  de 
således ikke hadde behov for noen  led ighetskasse for sin avdelings v ed 
kom m ende. D et e r  im id lertid  overveiende sannsynlig  a t de t h a r  in n trå d t en  
vesen tlig  endring  i denne opfatning i den  senere tid, da de t siden 1935 h a r  
v æ r t flere  arbe idsled ighetsperioder m ed  fra  60—70 til 100 m ann  ledige. E fter 
a t S to rtin g e t h a r  v ed ta tt lov om arbe id sled ighetstrygd  kom m er også de tte  
spørsm ål i  en h e lt annen  stilling.

Til v idere belysning av arbe idsfo rho lde t i årene 1927—34 da avdelingen 
stod  tils lu tte t v å r t  fo rbund  b lev  d e t innbe ta lt i kon tingen t k r. 84 420.05. I 
sam m e tidsrum  h a r  avdelingen m o tta tt i b id rag  kr. 32 310.50, eller m ed 
an d re  ord  o m tren t h a lv p arten  av hvad  som e r  innbetalt. D et b lev  v idere  
an k e t over a t avdelingen v a r  m isfornøid m ed ledelsen  i N. T. og a t dette  
var å rsaken  til a t lønningene ved bedriften  lå på et lav t nivå. D ette  er en 
helt uho ldbar påstand  og de ta riffrev is joner som h a r  fo reg ått s iden  av d e
lingen  kom  inn i N, B. v iser tydelig  dette . V ed ta riffrev isjonen  i 1935 op- 
nåddes bare  m inim ale lønnstillegg og den  n y e  tariff fan tes å v æ re  så tvilsom  
a t arbe iderne fo rbeho ld t sig r e t t  til å  opsi overenskom sten  efte r 3 e lle r 6 
m åneders forløp. V ed de senere ta riffrev isjoner e r  d e t bare  o p n åd d  lønns
tillegg i forhold  til p risstigningen på sam m e m åte som  for de fleste  and re  
fag :og industrie r. D en opfatning a t bare  avdelingen kom  inn  i N. B. sku lde 
d e t lykkes å g jennem føre h v ilk e t som  h e ls t k rav  v iser sig sel-vfølgelig ikke å 
holde stikk . D et ska l en n  v idere  b em erkes a t bed riften s stilling skyldes 
a t  de t e r  inn fø rt im portregu lering  fo r denslags p ro d u k ter. H adde im porten  
v æ rt fri vilde arbe iderne tilnæ rm elsesv is ikke  kunne  ha opnådd  de løn- 
n inger de h a r  idag. D e tte -e r e t forhold  d e t alltid  m å ta s  hensyn  til u an se tt 
hv ilke t forbxmd avdelingen s tå r  tils lu te t, I T vistenevndens pro toko ll e r  de t 
an fø rt a t N, T, ik k e  h a r  frem sa tt k rav  om a t L u m b er A rbeiderforen ing  fo r t
sa tt sku lde s tå  tils lu tte t d e tte  fo rbund. D ette  m edfø rer ikke r ik tig h e t og vi 
henv iser t i l  v å r t fo rbunds tilføielse i T v istenevndens protokoll. D et e r  h e r  
u tta lt a t  det efte r v å r  opfatning ikke foreligger noen  tv is t i n æ rv æ ren d e  
sak, m en  a t  vi h a r  fo rlang t a t S e k re ta ria te t sn a re s t m ulig  ta r  avstand  fra  
B ygningsarbeiderfo rbundets frem gangsm åte ved å overm elde L um ber A rb e i
derforen ing  til de tte  fo rbund , t i l  tross fo r a t d e t fo re lå  p ro tes t f ra  N. T. 
overfor L um ber A rbeiderforen ing , B ygn ingsarbeiderfo rbundet og se k re 
ta ria te t. En skal v æ re  opm erksom  på a t B ygningsforbrm det ikke hadde 
g jo rt k rav  om å få overfø rt nevnte avdeling  på g ru n n lag  av de bestående 
beslu tn inger fo r  g renseom råde m ellem  de 2 fo rbund  og a t bed riften s p ro 
duksjon  som  følge h e ra v  ko m  inn u n d e r N. B. om råde. D en p ås tå tte  fo r
an ledning  v a r  som  fo ran  n ev n t a t L um ber A rbeiderfo ren ing  stilte  som  b e -
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tingelse for fo rtsa tt m edlem sskap i N. T. a t  de tte  sku lde opheve a rbe id s- 
ledighetskassen. D et v a r im id lertid  på landsm øtet et s to rt fle rta ll for at 
led ighetskassen  skulde oprettho ldes fortsat, og vi a n ta r  a t  alle organisasjons
folk er enig i a t  ikke  e t landsm øte kan  la sig d ik te re  av en enkelt avdeling 
m ed hensyn  til  sine beslu tn inger, og sin  v irk som het i almindel'ighet.

N år d e t i T v istenevndens pro tokoll e r  nevn t a t landsm øtets beslu tn ing  
om arbeidsled ighetskassens fo rtsa tte  b eståen  ikke h a r  k u n n et g jennem føres 
m edfører d e tte  ikke iriktighet. D et fak tiske forhold  e r  a t a rbe idsled ighets- 
kassen siden 1935 h a r  g å tt langt b ed re  enn ventet. D et h a r  så ledes 2 ganger 
v æ rt fo re ta tt nedsette lse  av kontingenten . D en isiste nedsettelse tråd te  i 
k ra f t 1. ja n u a r  1938. T il tross fo r en lan g t s tø rre  led ighet i d e tte  å r  er 
beholdningen i ledighetskassen, m edregnet refusjon  fra  S taten , på d e t n u 
v æ rende  tid sp u n k t over 100.000 kroner.

Som  det frem g år av  T v istenevndens pro tokoll s ide  4 og 5 h a r  det v æ rt 
fo re ta tt bedriftsbefaring  den 29. ju n i 1935, hvori deltok  L ars Evensen og Rolf 
O lsen som  T vistenevndens rep resen tan ter. E fter å ha p åhø rt E vensens og 
O lsens redeg jø re lse e r  T vistenevnden  b litt av den opfatning a t arbe iderne 
ved L um ber sku lde tilhø re  N. T., så  lenge d e tte  fo rbund  oprettholdes. U nder 
sådanne forhold vilde d e t eneste rik tige  og n a tu rlig e  ha v æ rt a t T v iste
nevnden  hadde fa tte t beslu tn ing  om a t de nevn te  arbe idere  s trak s  v a r  b litt 
tilbakem eld t til N. T. Vi fin n er d e t v idere  høist u r ik tig  a t hodeløse u t 
ta le lse r og forslag, frem kom m et av  en ke ltpe rsoner på v å r t siste landsm øte, 
b lir  tru k k e t inn  i  forbindelse m ed sakens a-vgjørelse. D et e r  helt k la rlag t 
a t  L um ber A rbeiderfo ren ing  allerede før v å r t  landsm øtes avholdelse hadde 
inn ledet fo rhandling  m ed N. B. om tilslu tn ing  til de tte  fo rbund , og a t de 
også fak tisk  hadde b litt op ta tt i fo rbundet. D ette  frem g år tyde ligst av a t 
foren ingens rep re se n tan te r  u n d e r landsm øtet til  s tad ighet s tod  i forbindelse 
m ed N. B., og a t rep resen tan ten e  også fikk  avregning i d e tte  fo rb u n d  for 
u tg iftene vedr. rep resen tas jonen  ved landsm øtet.

Som  det frem g år av T vistenevndens protokoU  h a r  T vistenevnden  s te rk t 
k r itise r t a t n ev n te  avdelings m ed lem m er b lev  op ta tt i N. B. og a t  d e t ikke 
v a r  fo re ta tt avm elding av m edlem sbøkene før overføring fan t sted. En så 
dan frem gangsm åte som  h e r  e r  b ru k t h a r  vel a ld ri tid ligere forekom m et i 
o rganisasjonens h isto rie  og kan  vel h e lle r ikke tenkes gjerm em ført av and re  
fo rbund  enn N. B. D et frem går tydelig  av skrivelse fra  N orsk  T re in d u stri-  
arb e id erfo rb u n d  av  26. ap ril 1935 og av pro tokolltilfø rsel i T vistenevndens 
pro tokoll av 29. m ai a t vi h a r  p ro te s te r t m ot a t  L u m b er A rbeiderforen ing  
b lev  overm eld t til N. B., og at d e t fo rlangtes a t S ek re ta ria te t sku lde fa tte  
beslu tn ing  om a t nevnte forening s trak s  sku lde tilbakeføres til N. T. U nder 
henvisning h e r til og v idere  til T v istenevndens u tta le lse  om a t  L um ber 
K ryssfinérfab rikk  kom m er inn u n d e r N. T. v irkeom råde, og v idere til selve 
T vistenevndens k jennelse, som bl. a. g å r  u t  på a t  avgjørelsen  ikke e r  ende
lig, m en en  foreløbig ordning inn til det e r  tru ffe t en  endelig avgjørelse om 
tre in d u strien s v irkeom råde, tilla te r  vi oss å henstille  til R epresen tan tskape t 
å fa tte  følgende beslu tn ing:

«L um ber A rbeiderfo ren ing  tilbakefø res straks til N orsk  T re in d u stri-  
arbeiderforbund.»
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S kulde ikke  d e t bli v ed ta tt så e r  d e t alene m ak tspø rsm ålet som  e r  d e t 
avgjørende. Da e r  det ikke  sak lighet og de re tn ingslin je r vi h a r  som  e r  
d e t bestem m ende.

Jens Tangen: V i h a r  alltid  v æ rt villige til å bøle oss for de organisasjons
m essige instanser, så  også i denne sak. D et som foreg ikk  fo ran  og u n d e r 
landsm øtet i T re in d u stria rb e id e rfo rb u n d e t k je n n e r  f le rta lle t av  O slo -re p re -  
sen tan tene  h e r  til. Ø degaard  påtok  sig e t s to rt ansvar d a  han  d e r  fikk  om gjort 
hovedstyrets flerta lls forslag om å sam m enslu tte  fo rbunde t m ed B ygningsar- 
b eiderfo rbundet. D et hadde nem lig v æ r t d e t eneste rik tige. E t tre in d u s tr ia r-  
be iderfo rbund  h a r  ingen berettigelse. D et e r  rik tignok  a t  L um ber avdeling 
ikke vilde stå  i fo rbundet n å r  arbe idsled ighetskassen  blev oprettholdt. M en 
den hadde et tillegg om a t den v ar villig til å b eta le  den kon tingen t som gikk 
til arbeidsiledighetskassen til e t kam pfond i fo rbundet. N ar d e t g je lder ta riff
rev isjonen  senere m ed L um ber, så  e r  fo rho lde t d e t a t  de h a r  v æ r t  m eget 
fornøid  m ed den. T vistenevnden  h a r  sagt sin m ening og selv om prem issene 
er noget m erkelige, så m enes det dog a t n å r  avdelingen er kom m et til B yg- 
n ingsairbeiderforbundet, så  bø r den  bli s tående der. Sam tidig som  rep rese n - 
tan ts‘k ap e t ho lder sig til  tv istenevndens avgjørelse, så  b ø r rep resen tan tsk ap e t 
si fra  a t  d e t bør o p tas  fo rhand linger om sam m enslutn ing av de to  forbund. 
S kal tv istenevnden  ha nogen innflytelse, så bø r ogsa denne beslu tn ing  s ta d 
festes.

Hans E riksen: Jeg  k an  ikke  an n e t enn  sm ile n å r  jeg h ø re r om  denne tvist. 
H vis alle som  lager bygningsm ateriell skal s tå  i B ygningsarbeiderforbundet, 
så b u rd e  fø rst og frem st v å r t  fo rbund  s tå tt  der. L um ber lager a lt til b y g 
ningsindustrien . V i hadde L um ber m ed hos oss. M en vi m is te t den og m ed den 
en lang rek k e  avdelinger på S ørlandet, som gikk ov ersty r da de sku lde u t  
i storkonflik ten . S enere  g ikk de så bak  v å r  rygg inn  i T re in d u stria rb e id e r
forbundet. M en senere  kom  e t  s te rk e re  fo rbund  og tok  den  u t d e rfra  igjen. 
D isse arb e id ere  sku lde stå  i H øv leria rbe iderfo rbundet. D et v a r de t riktige. 
M en vi h a r  m e n t a t a rb e id ern e  på s ted e t få r selv  v æ re  m ed å bestem m e. 
H vis rep resen tan tsk ap e t sku lde fa tte  en re ttfe rd ig  beslu tn ing  idag, så sa d e t fra 
a t vi u tse tte r  denne sak  og la r  disse a rb e id ere  stå  i B ygn ingsarbeiderfo rbundet 
inn til v idere, og så ska l tv is tenevnden  ta  saken  op. D a skal også vi m øte frem  
og frem holde v å r t syn, og d e t er neppe da nogen tv il om  h v o r de ska l sta. 
Jeg  e r  p rinsip ie lt enig m ed T angen  i a t de t ikke e r  behov fo r e t  tre in d u s tr i-  
a rbe iderfo rbund . De to  fo rbund  arb e id er fak tisk  hånd  i hånd. D et e r  nesten  
um ulig å  skiUe dem  fra  hverand re .

B. F lood-E ngehretsen: H er foreligger det tv ist m ellem  to  fo rbund , og så 
kom m er d e t tred je  fo rbim d og k re v e r  den  sam m e avdeling. D et tilsier a t de 
tre  fo rbund  sku lde sam m enslu ttes og a t de h ø re r  sam m en. H vad L um ber 
angår så p le ier vi i a lm indelighet å o rgan isere fo lkene og så overlevere  a v 
delingene til e t fo rbund  og la  fo rbundene slåss om  hvo r vedkom m ende a v 
deling skal stå. A vdelingen ved L u m b er k u n d e  ikke få  ta  en kam p. O pfatn in- 
gen v a r  fo rståehg. D et a t  stø rstedelen  av fo rbundets m id ler gikk til a rb e id s
led ighetskassen fan t de urik tig . D e v ar også villige til å  b eta le  s tø rre  k o n 
tingen t m ot a t kam pfondet derv ed  blev  sty rket. D et e r  den  fak tiske k je n s
gjerning. I tv istenevndens redegjørelse s tå r det: «Det e r  op lag t a t  en  v esen t
lig del av p roduksjonen  g år tii  eksport, helt op til 60 pct. til  en k e lte  tider.
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V anligvis k an  en  an ta  a t m ellem  40—50 pct. av den sam lede p roduksjon  går 
til eksport.» D et e r  helt feil fra  1934. D et e r  ikke m er enn ca. 10 pct. D et 
a ller m este g å r innenlands. «I 1935 opnaddes h a re  m inim ale lønnstillegg, og 
den nye ta riff  fan tes å  v æ re  så  tvilsom  a t a rbe iderne  forbehold t sig r e t t  til 
å si op  overenskom sten  e fte r 3 eller 6 m åneders forløp,» h e te r  de t i 0 d e -  
gaards redegjørelse. H elt feilaktig. «Ved de senere ta riffrev is joner e r  d e t bare  
opnådd lønnstillegg i fo rho ld  til  prisstign ingen  p å  sam m e m åte som  for de 
fleste an d re  fag og industrier,»  h e te r  de t videre. D et e r  også feilaktig. M an 
pro longerte  landsoverenskom sten  og fikk  11 pct. tillegg.

K arl Tøm m erås  foreslo: P u n k ten e  1 og 2 i tv is tenevndens avgjørelse 
optas ikke til avgjørelse. Som p u n k t 3 foreslåes: R ep resen tan tskape t anm oder 
se k re ta ria te t å fo ranledige a t d e t optas forhandling av  en sam m enslutn ing 
av T re in d u stria rb e id e rfo rb u n d e t og B ygningsarbeiderforbundet, og a t disse 
fo rhand linger føres u n d er sek re ta ria te ts  ledelse. D en endelige avgjørelse om 
en sam m enslu tn ing  treffes av  de to  forbunds landsm øter.

L ars  Evensen: N år det g je lder p rem issene fo r tv is tenevndens avgjørelse, 
så fo rstod  jeg  F lood -E ngeb re tsen  derh en  a t ta llene på side 5 v a r  feilaktige. 
De opgaver vi d er bygger på e r  lagerchefens egne op lysninger fra  L um ber, da 
vi v a r på befaring  der. H ele saken  er jo m eget vanskelig  og pa T re in d u stria r-  
b e iderfo rbundets  landsm øte i 1935 forelå  d er egentlig  forslag om sam m en
slu tn ing  av  de to  forbund. F o rho lde t e r  a t L um bers rep rese n tan te r forlot 
landsm øtet og sen ere  b lev  d e  o p ta tt i  B ygningsarbeiderforbundet.^ D et h a r 
også v æ rt fø rt fo rhand linger m ellem  de to fo rbund  om  grenseom rådene, og 
de e r  fastsatt. S enere er fo rbundene anm odet om  å op ta fo rhand linger om  
sam m enslutn ing. B ygn ingsarbeiderfo rbundet e r  villig t i l  fo rhandlinger, m en 
T re in d u stria rb e id e rfo rb u n d e t m ener a t det ikke h a r  an ledning  til de t eftei 
s it t landsm øtes ved tak . L um bers p roduksjon  er vesentlig  halvfabrikata^. E fter 
m in opfatning e r  fris ten  for anke forlengst oversitte t. Jeg  v il fo r a  fa dette  
fastslått, fo reslå  følgende: R ep resen tan tskape t v ed tar a t fris ten  fo r anke  av 
en tv is t til rep resen tan tsk ap e t er, a t  tv is ten  innankes for fø rste o rd inæ re  
rep resen tan tskapsm øte  efte r a t  en tv is t er av g jo rt av tv is tenevnden  og se k re 
ta ria te t. D et fo ru tse ttes a t fo rbundene få r en m åned  til å behand le saken  på. 
D ette  g je lder for frem tid ige saker, ikke for denne.

W^aldemar Svendsen:  Je g  hadde v en te t a t en efte r siste  fagkongress 
hadde søk t å  finne fram  til en  annen  konklusjon. D et b lev  sag t av Tangen 
a t  Ø degaard  h a r  hovedansvare t for a t denne sak  gikk som den  g jorde på 
våi-t landsm øte. D et e r  jeg som h a r  hovedansvare t fo r det. S aken  var ikke 
organisasjonsm essig behand le t slik  a t m edlem m ene forstod  den, og he lle r ikke 
som hovedstyrem edlem  hadde jeg k jennskap  til den. D et v a r da oplagt 
a t  en  slik  sak  v a r  døm t på et landsm øte. En sam m enslu tn ing  vilde også m ed 
fø re a t  arbeidsledighetskassen kom  til  å ophøre, og u n d e r den  synsvinkel 
m å en  se saken. V i m å også se på saken  slik som  våre m edlem m er anskuet 
den. M øbelproduksjonen v ar gått fra  oss og u to v e r til landd istrik tene, og vi 
hadde "beklageligvis ikke fu lg t m ed i denne u tvikling. M en ved å få en k u rs 
endring  innenfor fo rbundet m en te  vi h eri a k unne  opna forandringer, og vi 
h a r  siden få tt en  tilvekst av 100 pct. Jeg  h a r  i over 25 å r  .statt som m itt fo r
bunds rep rese n tan t i L andsorganisasjonens rep resen tan tskap . Vi h a r  ogsa s ta tt 
i et s to r t fo rbund  tidligere. M en vi gikk u t og dannet, m ed P. A arøe i spissen.
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et eget forbund, som blev ganske kraftig . V i h a r  like s to r re tt  til disse a rb e i
dere som  nogen annen. D et e r  b are  beklagelig  a t denne sak  ikke  e r  avgjort 
tidligere. De fleste er enige i p rin sippet om  a t d e  h ø re r  h jem m e hos oss. Da 
bør det sk je og en bø r ikke i forbindelse herm ed  ta le  om and re  ting.

P. Ødegaard: Jeg  tilbakev iser T angens påstand. A lt i v å r t  c irk u læ re
er  riktig . Om jeg ikke ak k u ra t h a r  hovedansvare t for det som skjedde 
på v å r t landsm øte, så  h a r  jeg in te t im ot å ta  an sv are t for det, både n u  og i 
frem tiden. R iktignok e r  v i bare  4000 m edlem m er; m en  vi s tå r  o rganisa
sjonsm essig lik e  s te rk t  som andre  og s tø rre  forbund. Vi behøver ikke 
B ygningsarbeiderforbundet, som barnep ike  hverken  for v å r t  fo rbund  e lle r 
andre  forbund. B ygn ingsarbeiderfo rbundet h a r  d rev e t en  usm akelig  t r a 
fikk; et undergravn ingsarbeid  som  hvis rep resen tan ten e  fikk  k jennskap  til 
alt, vilde få h årene  til å  reise sig på nogen hver. D et vil ikke lykkes å få de 
to forbund  sam m en. D et er også helt feilaktig  n u  å kom m e m ed a t L um ber 
tilh ø re r H øvleriarbeiderfo rbundet.

B. F lood-E ngebretsen: D et eksem pel jeg nevn te  om d e t lønnsm essige 
er helt rik tig  og det v a r på e t tid spunk t da T re in d u stria rb e id e rfo rb u n d e t stod 
svakt. Nå s tå r  det bedre idag. M en de t er a llikevel oplagt at hvis de b e 
s lu tte r  å føre disse tilbake igjen, så vil de 400 arbeid.ere kunde kom m e til 
å s tå  u ten fo r L andsorganisasjonen og m otsetn ingene m ellem  de to fo rbund  
vil derved  y tte rligere  tilspisses. R ep resen tan tskape t k an  ikke væ re  m ed på 
det. Jeg  vil foreslå a t T vistenevndens avgjørelse oprettholdes.

Johnsen  (B ergen): Jeg  tro r  de t e r  u rik tig  som Ø degaard  å si a t ved
å vedta hans forslag er saken løst. V ed å ved ta og oprettho lde tv is te 
nevndens avgjørelse så e r  stillingen  for L u m b er k lar. M en derm ed e r  ikke 
alle de and re  uoverensstem m elser løst. D erfo r bør en gå inn fo r Tøm - 
in e raas’ forslag.

T øm m eraas  tra k k  n u  s itt forslag tilbake.
Olav H indahl: Jeg  v il se tte  hele tv istenevndens avgjørelse sam tidig 

u nder votering.
Omar G jesteby: Jeg  vil henstille  a t vo teringen  sk je r  punktvis.
B sslu tted es å v o te re  u n d er e tt over tv istenevndens avgjørelse.
V otering: T vistenevndens avgjørelse b lev  b ifalt m ot 4 stem m er. — 

L ars  Evensens forslag blev enstem m ig ved tatt.

Punkt 6: Valg av lønnsutvalg.
Olav H indahl: Som b ek jen t e r  det v ed ta tt av rep resen tan tsk ap e t og

v id ere  av fagkongressen og velge et lønnsutvalg  på 5 m edlem m er til 
å behandle lønningene for L andsorganisasjonens og sam organisasjonenes 
tillitsm enn. V ed en  feil blev de ikke valgt av  kongressen, så vi få r  velge 
dem  her. Vi vil foreslå: A. E. G undersen  (S ko tø iarbeiderfo rbundet), O skar
S yv er tsen  (N. C. f. B .), d isponent O. K irkvaag , Skaarvo ld  (Je rn b an e fo r
b u n d et), K r. Jakopsen  (K jem isk In d u stria rb s id e rfo rb u n d ). Og som  v a ra 
m enn: Ole Johan O lsen  (T ran sp o rta rb e id e rfo rb u n d et)  og P eder B irkeland  
(H andels- og K on to rfunksjonæ r enes F o rbund).

G unnar D isenaaen  foreslo Tøm m eraas.
O skar O lsen  foreslo F lood-E ngebre tsen  istedenfor K irkvaag.
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A lb . Raaen: Jeg  v a r  Lkke til stede i s e k re ta ria te t da d e tte  b lev  b e 
handlet. Jeg  vil istedenfor K irkvaag  foreslå P ed e r B irkeland.

Ole A . K iste: Innstillingen  e r  grei. Jeg  kan  ikke forstå  a t  noen t i l 
litsm ann vil v æ re  m ed i dette  u tvalg.

Tøm m eraas: Ta forslaget på mig tilbake.
D isenaaen  så  gjorde.
V otering: De innstilte  b lev  enstem m ig valgt, u n d ta tt K irkvaag , som

også valgtes, m en m ot noen stem m er som blev avgitt på B irkeland . —  De 
innstilte  varam enn  b lev  enstem m ig valgt.

Punkt 7: Lover for fondet for reisning av arbeiderungdoms-
skoler i Norge.

P å  fagkongressen i m ai 1938 blev d e t enstem m ig v ed ta tt å reise e t 
fond på k r. 2.00 pr. m edlem  i L andsorganisasjonen  fo r reising av a rb e id er- 
hpiskoler i N orge. K ongressen vedtok  v idere  a t fondet skulde b rukes til 
å reise en «L andsorganisasjonens skole» s traks. O verskytende m id ler skulde 
b rukes til å s tø tte  reisingen av arbe ider-ungdom ssko le r ru n d t om i d is trik 
tene e f te r  n æ rm ere  ved tak  av rep resen tan tskape t.

A rbe ide t m ed å bygge «Landsorganisasjonens skole» e r  i fu ll gang u te 
i S ørm arka, p å  S yverud  i Ski. Til å  stå fo r d riften  av skolen h a r  se k re 
ta ria te t valg t et eget sty re, og de t h a r  v ed ta tt a t «L andsorganisasjonens 
skole» sk a l væ re  en se lvstendig  ju rid isk  person.

E fter den  oversik ten  en h a r  idag, vil det m este av  de m id lene som  
kom m er inn  til skolefondet, gå m ed til å  få re is t «L andsorganisasjonens 
skole» og få u ts ty r t den m ed nødvendig inven tar, underv isn ingsm idler og 
boksam ling.

E fte r fo ru tse tn ingen  på kongressen m en er s ty re t fo r «L andsorganisa
sjonens skole» de t vil v æ re  rik tig  a t  en sø rg er fo r a t fondet v irkelig  får 
m id ler til å s tø tte  reisingen av arbe id er-u n g d o m ssk o le r u te  i d is trik tene  
e fte r h v e r t som  d e t m elder sig. F o r å opnå d e t m å «L andsorganisasjonens 
skole» efte r h v e r t betale  inn ig jen  til fondet re n te r  og noe avdrag  på de 
pengene som  går m ed til å reise skolebygningene i S ørm arka. M idler til 
denne tilbakebeta lingen  vil «L andsorganisasjonens skole» for en s to r del få 
ved a t  bygningene b lir  le iet u t i v in te rh a lv å re t, fra  fø rst i ok tober til sist 
i april, til d rift av S ø rm arka Folkehøiskole fo r a rb e id e r-  og bondeungdom  
m ed vanlig  tilskudd  fra  s ta t og fylke.

S ty re t for «Landsorganisasjonens skole» fo reslå r derfo r a t rep re se n 
ta n tsk a p e t v e d ta r  s lik e  s ta tu tte r  fo r «F ondet fo r reising av  arb e id eru n g - 
dom sskoler i Norge» a t en opnår de t som e r  n ev n t foran, og in n b y r re p re 
sen tan tsk ap e t til å  gjøre dette  ved taket:

S ta tu tte r  fo r  fo n d e t fo r  reising av arheiderungdom sskoler i  Norge.

§ 1.
F ondet fo r reising  av arbe ider-ungdom ssko ler i N orge forvaltes av 

se k re ta ria te t i A rbeidernes faglige L andsorganisasjon, som  fu n g erer som 
sty re  for fondet.
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§ 2.
F ondets m id ler b rukes til:

1. å reise en L andsorganisasjonens skole.
2. tilsk u d d  e lle r lån  til reising  av arhe iderungdom ssko ler ru n d t om i

d is trik tene  efte r n æ rm ere  ved tak  av  rep rese n tan tsk ap e t i L andso rga
nisasjonen. „ „

8  J-

F o r den  su m  som  g å r m ed til å  reise «L andsorganisasjonens skole», 
u ts ted e r  skolen en  1. p rio rite ts  panteobligasjon til «F ondet fo r reising av 
arbe iderungdom ssko ler ».

O bligasjonen fo rren tes  m ed 4 pct. p. a. og av d ras  m ed 2 pct. pr. år.

§ 4.
A v de m id ler som ikke b lir  b u n d e t ved reising  av  «L andsorganisasjo

nens skole», b lir  det efte r ved tak  i h v e r t en k e lt tilfe lle  av rep re se n tan t
sk a p e t g itt stø tte  til reising av  arbe iderungdom ssko ler i d is trik tene  i form  
av lån  e lle r tilskudd  til  lokale «lag» for reising av arbeiderungdom sskoler.

I slike lokale lag m å den e ller de faglige Sam organisasjoner som sko 
lens om råde om fatter, v æ re  m edlem .

F o r å opnå stø tte  m å slike lokale lag ha skaffet som  egen kap ita l en sum  
som  m inst sv a re r  til den som b lir  y d e t som  lån  e lle r tilskudd.

Som  s ik k e rh e t fo r lån ydet av  «F ondet fo r reising  av  a rb e id eru n g 
dom sskoler» u ts ted e r lån tageren  en pantob ligasjon  m ed p rio rite t e f te r  even
tu e lt bank lån . R enten  fo r slik  pantobligasjon e r  4 pct., og avd ragsv ilkår 
b lir i h v ert enke lt tilfelle fastsa tt av rep resen tan tsk ap e t e f te r  innstilling  fra  
sek re taria te t.

B em h . B eren tzen:  D ette  å reise arbe ider-ungdom ssko le r ru n d t i la n 
det e r  et spørsm ål om penger og ikke m inst loikalt hvad  en kan  få av  de tte  
fond. F ondet skal bygges på d e  m id ler som  «L andsorganisasjonens skole» 
kan  kaste  av  sig ved a t bygningene b lir  le ie t u t  i v in te rh a lv å re t. E n  vil 
nok  ikke kom m e lan g t da. S k al vi ven te på det, så  v il vi nok  m å tte  ven te  
lenge. H ele denne sak  tren g e r  en lengere behandling  og de t e r  ikke rik tig  å 
ved ta dette , hvis vi derm ed  lå ser d e t fast.

K arl Tøm m eraas: V i b ø r jo v ite  hvad  vi h e r  g å r til. Jeg  e r  ikke
k la r  over d e t og det e r  kansk je  m ange m ed mig. V i re ise r jo  F o lk e ts  h u s 
u to v e r og d er vil k u rse r  og lignende få sine lokaler. V i m å få litt m er 
rede  på disse ting.

Olav H indahl: En k an  forstå  innvendingene. M en d e t e r  jo fø rst og 
fre m st kongressens ved tak  som  h e r sk a l se tte s  u t i livet. De 2 k ro n e r  som 
skal gå til dette  fond og in n te k te r  en ellers kan  få, ved u tle ie  etc. skal gå 
til  arbe ider-ungdom ssko le r u to v e r landet. R ep resen tan tskape t b lir  den  
øverste  og siste instans som bestem m er over spørsm ålet om reisingen  av 
slike ungdom sskoler. Vi h a r  f. eks. i T elem ark  se tt a t de h a r  ta tt  saken 
op og h a r  ilag t sig kon tingen t og h a r  tom ten  til en slik  skole.

K arl Tøm m eraas: D et v a r  jo  dog noe og et sk r itt lenger til fo r
ståelse av  saken.

V otering: D erm ed b lev  d e  4 lovparag ra fe r fo r fondet enstem m ig v e d 
ta tt.

M øtet hevet.
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Formiddagsmøtet tirsdag 13. desember.
O rdsty re r: Olav H indahl.

P rotokollen  fra  gårsdagens efterm iddagsm øte blev re fe re r t ved se k re 
tæ ren , L ars E vensen  og v ed ta tt u ten  bem erkninger.

Punkt 2 b: Tariff situasjonen i 1939.
O lav H indahl: Som alle k je n n e r  til løper p rak tisk t ta lt alle ta riffe r u t

i 1939. V ed opsigelsen av vårfagene i 1937 b lev  de t opgitt å v æ re  om kring 
.50 000 arbeidere. J e rn -  og M etallarbeiderfo rbundet reg n e t i 1937 m ed 
17 500 arbeidere, bygningsfagene 12 500 o. s. v. F o ru te n  de som  ikke v ar 
m ed i 1937 kom m er de grafiske fag og v idere  m ai-fagene, slik a t A rbe id s
giverforen ingen  reg n e r m ed a t det i 1939 u løper overenskom ster for 
130 000 arbeidere. R egner en så  m ed de an d re  arbe idere  ved b ed rifte r 
u ten fo r A rbeidsg iverforen ingen , vil en  kom m e op i e t p ar h u n d re  tu sen  
arbeidere. V i kan  fastslå a t d e t således b lir  den  stø rste  ta riffrev isjon  vi h a r 
h a t t  i Norge. Vi h a r  få tt en oversik t av lek to r Vogt som  v ise r a t k o n 
ju n k tu re n e  fra  1929 og fram over h a r  v æ rt m eget uregelm essige. D et e r  sta tens 
po litikk  d e t kom m er an  på n å r  d e t g je lder k risetider. D et lille blaff vi 
im id lertid  n u  h a r  skal en v æ re  m eget fo rsik tig  m ed n å r  det g je lder å d is
ponere frem over. En sk a l ikke basere  fo r m eget pa de t og a t d e t vil bli 
noen s tø rre  opgang. In d ek sta lle t e r  idag 170, d. v. s. sam m e som  pr. 15. 
desem ber 1937. T endensen  i de tariffopg jø r vi h a r  h a tt i de siste m ån e
d e r  v iser s to rt se tt prolongasjon. Vi h a r  v idere  h a tt rev isjon  fo r gum m i- 
fab rikkene  og m eieriene og d e t h a r  s to rt se tt også d er v æ rt prolongasjon. 
O pgjøret fo r H o tell- og R estau ran ta rb e id erfo rb u n d e ts  vedkom m ende som vi 
h a r  h a tt h e r  i byen  g ir  også en  pekepinn. Om d e t ikke v a r  ab so lu tt p ro 
longasjon, så v a r  d e t ikke store hopp som  blev gjort. S ituasjonen  in n e n 
for forskjellige industrie r, som  je rn -  og m eta llindustrien  er bed re  enn på 
m ange år. En h a r  h e r  h a tt  fle re  i v irk som het enn noen gang tid ligere og 
u tsik tene frem over sku lde h e lle r ikke synés å ligge sa vers t an. Vi h a r  
bygningsfagene som helle r ikke h a r  g ru n n  til a klage. T ekstilindustrien  
e r  begyn t å b lom stre igjen efte r nogen tid s  nedgang. D et e r  m ange penger 
i bankene; m en det e r  ikke nye tiltak . Men, m on ikke  denne u s ik k e rh e t 
m ed  frem tiden  m edfører a t  en ikke går igang m ed  nye arbe id stiltak? E t 
spørsm ål i denne forbindelse e r  også den forestående  tariffrev isjon . Jeg  
tro r  d e rfo r  a t hv is vi på e t tid lig  tid sp u n k t kunde  fa av k la rt ta riffs itu a - 
sjonen, så  vilde vi få flere folk i arbeide. H vad v åre  nabo land  angår så 
b lir  d e t ikke nogen ta riffrev isjon  i D anm ark . T ariffen  løper autom atisk  
e tt å r  til. I Sverige h a r  de allerede i flere m åneder d rev e t u n d erh ån d s- 
fo rhand linger for å  avk lare  situasjonen. H vilke chanser h a r  vi så h e r  i 
lan d e t for å opnå noe ved å gå til opsigelse? Jeg  tro r  a t en  n ø k te rn  v u r 
dering  må tydeliggjøre a t noget lønnstillegg kan  v i ikke regne m ed selv 
ved en kam p. P å  d en  annen  side h a r  vi A rbeidsg iverforen ingen  og det er 
dem  som vil gå den annen  vei og da spesielt i de in d u strie r  som s ta r darlig. 
M en det er også and re  ting som arbe idstiden  etc. D er se r vi a t det in te r 
nasjonalt s tå r  dårlig  til. Vi så forho ldene i F ra n k rik e  og h vo rdan  d e t g ikk
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der. N år d e t g je lder ferien  så  s tå r  vi frem deles som  n r. 1 Selv om Sverige 
og D anm ark  h a r  få tt ferien  fa s tsa tt ved  lov, vil de t ta  tid  fø r de n å r  op til 
oss. M en det e r  jo  også and re  ting  ved en tariffrev isjon . Jeg  ve t a t det 
finnes forbund, som  ønsker en tekn isk  revisjon, som je rn -  og rrfetallarbeider- 
fo rbundet. M en s to rt se tt h a r  jeg få tt de t in n try k k  a t n å r  de t g je lder 
lønnsspørsm ålet, så er prolongasjonslin jen  ved kom m ende ta riffrev is jo n  
de t ønskelige. M en ellers n å r  d e t g je lder den tekn iske rev isjon  så vil 
fo rho ldet d e r le tt k u n d e  bli de t a t hvis et fo rbund  vil ha det, så vil de 
an d re  fo rbund  også m elde sig. Og da vil arbe idsg iverne le tt kunde  sette 
sig på bakbena, om det g je lder noget m er enn  redaksjonelle  forandringer. 
Om je rn -  og m eta lla rbe iderfo rbundet og M ekaniske v erksteders  L an d s
fo rbund  kan  bli enige om å forhandle om en slik ting e r  en  annen  sak. 
Så kom m er vi til sjøfolkene og hvor det ligger m eget vanskelig  an. De 
h a r  a llerede sendt søknad  om adgang til opsigelse for u ten rik sfa rten  innen  
31. desem ber og for k y s t-  og lokalfarten  hvo r overenskom sten u tløper 
31. ja n u a r m ed 2 m ån ed ers  opsigelse. D et som søknaden argum en teres 
m ed e r  ikke så m eget lønningene, som arbeidstidsspørsm ålet. D et fore lig 
ger jo  en proposisjon og vi m å håpe a t de t b lir  i o rden  m ed a rb e id stid s
spørsm ålet fo r sjøfolkene innen  31. januar. Sosialkom iteens fle rta lls  in n 
stilling  e r  så s le tt a t den b e ty r en forringelse; m en  proposisjonen e r  bra. 
S jøfolkene h a r  vo r spesielle sym pali. M en n å r  d e t g je lder sjøfolkene og 
arbe id stidens fastsettelse ved h je lp  av lovlinjen; tro r  en da a t sjøfolkene 
kan  få en d re t noget ved innstillingen m ed tru slen  om stre ik?  L åser m an 
ikke de t hele fast ved å gå til opsigelse? Vil d e t ikke sam le den  borgerlige 
b lokk? Vil en ikke da få hø re  a t s to rtinge t la r  sig ikke tru e  fra  F olkets 
h u s e lle r andre? D en re n t psykologiske v irkn ing  d er ska l en v æ re  op- 
m erksom  på. Jeg  tro r  en h e r  kan  kom m e like  lan g t "ad den politiske vei. 
Ved å gå t i l  opsigelse av  sjø fo lkene kan  de t bli e t generalopgjør. 1 se k re 
ta ria te t er en fu llt opm erksom  på sjø fo lkenes stilling  og vil g je rn e  g i dem  
denne anledning; m en derfo r e r  d e t a llikevel r ik tig  av mig å frem holde de 
ting  jeg foran  h a r  nevnt. Jeg  m en er nem lig frem deles a t den  politiske 
lin je vil v æ re  den re tte . Jeg  tro r  det vil v æ re  rik tig  så sn a rt som  m ulig å  
g jøre m otparten  opm erksom  på a t  vi vil slå  inn på pro longasjonslin jen  og 
a t vi sam tidig på den m åte  v iser v å r t ansvar fo r de arbeidsløse, for land  og 
folk. 1 se k re ta ria te t er m an  enig om følgende:

L andsorganisasjonens rep resen tan tsk ap  h a r  i m øte 12.— 13. desem ber 1938 
d rø fte t fagorganisasjonens stilling til de ta riffav ta le r som  u tløper våren  1939.

P å  g runn lag  av d isse d rø fte lser u tta le r  rep resen tan tskape t: F o rb u n d s
s ty re t tilrådes å forelegge for m edlem m ene m ed anbefaling a t vårta riffene 
ikke opsies.

D et e r  enighet i se k re ta ria te t herom  m ed undtagelse av en reservasjon  
fra  Tangens side. R iksm eglingsm annen h a r  jo adgang til å kunne  innkalle 
p arten e  og han  h a r  bebude t a t han  v il innkalle  p a rten e  til foreløbige  fo r
handlinger. Spørsm ålet e r  da om  rep resen tan tsk ap e ts  stilling. D et s tan d 
p u n k t jeg h e r  h a r  frem lag t tro r  jeg fagorganisasjonen  h ad d e  in n ta tt u a n 
se tt hv ilken  reg jering  landet hadde h a tt  i d isse tider. D et store  n u  e r  
arheidsreisingen; å se tte  folk i arbeide. D et e r  fo r n æ rv æ ren d e  d e t største 
spørsm ål fo r sam fundet og d er e r  fagorganisasjonen også s te rk t in te resesert.
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id e t deri ligger betingelsene for å  løse de sak er vi a rb e id er m ed. Vi kan  
vel innrøm m e a t det h a r  v æ rt en avslapning til stede; m en  n e tto p  derfo r 
g je lder de t om å få  en n y  arbeidsreising . D et sies fra  flere  a t n å r  vi fre m 
ho lder d e tte ;' så fø re r vi ik k e  k lassekam p. M en forholdene e r  anderledes 
n u  enn fo r 20— 30 å r  siden. N år vi h a r  få tt flest m ulige av fo lke t i arbeid , 
så  ska l vi ta  kam pen. H ensynet til de arbeidsløse m å v æ re  av avgjørende 
betydning  for organisasjonen; om vi ved fastsettelsen  av  v a r  lin je  kan 
få fo lk  i  arbeide. Å få flere i arbeide b e ty r  allikevel m er enn  å få noen 
ø re r  m er fo r enkelte  e ller flere g ru p p er av  arbeidere. V årt u tgangspunk t 
i denne d iskusjon ska l derfo r ik k e  v æ re  u t f ra  en forenings e lle r  e t  fo r
bunds in te resser; m en u t fra  hele arbeiderklassen. Jeg  anbefa le r se k re -  
ta r ia te ts  forslag.

S ta tsm in ister Johan Nygaardsvold: Jeg  m å gå l i t t  tilbake fo r å ta le  om 
grunn lage t fo r reg jeringens dannelse. D et g ja ld t å se tte  m ere inn  f ra  sam - 
fundets side fo r å h je lpe dem  som  stod  vanskeligst i det. D et v a r  to  ting som  
overskygget alt, nem lig bekjem pelsen  av arbeidsløsheten  og v idere  å gjøre det 
m er lønnsom t for de in d u strie r som  stod dårlig  i det. Å bekjem pe arbe idsløs
h e ten  v a r  vi k la r  over kunde g jø res på flere m åter. Vi anså d e t da rik tig  først 
og frem st å se tte  inn  m ed offentlige arbe ider. M en ved siden derav  å g jøre de t 
m ere lønnsom t fo r de in d u strie r og n æ rin g e r som stod ulønnsom m e. D et g ja ld t 
ikke bare  om å s tø tte  tiltakene, m en også å s tø tte  næ ringene. V i hadde v årt 
k riseprogram . En m å se å få fle rta ll i sto rtinge t for å få en øket sk a tte in n 
te k t e ller lån. D et v a r ikke le tt å  få m ere lån. V i hadde en sto r lånegjeld, s ta 
te n  som  kom m une. G jelden stod der, og det v a r  ikke le tt å  kom m e m ed nye 
forslag til lån. Vi fikk  fle rta ll fo r en noget begrenset k risep lan  i 1935. S iden da 
h a r  a rbe iderreg je ringen  stadig  øket budgettene. F ør den tid  hadde en stadig 
søk t å  få budgettene nedover. D et siste v ens trebudgett v a r på ca. 410 mill. 
V årt budgett e r  550 mill. —  en ganske sto r stigning på 3 år. Ø kningen e r  fø rst 
og frem st ben y tte t til å skape en så k a lt m o tko n ju n k tu r . V idere til lønns- 
fo rhø ie lser fo r sta tens fu n k sjo n æ rer og arbe idere . En ikke uvesentlig  del av  
den forhøielse vi h a r  h a tt på b u d g e tte t e r  g å tt dertil. Ved siden av å forbedre 
lønnsom heten for de dårlig st betalte, h a r  det k rev d  m id ler til veie fo r andre  
n æ rin g e r som  jo rd b ru k e t og fiskeriene. De siste v a r kansk je  de dårlig st s tilte  
og fo r å få o rden tlige  p rise r til  disse h a r  s ta te n  stø ttet. T il in d u strien  h a r  vi 
ikke s tø tte t d irek te, m en ind irek te  ved g ara n tie r og g itt s tø tte  til m o d ern iser
inger. F o r så  v id t h a r  det også d er for en del h a tt betydning  på budgette ts  ø k 
ning. M en ennu  e r  de t m ange som  ikke e r  h ju lpe t. Vogt h a r  ta lt  for dere. Jeg  
vet ikke hvad  han  h a r  u tta lt. M en vi h a r  a llerede få tt m ange krav . D en tru en d e  
nedgangsperiode, vi s tå r  overfo r g jør a t vi m en er det m å settes s tø rre  k ra ft 
fo r å få i gang nye arbe id stiltak  og ny arbeidsreising . M en de t m å da skaffes 
flere  m idler, og vi h a r  b a re  to  veier å  gå, som  i 1935 —  å øke sk a tte r  og a v 
gifter e ller låne penger. V i h a r  i reg jeringen  d isk u te rt disse ting  i m ange 
m ø te r fø r vi sa tte  op budgettet, og vi v a r  enige om  å drøfte d e t m ed fag 
organisasjonen  og partie t. V i så d e t slik  a t en ten  en  b lev  enig om  å øke sk a t
ten e  e ller låne penger, så m åtte  disse m id ler u te lu k k en d e  b rukes til å holde 
folk i arbe ide  e ller m otv irke  a t det blev nye arbeidsledige. A ltså ikke til h je lp  
for dem  som e r  i arbeide. Vi fo rm u lerte  v å rt syn  slik  a t  de lån te  penger ikke 
k unde  b rukes til nye lønnsforbedringer. Ved de t m øte som blev hold t var
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det b a re  diskusjon, og m eningen  v ar b a re  å lansere  v å r t  syn. N oen beslu ttende  
m yndighet k unde  d e t m øte h e lle r ikke ha. S iden det m øte b lev  holdt, er det 
reist k rav  om lønnsfo rbedringer for en rek k e  e ta te r, for a rb e id ere  og funksjo 
n æ rer. Vi h a r  sagt fra  a t vi kan  ikke gå til nogen lønnsfo rbedringer u tover det 
som  en prisstign ing  tilsier. B udge tte t k an  jeg ikke kom m e inn på, sk jøn t d e t 
foreligger. V i kom m er ikke h e r  fo r å be om  tilslu tn ing . L a oss n u  fo r øvrig ha 
dette  for ofes selv. Vi vil b a re  frem legge v å r t syn  her. V i h a r  p lanene ferdig  
for lang tid  fram over, m en d e t trenges penger. En ting  e r  oplagt: vi kan  ikke 
stifte ny  g jeld for å  gi lønnsforbedringer. Jeg  vil nevne de t h e r  som  jeg h ar 
g jo rt de t for se k re ta r ia te t og cen tra ls ty re t, og jeg sier det sam m e h e r  fo r a t 
fagorganisasjonen skal væ re o rie n te r t p å  forhånd. En skal heU er ikke  gå 
ru n d t og tro  på a t  frivillig eller tvungen  voldgift sk a l hjelpe. M ener vi a t 
voldgift ikke sk a l benyttes, slik  som  ved tak  og reso lusjoner g å r  u t  på, så 
bør en  h e lle r ikke frem tv inge det. Nu, dette  sku lde vel v æ re  d iskusjons
g runn lag  nok, enn m er n å r  en som arbe idsg iver m å si a t nu  k an  en  ikke gi 
s tø rre  betaling.

O laf A braham sen:  D et hadde v æ rt av in teresse om  sta tsm in is te ren  hadde 
ho ld t de tte  foredrag  for sam tlige fo rb u n d ss ty re r og rep resen tan tsk ap e t og a t 
en  så i fellesskap hadde drø fte t det. D e fleste fo rb u n d ss ty re r skal n u  h a  
m øte og drøfte sptørsmålet om  tariffrev isjonen . F o rm an n en  n evn te  a t de t v a r 
dem  av arbeidsg iverne som vilde inn  på nedsk jæ ringslin jer. D et k je n n e r vi til. 
De h a r  vi alltid  hatt. D et e r  ikke noget m erkelig  i a t k ravene  g år igjen, n å r  de 
ikke e r  gjennem ført. D et e r  m ange uløste ting av  tekn isk  a r t, som  ofte b e ty r  
m ere enn e t lønnspålegg. N år jeg e r  uenig  1 innstillingen  fra  sek re ta ria te t, så 
e r  det ikke fo rd i jeg  tro r  vi v il kom m e så lang t eller opnå så rneget denne 
gang. M en jeg  m en er det e r  u rik tig  å  gi det en  slik form . Vi h a r  få tt a rbe id s- 
re ttsdom m er som h a r g jo rt den  overenskom st vi h a r  dårligere  enn  nogen- 
sinne. Jeg  er k la r  over a t  vi ikke k an  gjøre nogen frem stø t n å r  d e t g je lder 
lønnsforhøielser. M en det finnes g ru p p e r i de spesielle fag hvor en arbe ider 
u n d e r gam le overenskom stbestem m elser, som  det e r  um ulig å leve på sk ik 
kelig  vis for. V i m å gjøre noget for disse. Jeg  k an  d erfo r ikke h e lt s tille  mig 
til sek re ta ria te ts  forslag. V i m å ha en  tekn isk  revisjon.

Ingv. H augen: Jeg  h a r  også ta tt  forbehold  i sek re ta ria te t. Selv om  vi ikke 
i fø rste  rek k e  te n k e r  p å  lønnsforbedring, så m å tte  v i gå til opsigelse av  t a 
riffen  av  to g ru n n er, nem lig arbe idstiden  og i den forb indelse den lovsak som 
foreligger og for å få en tekn isk  revisjon. Vi m å ha en  tek n isk  rev isjon , da 
v i ikke h a r  h a tt nogen rev isjon  siden 1934. T ak k e t v æ re  den  n o rske  reg jerings 
og red e rn es rep rese n tan te r i G enua, så b lev  det ikke i 1929 fle rta ll fo r en 
konvensjon  om arbeidstiden . Im id le rtid  fikk  vi i 1936 fle rta ll for en k o n 
vensjon, m en  hvad  h a r  sk jedd  siden? D en h a r  få tt en  sk jebne som  ikke kan 
k arak te rise re s  s te rk t nok. D et b lev  s trak s  e fte r lage t m øter og konvensjons- 
u tk as t h e r  hjem m e og i Skandinavia for øvrig. Vi k la rte  til s lu tt å  frem tv inge 
en avgjørelse ved en ny konvensjon, og de t b lev  så slik  a t den  fo rsterkede 
sosialkom ité behand le t den. F le rta lle ts  u tk a s t e r  så  elendig a t N orge på 
g runn lag  a v  de t ikke  k an  ra tifisere  konvensjonen.

F o r ky stfa rten  kom m er visstnok et forslag om istedenfo r 84 tim er, 70 tim er, 
m en  m ed den  form  som  er  g itt de t b lir  de t fo rringet. D ette  p ro d u k t skal nu  
op i sto rtinget, og d e t se r  u t  til a t d e t e r  en godt sam m ensveiset b lokk. H v o r-
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v id t d e t vil lykkes for p a rtie t og v år s to rtingsgruppe å få nogen av  de b o r
gerlige rep re se n tan te r  over vet jeg ikke. V i kan  im id lertid  ikke derfor 
opgi å gå til opsigelse av tariffen  n å r  den sak  skal behandles. V i hadde ogsa 
v å r t landsm øte sist som m er, som  vedtok å gi fo rb u n d ss ty re t og landssty ret 
bem yndigelse til å gå til opsigelse. V i m en er ikke å tru e  sto rtinge t, m en vi 
vil ha den  adgang, a t n å r  sto rtinge t h a r  behand le t saken, å  k unne  op ta spørs
m åle t ved tariffo rhand lingene m ed rederne . I Sverige h a r  de få tt o rdnet sig 
sådan. D er e r  konvensjonen  vedtatt. M en de h a r  ved ta riffo rhand lingene få tt 
re tte t på m ange av m isforholdene. Ved siden av de tte  m å vi ha en teknisk  
revisjon. N år det g je lder lønnsspørsm ålet, m å vi se p å  d e t som de øvrige 
arbeidere.

L udv. Buland: Jeg  skal ikke kom m e inn  på ta riffo rhand lingene i sin a l-  
m indelighet. P rob lem et h a r tid ligere m indre b e rø rt sta tsfunksjonæ rene. T id
ligere v a r  de t jo  sta ten  som ensidig bestem te lønningene. Vi h a r  im id lertid  
senere få tt fo rhand lingsre tt og også få tt o p re tte t overenskom st. N år jeg fo r
langte o rdet, v a r det ford i jeg forstod sta tsm in iste ren  derhen  a t vi v a r en av 
de tjenestem annsorgan isasjoner som  hadde frem m et k ra v  om lønnsrevisjon. 
D et er så a t vi h a r  frem m et k rav  fo r de t faste personale. D et er et gam m elt 
k ra v  v i der er kom m et med. V ed lønnsforhandlingene i 1937 v a r  det a d 
skillig m isnøie. V i optok im id lertid  ikke som de fleste and re  tjenes tem anns- 
o rganisgsjoner n y e  k rav  og som de fikk  fo rhand linger om  ifjor. Vi valgte 
å behandle d e t organisasjonsm essig på v å rt landsm øte, og vi kom m er derfo r 
1 å r  efter. V i h åp e r a t  reg jeringen  vil se saklig  på v å r t  k rav , og vi h a r  ingen 
g runn  til å betv ile det. M en jeg er noget b ek y m re t over s ta tsm in iste rens ord, 
som ofte går igjen og nærm e.st ty d e r  på at vi s ta tstjenestem enn  e r  et n ø d 
vendig onde. V i m å jo  så m ange vi e r  te lle  m eget sam let. I 1935 v a r  indeks
ta lle t 151 og i å r  171. V i se tte r  s to r pris p å  det arbeide reg jeringen  h a r  g jort 
for å h je lpe op de lavest lønnede. M en vi h a r  folk som  n u  ligger lav t nede. 
De lønninger v i h a r  e r  ikke slik  a t de g ir g runn  for nogen til  å u ttry k k e  sig 
a t våre lønninger e r  så  grum m e. N år d e t g je lder spørsm ålet om  opsigelse 
og om  å se tte  m ak t bak, så  kom m er ikke de t denne gang fra  oss. M en vi v en ter 
a t reg jeringen  saklig  vil se på v åre  krav .

R udo lf Eriksen: H vordan  er de t m ed slagordet; hele  fo lket i  a rbe ide? 
M ange spør: n å r  kom m er vi i arbe ide? Vi vet a t vi stadig  lu lles inn  m ed at 
d e t g jøres så m eget og bra. M en de t e r  feil å la oss lu lles inn i den  opfatning. 
Vi som er  i arbeide p lik te r å se på dem  som ikke h a r  arbeide. Innenfor v å r t 
fo rbund  h a r  vi en spesiell p roduksjon  som dam ekonfeksjonen. D et g je lder 
kjo ler. Vi h a r  h a tt kon feran se r m ed d epartem en te t om  im portregu lering  for 
ferdige k jo ler. Vi så lyst på det og hadde in n try k k  av  a t d ep artem en te t vilde 
gå m ed på det. M en idag hø rer jeg a t  d e t allikevel ikke er så lyst, og de t sies 
a t d e t e r  T ysk land  som  k re v e r  de t ved  h je lp  av U tenriksdepartem entet. U ten 
rik sm in iste ren  går im ot v å rt k rav , og det e r  hensynet til Tyskland. Vi h a r 
søk t om en kvo te  på 85 pct., og de t vil sik re disse arbeide. H vis ikke får vi 
s to r  arbeidsledighet. V i finner dette  knefa ll fo r ty sk e rn e  uforsvarlig .

C. Strøm :  V i h a r  en n u  en hel del på forsorgen. Jeg  h a r  derfor vanskelig  
for å stem m e fo r se k re ta ria te ts  forslag. De fo rbund  som  h a r  sle tte  forhold, 
m å få gjøre noget. Vi m å h je lpe de som s tå r  dårlig. En m å ikke bare  se  på
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tim elønnen, m en årsfortjenesten . Vi h a r  tilfelle hvo r 3 personer i sam m e fa 
m ilie k an  h a  arbeide og hvo r de tilsam m en tje n e r  1200 k ro n e r  i året.

Erling K iil: Jeg  h a r  ikke s to rt å tilføie til form annens u tta le lse r n å r  d e t 
g je lder spørsm ålet om våi'tariffene og se k re ta ria te ts  innstilling. M en n å r  de t 
g je lder sta tstjenestem ennene, så  går det s tad ig  igjen a t det e r  disse som 
skum m er de stø rste  fo rde ler av den n u v æ ren d e  reg jerings arbeide. D et e r  
ikke riktig . Inn til 1937 gikk ikke sta tstjenestem ennene inn  u n d er a rbe idstids- 
bestem m elsen. I 1937 m ed den nye arbe idervern lov , b lev  vi med. M en vi blev 
u n d ta tt fra  en rek k e  forhold. D et finnes ikke noget sted  hvor je rnbanens 
tjenestem enn  h a r  d e t noget bed re  enn industriens a rb e id ere  og fo r over 80 pct. 
e r  de dårligere. U nder k rigen , da industriens a rb e id ere  hadde forholdsvis 
gode betingelser, m åtte  sto rtin g e t tre  sam m en for å heve v åre  lønninger. I 
1920 b lev  det da også lovet oss a t vi m ed lønnsfo rbedringer d a  ikke så sn a rt 
sku lde m iste  de t opnådde, fordi vi tid ligere hadde h a tt  d e t så sle tt. I ju n i 1933 
var indeksen 147 og i ju n i 1938 173. F o rho lde t e r  im idlertid  a t  v å re  lø n n in 
ger e r  dårligere  enn i 1933. D et e r  ikke rik tig  å frem stille  d e t slik  a t v i sk u m 
m er fløten. D et e r  and re  m åter å balansere  je rn b an en s budgett på en n  ved 
ikke å fo rbed re  je rnbanens tjenestm enns lønninger. En kan  forhøie takstene. 
Idag e r  fo rho ldet det a t jo lenger vi k jø rer, jo  s tø rre  b lir  underskuddet. Jeg  
fo rstå r reg jeringens stiUing og vanskelighetene, m en en m å finne en  annen  
form  å balansere  b u d g e tte t på enn ved  å la  je rnbanens folk stå  p å  dårlige 
lønnsvilkår. Vi h a r  ikke få tt m ere enn hvad  vi h a r  k rav  på.

Em il Torkildsen:  Jeg  e r  enig m ed A braham sen  i a t  denne d rø fte lse  buixlc 
ha v æ rt sam m en m ed forbundssty rene. V i i den grafiske industri h a r  a llerede 
ved ta tt å opsi tariffene, og v i k an  ikke gå tilbake på det. Vi h a r  m ange fo r
hold som m å endres, og v i h a r  g ru p p er som  ligger lang t tilbake. Vi m å ha 
fo rand ringer for disse. D et e r  også e t spørsm ål om å ta  arbe idstidsfo rkorte lse  
ved å få  lengere  ferie, som  f. eks. m ed 1 ukes v in terferie . S pørsm ålet om  a r 
beidstiden  er låst fast, så kansk je  en k u n d e  ta  det slik  så a t  årstim etalle t b lir 
m indre. F ra  1931 til  idag e r  d e t steget m ed 11—12 pct., m ens vi i 1931 m istet 
6—7 pct. H ar fo rbundene få tt ig jen  18—20 pct.? Skal vi for øvrig stab ilisere 
det vi n u  e r  n ådd  fram  til? N år de t g je lder s ta tstjenestem ennene, så h a r  de 
neppe få tt noget bedre  leveforhold enn andre. D et er derfo r kyn isk  av  s ta ts 
m in isteren  å si a t han  som  den  stø rste  arbe idsg iver ikke vil betale  m ere. D et 
h a r  også an d re  arbe idsg ivere sagt, m en h a r  allikevel m å tte t bøle sig. Jeg  
stem m er m ot sek re taria te ts  innstilling.

Elias Volan: Jeg  tro r  ikke noget på a t N orge kan  g jennem føre en forkorte lse 
av arbe idstiden  u ten  a t det sk ad er a rbe iderk lassen  i landet, ia llfall ikke så 
lenge som arb e id ern e  i Sverige og D anm ark  ikke h a r  g å tt inn  fo r det. D et går 
he lle r ikke an  å regne u t  m atem atisk  hvor m ange arb e id ere  derved  kan  
kom m e i arbeide. D et kan  bli slik  a t  arbeidsm engden  forringes, slik  a t de t b lir 
flere  arbeidsledige. V i kan  ikke k n y tte  v å r  lit til  arbe idsløshe tens bekjem pelse 
ved h jelp  av arbeidstidsforkortelse , m en ved arbeidsreisning. D et er på den 
siste m åte Sverige h a r  g å tt frem . S kal en få ny  arbeidsreisn ing  i landet, må 
d e t sees i forbindelse m ed den s tab ilite t en k an  få i arbe idslive t og v idere 
hv ilke t tariffo rho ld  en legger an. N år v i i å r  fo reslå r a t en s to r t se tt ikke ska l 
gå til tariffrev isjon , så e r  det ikke  fo r å ta  im ot lønnsreduksjoner. S tille r de 
sig slik, så skal arbeidsg iverne få  v ite  a t  arbe iderne  m ed alle m id ler vil h ind re
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det. Vi h a r  e t an n e t fo rbund  her, og det er sjøfolkenes. D e bør h a  r e t t  til 
å si op tariffen  og bø r ha r e t t  til å få g jennem ført de sam m e betingelser som 
den svenske sjøm annsstand . D et s ta n d p u n k t b ø r vi stå  på. H vis de t ikke 
lykkes å få g jennem ført d e t i s to rtinge t og sjøfolkene ikke op n ar sine krav , 
bør reg je ringen  b en y tte  sin fak tiske  m ak t fo r på sam m e m åte  a skaffe s jø 
folkene deres re tt. Jeg  tro r  ikke noget på a t A rbeidsg iverforen ingen  v il opsi 
alle ta riffe r for å få sjøfolkene i kne. D et vil det neppe bli ta le  om. D et vil 
ikke v æ re  rik tig  å gå til  opsigelse i s in  alm indelighet. En skal også erind re  a t 
det e r  vanskeligheter fo r sto rtin g e t og i første rek k e  for reg je ringen  n a r  d e t 
skal lånes penger. E n vri ikke v æ re  m ed p å  å gi bem yndigelse til  a lane 
penger for a t d e t sk a l gå til lønnsforhøielse.

Spania-hjelpen.
A lb . Raaen: Innsam lingen  til  S pania g år fo rtsa tt u tm erk e t, og vi n æ rm er 

oss n u  IV2 m illion k roner, penger som  vesentlig  e r  skaffet til veie fra  fag 
organisasjonen. Regelm essig sendes d e t m a tv are r, og v i h a r  spesielt sø k t å 
sende norske p ro d u k te r  som  klippfisk, fiskeboller etc. Vi h a r  v idere h ittil 
sendt 25 am bu lanseb ile r og 2 am bulerende sykehus. V i h a r  idag fra  P aris  
m o tta tt te legram  om  å sende 120 000 tonn tø rrm elk , og d e t v il b e ty  50 000 
k ro n er fo r Sverige og 50 000 k ro n e r fo r N orge. Jeg  h a r  snakket m ed L ands
organisasjonens form ann og nestfo rm ann  om  dette , og vi e r  enige om  a t 
h je lpekom iteen  legger beløpet u t m ot a t L andsorganisasjonen  og forbundene 
i de n æ rm este  dager søker å  dekke det.

Olav Hi-fidahl: V i m å kunne gå u t  fra  a t fo rbundenes rep rese n tan te r  h e r 
vil v æ re  m ed sam m en m ed L andsorganisasjonen  å dekke de tte  beløp.

D erm ed blev m eddelelsen om de 50 000 k ro n er ta tt  til e tterre tn ing .
M øtet hevet.

Eftermiddagsmøtet tirsdag 13. desember.
O rdsty rer: O lav H indahl.

P ro toko llen  fra  form iddagsm øtet re fe re rtes  og b lev  v ed ta tt u te n  b em erk 
ninger.

Fortsatt debatt om tariff situasjonen 1939.
Jens Tangen: Jeg  h a r  dessverre  et anne t syn  h e r  enn  de t se k re ta ria te t og 

sta tsm in iste ren  har. F orslaget s ie r a t  en ikke ska l gå til opsigelser. D et in n e
ho lder e fte r m in m ening en  svakhet, og vi vil le tt k u n n e  bli handicapped. Hei
var d e t tils ik te t å få  fo rhåndsforhandlinger, og vi k je n n er til h vo rdan  d e t går 
m ed disse fra  tid ligere  år. V i h a r  dessu ten  a lltid  h ø rt om  a t bygn ingsarbe i
d ern e  e r  e t aristokra ti. D et e r  tull. D et er ingen som  m ere enn  dem  er  u tsa tt 
fo r tilfeld igheter. Om de kan  tjene 3 k ro n e r tim en, så går ikke deres årslønn 
op i de t som  de dårlig st lønnede har. D et ta les  også om a t  husle iene b lir  sto re 
som  følge av  bygningsarbeiderne. V ed et s to rt bygg regnes 30 pct. å væ re  
arbeidslønninger. En skal også v æ re  opm erksom  p å  a t d e t e r  sk jedd  en  g jen 
nom gripende rasjonalisering  i v å r industri. Vi h a r  en s to r arbeidsledighet,

f
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som  m edfører a t vi ikke kan  undgå å søke å få  g jennem ført en  a rb e id stid s
forkortelse. B ygningsarbeidere som  jeg h a r  snakket m ed, h a r  ikke m en t a t 
en sku lde gå inn  for hø iere lønn, m en å søke å få en  arbeidstidsforkortelse . 
D et e r  en sto r tilstrøm ning  til v år in d u stri f ra  alle k an ter, og vi h a r  en led ig
h e t s tø rre  enn and re  forbund. D et e r  derfo r e t billig og rim elig  k rav  av  byg 
n ingsarbe iderne å  søke å  fo rkorte  arbe idstiden . N u kan  d e t sies a t også de t 
vil b li en ree ll lønnsforbedring, og det e r  så. Ved en fornuftig  og skikkelig  
form  fo r et enven tue lt sk iftsystem  m ed bibehold av  de n u v æ ren d e  ak k o rd 
tariffer, vil d e t ikke bety  nevneverd ig  for husle iene i Oslo. De s to re  husle ie r 
i Oslo og an d re  s te d e r  skyldes ikke  bygningsaribeiderne. 1 pct. m indre  p an te -  
lån sren te  b e ty r 12 pct. reduksjon  i leiene. N år jeg ikke  kan  væ re  m ed på 
sek re ta ria te ts  innstilling, så  e r  det ene og alene u t fra  arbe idstidsforkortelsen . 
D et vil v æ re  en fo rb ry te lse  om  en  ikke h e r  søker å g jennem føre det som  
er b ere ttig e t og rim elig. Jeg  vil foreslå:

Jens Tangen  foreslo: P å  g ru n n  av den  sto re arbeidsled ighet og den  stadig 
om siggripende rasjonalisering  innen  de forskjellige industrie r, gis de forbund  
som  ønsker det, an ledning  til å  opsi sine overenskom ster for om m ulig  å 
g jennem føre fo rkorte lse av arbeidstiden.

A k se l Schu ltz:  H indahl h a r  talt, og m eget av  d e t h an  h a r  sag t faller 
sam m en m ed de t a rb e id ern e  tenker. Vi h a r  også h ø rt reg jeringen , og v i fo r
s tå r  ansvaret. Jeg  h a r  ikke g å tt til d e tte  m øte b låø iet eUer tro d d  a t v i sku lde 
k la re  så  m eget denne gang. M en selv  om vi ikke kan  gjøre så sto re  frem stø t 
denne gang, så v il de t væ re  u rik tig  å fra ta  oss chansen  til  å  u tfo lde Vare 
k re fte r til å g jøre noget. E n offentliggjørelse av et slik t v ed tak  vil også v æ re  
en tilk jennegivelse av  a t  vi e r  svake. D a vil nok A rbeidsg iverforen ingen  gjøre 
et frem stø t fo r å  senke lønningene. S elv  om  vi ikke denne gang kan  gjøre 
noget m ed selve lønnssi>ør8målet, så bør vi søke å  få g jo rt noget m ed a rb e id s
tiden. Vi m å også e rin d re  a t a rbe iderne  u tover kan  begynne å se sv a rt på 
de t hele og a t de på den m åte  kan  bli m innet om a t en  s tå r helt stille.

K onrad Nordahl: D et h a r  v æ rt re is t k ritik k  fra  en k e lte  hold o v er at
se k re ta r ia te t ikke h a r  h a tt fo rbundss ty rene  inne til m øte fø r rep re se n ta n t
skapet. M en rep resen tan tsk ap e t s it te r  h e r som den hele o rganisasjons høieste 
m yndighet og som m å ta  ansvare t m ellem  kongressene. V i m å se situasjonen  
som  den h a r  v æ rt i det siste. Vi så pap irin d u strien  som  hadde k ra v  på lønnsfor
bedring  og de sku lde h a tt an d re  forbedringer, m en en m å tte  ta  prolongasjon. 
Vi hadde hvalfangsten , hvo r vi m åtte  ta  20 pct. reduksjon , og vi h a r  h a tt  en 
rek k e  andre  ta riffe r hvo r vi h a r  ta tt  prolongasjon. V i h a r  v idere  se tt skogs
a rbe iderne  som  h a r  m å tte t ta  14—15 pct. lønnsreduksjon . D et h a r  ikke v æ rt 
m ulig  å h je lpe dem , slik  som  skogbruket er. D erfo r e r  se k re ta r ia te ts  in n 
stilling riktig . D et e r  dem  som  m ener a t de t e r  u rik tig  ikke å få adgang til 
å stille k rav . M en hvorfo r stille  k rs^  n å r  in te t k an  opnåes? D et e r  u rik tig  
da å gå frem  slik. Vi m å v u rd ere  de økonom iske forhold. N år d e t g je lder 
d issensen i sek re ta ria te t, så  er d e t nettop  sjøfolkene som  h a r  k ra v  på op- 
m erksom het og på den øvrige arbe iderk lasses økonom iske stø tte . Jeg  e r  enig 
i det, m en jeg k an  ikke se så optim istisk  p å  de t som  Volan. Jeg  m ener at 
S jøm annsforbundet m å få re t t  til å si op overenskom sten , m en d e t e r  m ange 
vanskeligheter også der, ikke m inst i k y s t-  og lokaltrafikken . H vis en  i byg 
n ingsindustrien  ophevet de ob ligatoriske akkorder, kunde jeg  fo rstå  Tangen.
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B are å ta le  om arbe idstidens fo rkorte lse  vil ikke gi flere  folk arbeide. V i så 
hvordan  d e t g ikk i F ra n k rik e  u n d e r 40 tim ers-uken . A rbeidsled igheten  tiltok .

Eynil N yhus:  Jeg  vil ha sag t til  N ygaardsvold  a t det er alltid  g re it å si fra, 
så en  vet hvo r en h a r  folkene. S ek re ta ria te ts  innstilling  m inner om  d e t vi 
hø rer fra  A rbeidsgiverforeningen. D et e r  e t tydelig  bevis fo r svartsyn . D en 
solidariske lønnspolitikk  e r  k as te t frem  slik  a t det b lir  helt feilaktig  resu lta t. 
Vi h a r  i m ange å r  a rb e id e t for å få  de lavest lønnede op. D et e r  ikke noe 
ny tt. M en det e r  b litt forvrengt. De in d u strie r  som h a r  nogen som  ligger b ra  
an i lønn, h a r  også g ru p p er som  ligger nede. M en på tross av a t vi n u  er 
s te rk e re  enn nogensinde, så fa lle re r m an. D et ska l v æ re  dødsstillhet. T alen  om  
a t a rb e id e t skrem m es u t av landet, s tø ter vi jo alltid  pa fra  arbe id sg iver
nes side. F o r v å r t vedkom m ende h a r  vi fagkongressens ved tak  n å r  det 
g je lder spørsm ålet om  egen overenskom st. V i h a r  ikke te n k t a søke a re tte  
på topplønnen, m en å bed re  forholdet fo r de lavest lønnede. Jeg  vil foreslå 
følgende tUlegg til Tangens forslag:

P å  g runn  av den s to re  arbeidsled ighet og den stadig  om siggripende ra s jo 
nalisering  innen  de forskjellige industrie r, gis de forbund  som  ønsker det, 
an ledning  til å si op sine overenskom ster fo r om m ulig å g jennem føre fo r
korte lse  i arbe idstiden  eller and re  spørsm ål av intere.sse for vedkom m ende 
forbund.

Hans Eriksen:  Jeg  e r  enig i det som  ligger b ak  se k re ta ria te ts  forslag,
nem lig å skaffe flest m ulig arbeide. Jeg  tro r  derfo r a t d e t v il væ re av  b e ty d 
ning ah ered e  n u  å søke å få b o rt de t urom om ent, som  en  opsigelse av o v e r
enskom stene alltid  er. M en jeg e r  neppe tv ilende overfor sek re ta ria te ts  fo r
slag. En bu rd e  a llerede s trak s  søke å føle arbeidsg iverne på tennene og om 
de vil gå m ed på å  pro longere av talene for 1 år. V i h a r  fo r v å r t vedkom 
m ende følt oss frem , m en arbeidsg iverne frem hold t a t  hv is de sku lde  gå m ed 
på et års  prolongasjon, så m åtte  det bli 10 pct. reduksjon . D et fø rte  ikke 
frem  på tross av  a t forhandlingene v a r  nådd  langt frem . En gjennem førelse 
av arbe idstidsfo rkortelse tro r  jeg ikke på. K unde  B ygningsarbeiderfo rbundet 
få  k jem pe alene om  det, så kunde  det tenkes. M en d e t la r  sig ikke gjøre. 
Je g  tro r  det rik tige  vilde ha v æ rt å få frem  hvad  arbeidsg iverne vil ved 
den kom m ende tariffrev isjon . D et kunde tenkes en o rdn ing  m ed regulering  
av de som  h a r  topplønn, og a t  en  fikk  o rd n e t l i t t  op fo r de lavestlønnede. 
Jeg  e r  som  sagt noget betenkelig  for å  stem m e fo r sek re ta ria te ts  forslag.

A rth u r  R uud:  U ndertonen  i se k re ta r ia te ts  forslag  og d eb a tten  her, er 
ønskeligheten  av å få m edlem m ene til å bedøm m e situasjonen  som  den er 

' idag og hvad  en evner å k u n n e  belaste  bedriftene. N år en vil forsøke å få 
våre m edlem m er til å fo rstå sakene, så sku lde en tro  a t d e t ikke u tv istes slik 
hem m elighetsfu llhet fra  departem en te ts  side n å r  det g je lder opsette lsen  av 
budgett. V i er i høi g rad  in te resse rt i å gjøre te leg raf-  og te lefonvesenet til 
en god bedrift. R egjeringen  h a r  h a tt m øter m ed se k re ta r ia te t og cen tra ls ty re t. 
Jeg  vil høre om  det ikke kunde u tv ides til også å gjelde rep re se n tan te r  for 
de e ta te r som  so rte re r  u n d er staten . D en  k u n d e  tjene adskillig m er på te le 
g rafv erk e t ved å  u tv ide  og m odern isere det. V i h a r  800 sesongarbeidere. Ved 
å få y tte rlig ere  bev ilgn inger til m odern iseringer, vil de skaffes stadigere 
arbeide. S ta tsm in isteren  sa a t in te t av de t som  d e t nye b udgett g ikk op m ed 
vilde k u n n e  beny ttes til å bed re  lønningene. D et 'bør ikke sies. D et e r  sto r
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u tilfred sh et tilstede b land t fu n k sjo n æ rer og arbe idere , m en  det e r  også 
tilstede m isnøie som ikke er riktig.

Hans Fladeby: V i h a r  jo behand le t d e tte  i 2 sek re taria tm ø te r, og i  de t 
fø rste  to k  jeg  m in reservasjon  m ed en gang da det g ja ld t sjøfolkene, som  jeg 
m ente m åtte  få adgang til å fo rbedre noget på den lange arbe idstid  de n u  har. 
D ertil kom m er a t den proposisjon som foreligger ikke e r  tilfredsstillende. 
Nogen fo rbedring  i s to rtin g e t v il en neppe få. D er vil en nok  bli skuffet. 
Da det g ja ld t v å r  ta riffrev isjon  for N ord-N orge, så stod vi likesom  n u  fo ran  
en nedgang, og D ahl frem hold t a t de t kunde ikke b li ta le  om  nogen lønns
forbedring. D et v a r vel også så a t de fleste i se k re ta r ia te t v a r  opm erksom  på 
dette. M itt s tan d p u n k t til spørsm ålet prolongasjon, og derm ed ikke å opsi t a 
riffene, sk je r på b akg runn  av den arbeidsreising  som  er  igang, og a t de t gåes 
en d a  s te rk e re  inn for dem. N år d e t g je lder 40 tim ers  u ken  og F ra n k rik e  n e v 
nes, så  tenk te  jeg på Belgia, hvor tran sp o rta rb e id e rn e  ved lov fikk  40 tim ers 
uke. Men ved I. T. F .s m øte bad de om hje lp  til å  få 40 tim ers u k en  an d re  
steder. F o r  hvis ikke, så vilde de m åtte  gå tilbake til den tid ligere arbeidstid . 
Hvis det er så a t en ikke tro r  på nogen s tø rre  fo rbed ringer denne gang, e r  det 
da rik tig  å  gå til  opsigelse? En kan  jo b a re  risike re  å få  e t  dårligere  resu lta t.

K ristian  M artinsen (Sarp sb o rg ): D et vil ikke væ re  så vanskelig  for oss 
til høsten  å  p rolongere lønnsavtalen . M en det k an  ikke sies. Vi h a r  h a tt 
m ange vanskeligheter n å r  det g je lder p ap ir-  og trefored lingsindustrien . Vi 
hadde e t å r  det tilfelle a t de to stø rste  tøm m eropkjøpere b ilte  opover landet 
og bød ov er h v eran d re , helt op til 68 k roner, fo r e t å r  efte r å kom m e ned  i 
11 k roner. D et to k  tid  å kom m e over det.

B end ik  Øyan: Jeg  la m erke til u n d er forp jannens innlegg ^ t  sjøfolkenes 
forhold hadde en b red  plass. M en det v a r  for m eget av  sv a rtsy n  og d e t a t en 
sku lde søke å nø itra lisere  enhver aksjon. D et e r  fra  H augens side redeg jo rt 
for arbe idstidsforkortelsen . D et forslag som  foreligger er m eget slett. Vi fo r
langer å få  kom m e e fte r  de an d re  arbeidere. Jeg  e r  ikke så b låø iet a t jeg 
tro r  vi lønnsm essig kan  opnå noget denne gang. M en d e t e r  an d re  ting  som  
kan  forbedres. Sjøfolkene s tå r  h e r  i en sæ rstilling  n å r  det g je lder a rb e id s
tiden. Hvis en  ikke m ed departem en te ts  approbasjon  k an  kom m e frem  til 
8 -tim ers dag, så  m å sjøfolkene få adgang til å gå til  opsigelse. M en vi ska l 
ikke b ru k e  d e t i u trengsm ål. Jeg  vil foreslå:

M en henblikk  på de spesielle forhold  som  sjøfolkene befinner sig i ved 
rev isjonen  av arbeidstiden  til sjøs, vU rep resen tan tsk ap e t stille S jøm anns
fo rb u n d e t f r it t  til å  si op sine overenskom ster fo r 1939.

L ars Evensen: U tgangspunk te t fo r m in v u rdering  idag e r  om det
e r  noen fo rb indelse m ellem  den ta riffpo litikk  vi fø re r  og den arbeidsreising  
som e r  til s tede og jeg m en er a t  d e t e r  det. Og d a  er de t e t  h e lh e ts -p e r-  
spek tiv  til stede. D et ta les  om  m akt. V irkn ingen  herav  h a r  også sin  sto re 
betydning. En arbe idsstans v il v irke  u to v e r d e t hele og a rbe iderne  m å 
igjen betale  for det. D et e r  tre  spørsm ål i denne forbindelse; den  in te rn a 
sjonale situasjon, a t  de t p riv a te  arbeidsliv  holdes ved  like og v idere  a t 
de t ved offentlige tiltak  se ttes fa r t i arbeidslivet. D et første h a r  vi ikke 
noget v i sku lde si i, m en i de to  an d re  spørsm ål h a r  vi d e t i v å r m akt 
å g jøre noget. D e som sier a t se k re ta ria te ts  innstilling  og fo rm annens in n 
legg e r  p rege t av pessim ism e og svartsyn  og i neste  øieblikk ta le r  om at en
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ikke nu  kan  ven te sig lønnsforbedringer; ja  fo rstå  det den  som kan. I 
1937 og 38 k an  en regne en  tariffm essig  lønnsøkning på omlag 100 m illioner 
k roner. D enne økning i ta riffenes lønnssatser kom m er bare  a rbe iderne  til gode 
fu llt u t n å r  dagsverkenes an ta ll b lir  de t sam m e i 1939. D erfor m a en tilrå  fo r
bundene ikke å fo re ta  opsigelse iå r  for å h ind re  en stagnasjon. S ek re ta ria te ts  
innstilling e r  en  positiv  lin je, slik a t vi få r flere dagsverk. V i skal ta  initiativet, 
ikke de andre . D et er k la r t a t det skal sk je  i nøieste forbindelse m ed fo rb u n 
dene og at vi m å få k jennskap  til arbeidsg ivernes s tan c^u n k t. N år de t g je lder 
sjøfolkene så tro r  jeg spørsm ålet m å u tk jem pes på den  politiske arena. Jeg  
anbefaler sek re ta ria te ts  forslag.

Johs. M. P. Ødegaard: D et er na tu rlig  nok  a t de t er delte  m en inger i en 
sak  som  denne. F o rho lde t e r  også d e t a t ikke alle g ru p p er e r  nådd frem  
til å se på d e tte  på sam m e m åte. In n en fo r A rbeidsm andsfo rbundets om 
råde så deler d e t sig i to  g rupper. De som  arbe ider i s ta ten s  tjeneste , 
i ve iarb e id e t og je rnbanean leggene og vi h a r  bergverkene. De ta riffe r  som  
en vil få hen im ot å re ts  slu ttn ing  vil også k unne  gi en tilre tte legg ing  av 
lin jen . L igger situasjonen  bed re  an fo r v årta riffen e  enn  n å r  d e t n u  g je lder 
høsttariffene? J e g  h efte t mig ved  en u tta le lse  av V ogt om  a t  i 1939 vilde 
d e t bli en nedgang  i eksporten . P ap irin d u strien  h a r  allerede fø lt det. Vi, 
h a r  d e t i bergverkene, som h e r e r  s te rk t in te ressert. N år det v a r noget 
bedre  h e r  i landet i 1937 og vi tje n te  penger, så e r  de t en følge av at 
S pania v a r  s ten g t som  ekspo rtland  på g ru n n  av borgerkrigen . En arbe id s
giver sa mig a t de hadde t je n t m er enn de b u rd e  og a t det vilde hevne sig 
på forholdene senere, nem lig i 1939. Jeg  h a r  in te t im ot se k re ta ria te ts  fo r
slag. D et e r  e t g re it s tandpunk t. D er h a r  v æ rt ta lt om forholdene i Sverige 
og D anm ark. Den svenske berg v erk sin d u stri hadde en  ta riffrev isjon  som  
m edførte  s to re  lønnsforbedringer, m en ikke lenge efte r b lev  de t b eb u d e t 
a rbe idsinnskrenkn inger. Vi h a r  a llerede ta tt s tan d p u n k t for en a rb e id s
gruppe, nem lig veiarbeiderne. V i e r  enige om d er ikke å gå til opsigelse 
av  voldgiftsdom m en. D et h a r  v æ rt til u ravstem ning  b land t m edlem m ene og 
de t e r  sk ikkelig  fle rta ll for ikke  å gå til opsigelse.

Ki-istian M ugaas: N år en ta le r  om de svenske je rn b a n e rs  overskudd  i
m otsetn ing  til v å r t eget underskudd , sku lde en v en te t a t v å r arbeidsg iver 
hadde ta t t  hensyn  ti l  arbe idero rgan isasjonenes innvend inger og d e t vi h a r  
fø rt i m arken . D et e r  ikke a rb e id e rn e  e ller funksjonæ rene  v ed  je rn b a n en  
som  e r  skyld  i underskudde t. H adde en fu lg t den takstpo litikk  vi foreslo 
og som blev  fu lg t en del år, så v ilde de t v æ rt overskudd. D en m oderasjoi^ 
en  h a r  g itt d e t p riva te  næ ringsliv  kom m er ikke fo lket til gode. D e t g å r  re t t  
i lom m ene på de enkelte . E fter Vogts u tta le lse  v a r  vi n u  n ådd  bunden . VJ 
h a r  i v å r t fo rbund  folk som går på en årslønn  av  fra  700 til 1400 k ro n e r 
og de skal låses fast ved sek re ta ria te ts  forslag. Jeg  kan  ikke anbefale d e t 
forslag.

Josef Larsson: H vis vi ta r  v å r t  u tgangspunk t i d e t nasjonale og også 
i d e t in te rn asjo n a le  forhold, så  e r  sek re ta ria te ts  forslag d e t rik tige. S er 
vi på arbeidsreisingen  så e r  d e t også riktig . Vi h a r  jo forbindelse m el- 
lem  den faglige og politiske bevegelse som  a ld ri tidligere. N år jeg h a r  
m å tte t ta  visse rese rv asjo n e r så h a r  det sine spesielle å rsaker, nem lig ta r if 
fene ved spesialbedriftene. V i h a r  h a t t  en arbe idsre ttsdom  d e r som  h a r
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fo ran d re t disses forhold  og vi h a r  en  annen arbe idsre ttsdom  som  vil ha 
v irkn ing  på an d re  b ed rifte r  og som vil fo rv e rre  våre forhold. N år 
vi e r  kom m et op i dette  forhold vil en fo rstå  a t vi vanskelig  k an  u ndgå  å 
forsøke å få en  såka lt tekn isk  revisjon. K an  de t kom m e til fo rhand linger 
pa forhånd, så vil vi gjøre v å r t til å  holde den hovedlin je som h er fastsettes. 
Vi h a r  jo  fak tisk  allerede i lengere tid  v æ rt i forhandlinger, nem lig om 
skiftordningen. Vi m å også som  følge a v  det ha k o n tak t m ed m o tparten
fo r å få en tekn isk  revisjon. N år de t g je lder T angen så  tro r  jeg de t e r
u rik tig  på det g runn lag  å  gå til opsigelse. N yhus h a r  d e k la re rt a t de v il gå 
til opsigelse av sin  overenskom st. V i få r  håpe a t de t vil lykkes å op tre i felles
skap. N år vi h a r  ta tt d isse reservasjoner, så  vil neppe nogen betenke oss i det,
u t fra  d e t jeg h e r  h a r  fork lart.

Ingv. Olsen: E nhver ta le r  fo r sin syke m or. Vi m å im id lertid  se det hele i 
fellesskap. Vi stod dårlig; m en stillingen e r  b litt noget bed re  nu  og de t kan  
v e l v æ re  a t de t e r  m edlem m er som  m en er a t vi nu  bu rd e  gjøre e t n y tt  
frem støt. Vi v a r  heldige ved de to siste ta riffrev is joner og opnådde noget. 
Vi h a r  som  je rn in d u strien  og an d re  fo rbund  v åre  spesia lbedrifter og spesial- 
g rupper. Selv om det e r  så  a t de t e r  en  lysning til s tede og a t den kansk je  
v il vare hele neste  år, så h a r  v å r t ta riffrep resen tan tsk ap  som ny lig  h a r  v æ rt 
inne v e d ta tt å  anbefale for m edlem m ene å gå til prolongasjon. Vi vil v æ re  
m ed på å s tø tte  den  arbeidsreising  som  er  igang. Selv om en tekn isk  revisjon 
vil k u n n e  gi oss fo rbedringer, så e r  dog d e t å ha arbeide de t viktigste. En 
m å også ta  den alm indelige situasjon  u te  i verden  i betrak tn ing . S kal vi 
la det gå d en  sam m e vei som i en k e lte  ap d re  land? S kal vi følge e fte r den 
vei? Vi bør nu  sam les om positiv t arbeide og p rak tisk e  opgaver. D et e r  ikke 
tilfredsstillende a t vi h a r  arbeide, n å r  så m ange g år arbeidsledige. En a r 
beidsfred  i løpet av  k o rt tid  nu , vil h a  s to r  betydning. Jeg  anbefaler fo r
slaget til sek re ta ria te t; ikke ford i vi e r  fornøid m ed v åre  forhold; m en  det 
e r  den positive lin je  vi n u  b ø r følge.

Ø istein M artinsen: Jeg  e r  m eget fo rb au se t over a t  se k re ta ria te t kan
frem se tte  dette  forslag  nu. Vi vet ikke h vo rdan  de t kan  bli til våren . A 
u tb asu n ere  d e tte  nu  vil væ re  uheldig. Fagorganisasjonen  h a r  fo r øvrig alltid  
søk t å føre en  produksjonsvennlig  politikk . D et h a r  i g ru n n en  v æ rt v å rt 
arbeide. Vogt ho ld t et u tm e rk e t fo redrag  og s lu tte t m ed a t  «den offentlige 
tiltakspo litikk  i N orge h es tå r i fø rste  rek k e  i u tbygning  av v å r t eget p ro d u k 
sjonsappara t, av  kom m unikasjonsm idlene, i ny rydn ing  av land og i boligbyg
ging. N orge b es itte r n u  tils trekkelig  s te rk  finansiell k ra ft og tils trekkelige  
v a lu ta rese rv er til å  gå til en s te rk  u tv idelse av denne tiltakspolitikk .»

Jeg  hadde v en te t a t  reg je ringen  hadde kom m et m ed noget m ere  konsist 
til d e tte  som f. eks. a t landet ikke h a r  re su rse r  til å  k la re  det. E n  b e 
h ø v er ikke ga ska tteveien  e lle r  låneveien  fo r å k u n n e  gjøre noget n å r  det 
g je lder arbeidsreisingen . Vi skal ta  hensyn  til det som e r  rea lverd ien . Vi 
m å få en forandring  d er så d e t ikke b lir den  g je ldsbyrde å trek k es med. 
Jo  hø iere  a rbe iderne  kan  legge sine budgetter, jo  hø iere k an  s ta ten  gjøre det.

I. B. Aase: A t opfatn ingene e r  høist fo rskjellige fikk  jeg in n try k k  av  da 
jeg  fø r m iddag blev  sp u rt om jeg v a r  m ed på den nederlagslin je  se k re ta r ia te t 
hadde s lå tt inn  på, —  altså  d er e r  en del som  h a r den  opfatning a t und lates 
d e t a  si op overenskom stene sku lde de t v æ re  ensbetydende m ed nederlag.
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P ersonlig  er jeg av den opfatning a t de som s itte r  i ledelsen  p lik te r å vu rdere  
stillingen og u tn y tte  de m uligheter som  er n å r  det g je lder fo rbedring  av over
enskom stene. Som stillingen ligger an  an ser jeg de t um ulig å opnå nogen fo r
bedringer. K an  vi undgå a t arbeidsg iverne går til opsigelse av overenskom 
stene  m ed sik te  på å få bestem m elsene forringet, tro r  jeg vi bør v æ re  fo r-  
nøiet. En opsigelse av overenskom stene m ed de t som re su lta t å  fa disse fo r
ringet m å næ rm est k a rak te rise re s  som en nederlagslin je . Jeg  b a r  ikke alltid  
v æ rt enig m ed de øvrige m edlem m er i se k re ta r ia te t n a r  det g je lder vu rdering  
av  stillingen. D enne gang e r  det opnådd enigbet om a t nogen forbedring av 
de g jeldende overenskom ster kan  ikke påregnes. S ek re ta ria te ts  stilling kan 
således ikke betegnes som nogen nederlagslin je .

T angen b a r  på B ygningsarbeiderfo rbundets vegne frem m et forslag om 
opsigelse av overenskom sten, ikke fordi ban  tro r  a t de t kan  opnåes forbedring 
av økonom isk art, m en fordi ban  anser de t r ik tig  a t vi denne gang søker a  få 
g jennem ført en fo rkorting  av arbeidstiden . S cbultz gav også u ttry k k  for 
sam m e opfatning som  Tangen. H vorledes A rbeidsg iverforen ingen  vil kom m e 
til å stille  sig er de t vanskelig  å ba nogen form ening om. G år arbeidsg iverne 
til opsigelse av overenskom stene m ed sik te pa å forringe arbeidsv ilkårene, 
da b a r  vi p lik t på oss til å  opta kam pen.

M ed bensyn til sjøfolkene og deres k rav  om forkorting  av  arbeidstiden , 
m å m an væ re enig i det bere ttigede i dette  k rav  og m an b a r  g ru n n  til å b e 
klage a t Socialkom itéen ikke b e r  b a r  fu lg t den frem satte  proposisjon. R egje
ringen  b ø r b e r se tte  noget inn  på å få sitt forslag g jeldende lov om arbe id s
tiden  til sjøs ved tatt. D et e r  m ed glede vi m o ttar m eddelelse fra  R egjeringen 
om a t det nu  vil bli sa tt m est m ulig  inn for kam pen m ot arbe idsled igheten  ved 
gjennem føring  av en  om fattende arbeidsreising. Im id lertid  bør d e tte  tiltak  
fra  R egjeringens side ikke settes op m ot beretigede k rav  som frem kom m er fra  
sta tstj enestem ennene.

Th. N arvestad:  N år de t g je lder ta riffsituasjonen  for vårfagene, så b a r  
ikke vi så m eget m ed de t å gjøre. M en sta tsm in is te ren  b a r  g jo rt m ange 
v is itte r  til sta tstjenestem ennene. V i u n d e rk je n n e r ikke reg jeringens v an 
skeligheter. M en det m å ikke u n d er a rb e id e t for å stab ilisere forholdene 
innen arbeidslivet bli g itt in n try k k  av a t s ta tstjenestem ennene b a r  det 
så b ra. N år s ta tstjenestem ennene stadig kom m er igjen, så b a r  de t sin 
å rsak  i a t a rb e iderreg je ringen  fra  tid ligere reg je rin g er b a r  få tt i arv  
et dårlig  lønnsregulativ . V i b a r  søk t a se så sam fundsm essig på v a r 
lønnspolitikk  som d e t b ar v æ rt mulig. V årt landsm øte i å r  vedtok å 
frem legge de k rav  som det m ente reg je ringen  m åtte  k unne  gå m ed pa. 
M en vi b a r  få tt d e t av s lå tt av  lønnsd irek to rate t. Jeg  v e t ikke  om det g je lder 
reg jeringen . D et e r  jo ikke je rnbanefo lkene som  b a r  besluttet^ lag t je rn 
banene d er de nu  går. V i b a r  m en t a t de t v ilde væ re  r ik tig  å gå inn for et 
rask e re  tem po  m ed m odern iseringen  av je rn b an en  og da spesielt n å r  det 
g je ld e r  elektrifiseringen . M en d e t e r  en  ting som er  generende fo r oss og 
d e t e r  en -m an n sk jø rin g en  p å  de e lek triske  lokom otiver, en sak  vi båper 
d ep a rtem en te t vil v æ re  opm erksom  på.

Torbjørn H enriksen: E fter b v ert som  fagbevegelsen vokser, og vi v inner 
frem  til s tø rre  innflytelse, desto m er betydn ingsfu llt b lir  d e t bvad  vi b es lu tte r  
og fo re ta r  oss. D et som  b er b eslu ttes får veldig betydn ing  for sakenes v idere
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utvikling. D et e r  derfo r både ny ttig  og nødvendig  a t  en  forsam ling som denne 
d rø fte t spørsm ålene u t  fra  det stø rre  ansvarsforhold . Vi e r  i sam m e båt, og vi 
s treb e r  m ot å få m edlem m er til  å forstå sam m enhengen ber. K am pen m ot a r 
beidsløsheten skal skjerpes. Vi sk a l inn  på arbeidslinjen. H vordan  g jøres så d e t 
best? Vi e r  alle in te resse rt i å  få h ju lene  i gang. D et e r  ganske na tu rlig  
a t vi alle ta le r u t fra  våre  egne engere forhold. N år de t fra  enke lte  sies 
a t det g je lder årslønnen , a t d e t ikke  e r  så  m eget tim elønnen, ja  sa  b e ty r  det 
vel allikevel an ta ll av  dagsverk, og a t  de t b lir  m ere arbeide i løpet av året. 
Jeg  er på det rene  m ed a t det på de t budgett som kom m er fra  reg jeringen  nød 
vendigvis også m å gå noget fil en u tjevn ing  av arbeidsforholdene, som f. eks. 
til sykebusbetjen ingen , som fra  neste  å r  e r  kom m et inn  u n d e r ai'b e idervern - 
loven. F agorganisasjonens lin je  b a r  alltid  v æ r t  å søke å få  arbe id stiden  n ed 
over og da i fø rste  rek k e  fo r dem  som  b a r  en lengere arbe idstid  enn 48 tim er. 
M en selv  om  rep resen tan tsk ap e t stod  bakom  B ygningsarbeiderforbundets 
standpunk t, så vilde en rende  sig en stake  i livet, un d er de nu v æ ren d e  in te r 
nasjonale forhold. Vi e r  nu  en gang to p a r te r  i disse saker. Selv om  vi åpnet 
adgangen fo r dem  som  er  i b ø ik o n ju n k tu r til  å  u tn y tte  situasjonen , sa  vil 
arbeidsg iverne k u n n e  svare  m ed storkonflik t. Jeg  vil henstille til B ygnings- 
arbe id erfo rb u n d et å se om  de kan  kom m e frem  ad en annen  vei enn  den 
de b e r  e r  inne på. Vi e r  på den  ene side enige om  på alle m å te r politisk  å s tø tte  
arbe iderreg je ringen  n å r  det g je lder arbeidslin jen . D a m å vi også in n re tte  
oss derefte r.

M artin  Tranm æ l: Vi s tå r  heldigvis nokså s te rk t b e r  i landet, faglig og 
(X)litisk. M en d e t b a r  en også g jo rt i and re  land. D et e r  derfo r k lo k t ikke  å 
overvu rdere  våre k refte r. K lokskap  n u  e r  m ere enn a lt annet. V i e r  bu n n et 
sam m en i fellesskap. H o lder vi ikke sam m en, så  b lir  vi beng t enkeltv is eller 
sam let. N ettop  fordi vi s tå r  så  s te rk t, så  kan  et feilgrep  v æ re  så overm åte  
sk jebnesvangert. V i m å se på d e t bele, p å  bele arbe iderk lassens in teresser. 
Vi b a r  se tt F ran k rik e , hvordan  forholdene kan  u ta rte  sig. De b ren n e r sine 
fagforeningsbøker. D et e r  vel ikke så  s ik k e rt det som  sies, m en titu sen e r av 
arb e id ere  fo rla te r fagorganisasjonen. D en v ar jo  noget løst sam m ensatt. D et 
e r  ikke spøk v i s tå r  overfor. D et e r  b itte r t  alvor, og m o tp arten  fo rs tå r  a t vi 
s tå r  overfo r en ten  — eller. A rbeidsreisn ingen! Vi kan  ikke se tte  g ru p p e
in teressene op m ot klassens  in teresser. V i m å sp ø rre  oss selv  om  vi tro r  a t 
vi ved den  kom m ende ta riffrev isjon  kan  opnå noget stø rre , eller om  ikke 
m otparten  k an  n y tte  d e t bøve til å søke å red u se re  våre  lønninger. D et ska l 
vi v æ re  opm erksom  på. Da vil d e t m elde sig som  et fre m sk ritt a t vi ikke g år 
til opsigelse av  tariffen . D et å  få  de arbeidsledige inn  i arbe ide  og d erm ed  til 
oss, e r  d e t som  n u  e r  d e t viktigste. D et e r  av betydning  a t vi ikke b e r  svekker 
oss. Vi inn røm m er a t  sjøfolkene s tå r  i en sæ rstilling , m en de m å v æ re  o p 
m erksom  på a t  en e r  inne på lovlinjen. T ro r en  a t  vi n å r  sto rtinge t b a r  b e 
hand le t saken ska l k u n n e  ta  kam p m ot s to rtinge t?  D et vil bety  tap. T ro r 
en  for øvrig a t en kan  ven te  sig voldgift av e t s to rting  som det kjem pes 
m ot? P a r tie t kan  b e ile r ikke føre positiv t a rb e id  u te  b lan d t folket, b a re  på 
en m indre  g ruppes sak. V i skal ikke levere  reg jeringen  fra  oss til skade 
fo r fagorganisasjonen  og p artie t. La oss ikke glem m e alvorets stund. Vi 
m å ikke gi fra  oss nogen m aktposisjon. V i se r hvordan  forholdene u tv ik le r sig 
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u te  i verden. N u m er enn noensinne e r  d e t nødvendig å op tre felles 
om felles in teresser.

Edv. S te n k le v :  D a jeg v a r  m ed i se k re ta r ia te t og d isk u te rte  dette ,
så jeg på sak en  for hele  arbe iderk lassen  og ikke b are  u t fra  m itt fo rbunds 
in te resser. D e fleste ta riffe r b a r  tek n isk e  m angler, som  følge av  den 
rask e  tekn iske u tv ik ling . D et e r  om å gjøre å skaffe flere i arbeide og 
sørge for a t d e t ikke b lir nedsettelse av  lønningene. V idere te n k e r  jeg 
på de nødrop  som kom m er fra  bygdene om arbeide. Vi m å b je lpe a r 
beiderreg je ringen  til å k la re  arbeidsreisingen. . Vi kan  m erke nedgangen 
allerede nu. D en b a r  m eld t sig i ek spo rtindustrien  og den vil m elde sig 
fo r h jem m eindustrien  efte r hvert. D a vi for v å r t vedkom m ende, på tross 
av a t vi hadde re t t  til tillegg, tok  prolongasjon v a r  d e t fo r å h jelpe på v år 
egen  industri. Vi h a r  ca. 3000 som  idag ikke h a r  arbeide. M en efte r en 
kon flik t s is t —  om vi hadde få tt den — vilde v i h a t t  6000 arbeidsledige; 
fo r da vilde de and re  land ta tt  v å re  m arkeder. De grafiske fag og byg 
n ingsindustrien  m å erin d re  a t de t e r  and re  som også skal leve.

G unnar B raathen: Jeg  h a r  ikke noe an n e t s ta n d p u n k t til våren s ta 
riffrev is jonen  enn d e t jeg hadde ved kongressen i m ai m åned. Jeg  e r  b a re  
n u  så m eget m er sik k e r på a t vi til  v åren  ikke vil opnå noe. T eknisk  r e 
visjon sies det. D et b e ty r  en  økonom isk rev isjon  som vil legge n y e  b y rd er 
på bedriftene. Vi m å se på de endrede forhold, og vi m å se på den  politiske 
situasjon  og in n re tte  oss e f te r  den. Som u tgangspunk t m å vi så ta  a rbe ids
reisingen. S kal vi stille  oss p å  den  lin je  så k an  vi ikke sam tidig gå på 
en lin je  som k a n  føre til konflikt. E fter h v e r t som vi skaffer ny  arbe id s- 
reising så vil vi ikke få disse te leg ram m er fra  fiskevæ rene om a t hvis 
de ik k e  innen  en  bestem t tid  få r de t og d e t så ta r  de sig til re tte . Je g  vil 
s lu tte  mig til  sek re ta ria te ts  forslag og h åp e r a t reg je ringen  og se k re ta r ia te t 
i fellesskap søker å løse sjø fo lkenes k rav , slik  a t de t b lir  en positiv b ed 
ring  fo r dem .

Ole A n d ersen  K iste:  F o r å kom m e frem  til d e t sosialistiske sam 
fund  m å vi efte r h v e rt legge om v å re  stillinger, slik a t vi alltid  e r  på 
offensiven. I 1931 og 1932 så vi a t d e t b lev  sk a p t d e t så k a lte  fillepro le- 
ta r ia t  og arbe iderk lassen  forstod a t noget m åtte  gjøres. V ed de valg vi 
hadde og senere så b lev  g ru n n lag e t lag t om. Vi så a t stillingen  blev  an d e r- 
ledes og i 1936 og 1937 v a r  de t opgang og frem gang på m ange m åter. M en 
så kom  forholdet m ed hvalfangerne, som  fikk en s to r  lønnsreduksjon . D et 
skap te  m isnøie, m en arb e id erk lassen  m a k te t ikke på de t tid sp u n k t å gjøre 
noe. Vi hadde v idere  voldgiftsloven m ot skogsarbeiderne. V år lønns
politikk  m å legges slik  an  a t vi h v e rv e r  alle disse g ru p p er h e lt u t for a r 
beiderk lassen . Vi m å føre en slik po litikk  a t vi også v irkelig  m ak te r å 
h je lpe dem. Jeg  k an  allikevel ikke v æ re  enig i innstillingen. V i m å si 
noget m er. Jeg  vil foreslå:

R ep resen tan tskape t vil u tta le :
1. D en første betingelse for a rbe iderk lassens fo rtsa tte  frem m arsj idag, 

politisk  som økonom isk e r  å se tte  de arbeidsløse i arbe ide  og h je lpe  de 
g ru p p er som lønnsm essig ligger lengst tilbake.
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2. L andsorganisasjonen, D et no rske A rb e id e rp a rti og a rb e id e rre g je rin 
gen m å derfo r i fellesskap søke å finne de å tg jæ rd e r som  h e r  e r  påk rev d  
og nødvendig.

3. U n d er den synsv inkel vil rep resen tan tsk ap e t henstille til de in te r 
esserte  fo rbund  og m edlem m er k u n  å opsi overenskom stene fo r sa v id t fo r
kortelse av arbe idstiden  kan g jennem føres e lle r  d e r  e r  and re  s to re  in te res- 
sespørsm ål som h a r  spesiell in te resse  fo r de enke lte  forbund.

Oscar Torp: Jeg  tro r  ikke se k re ta r ia te ts  s tan d p u n k t e r  noget u ttry k k
for svakhet; tv e rt om. Jeg  tro r  a t vi om nogen år, n å r  vi se r tilbake  til 
d e tte  m øte, vil kom m e til å forstå a t nettop  h e r  la  vi g ru n n lag e t fo r v å r  
v id e re  frem m arsj. Jeg  fo rs tå r så  godt de enkelte  spørsm ål som reises og 
som er  forståelige nok i sig selv. M en nu  g je lder de t om å sam le a rb e i
derk lassen  om en hovedlin je fo r å opnå det b es t m ulige resu lta t. D et som 
er  de t avgjørende fo r a rbe iderk lassens frem tid , e r  hvad  vi kan  g jøre for 
arbeidsreisingen. Vi h a r  som  Evensen sa m a k t til å  lam m e alt næ ringsliv  
i landet. M en da m å d e t v æ re  en  solidarisk  folkeopinion som s tå r  bak. 
H vilke m u lighete r h a r  vi slik som  situasjonen  ligger an? D et g je lder om 
vi kan  sam le alle, re ise alle opover og ik k e  b are  de enkelte . H er e r  de t 
en d irek te  sam m enheng m ellem  den faglige bevegelse og d e t vi k an  u tfø re  
på d e t politiske om råde. Vi e r  h e lle r ikke alene om  å bestem m e u tv ik 
lingen. Vi m å søke å skape ro, slik  a t vi kan  m e stre  de som  s tå r  imot. 
N år en  sier a t opsigelse av  ta riffene  ikke vil gi oss noget m er; så vet 
v i iallfall a t en konflik t vil skape nye arbe id svanskeligheter og ny e  a r 
beidsledige. D et vil begrense d e  arbe idsdager vi idag har. S ek re ta ria te t 
h a r  reso n n e rt over dette  og selv om  det e r  m ange bere ttigede k rav  som  kan  
stilles, så skal vi n u  søke å legge g runn lage t for s tø rre  arbeidsm uligheter. 
D er vil arbe iderreg je ringen  også v æ re  m ed og yde s itt b idrag. M en skal 
de t lykkes, så m å vi v ite fagorganisasjonens stillingtagen til de kom m ende 
tariffrev isjoner. S ek re ta ria te ts  forslag er et u ttry k k  fo r å ville kom m e v idere  
fram , sam fundsm essig  se tt. Så e r  de t sjøfolkene. Vi e r  k la r  over a t de i 
d e tte  tilfelle neppe h a r  noen  annen  vei å gå enn  lov lin jen  og g jennem  s to r
tinget søke å opnå m est m ulig. Vi hadde e t  m øte sam m en m ed rep rese n 
ta n te r  for sjøfolkene før sosialkom iteen begynte sitt arbeide. Vi ho ld t der 
på å kom m e frem  til e t kom prom iss, m en vi b lev  enige om å u tse tte  de t til 
d e t prinsipale s tan d p u n k t fo re lå  fra  kom iteen. R egjeringen  vil g jøre sitt 
fo r å få det best m ulige resu lta t, m en  går sjøfolkene til opsigelse så tro r  
jeg ikke det v il lykkes å opnå nogen end ringer. Også for sjøfolkenes ved 
kom m ende sku lde derfo r se k re ta ria te ts  innstilling  v æ re  rik tig . Jeg  e r  enig 
m ed H enriksen  i a t b rannfo lkene ska l inn u n d er a rbe idervern loven . M en 
vi fikk  henvendelse fra  m ange kom m uner om a t d e t vilde bety  en sto r 
ska tte fo rhø ielse i kom m uner, hvor sk a ttø re t allerede lå m eget høit. Vi m åtte  
d erfo r inn til v idere  und ta  dem  fra  loven. Jeg  tro r  arbeiderbevegelsens 
sty rke  vil øke hvis rep resen tan tsk ap e t idag god ta r se k re ta r ia te ts  innstilling. 
B evegelsen vil stå  s te rk e re  i d e t offenlige om døm m e og jeg tro r  også a t  d e t 
fra  m edlem m enes side vil sies a t de t v a r  h e lt r ik tig  av rep resen tan tsk ap e t 
a t det på forhånd  la dette  g runn lag  til re tte .

H ans Johnsen: F o rholdene i skogsdriften  i de siste 20 å r  h a r  v æ rt v an sk e
lige m en jeg sk a l ikke hefte  rep resen tan ten e  m ed det. D et h a r  v æ rt en jobbing.



som ikke ligger m eget tilbake for k rigstiden  og jobbingen den gang i sk ib s- 
fa rten . S kogsarbeiderne fikk  et dårlig  re su lta t fo r de t som betinger den v ir 
kelige  arbeidslønning. E nkelte  av iser ta lte  om 50— 60 pct. forhøielse. D et g jald t 
fo r enkelte  sa tse r  som ikke kom m er i anvendelse e ller iallfall m eget sjelden. 
H adde vi b a re  kom m et' i arbe ide  alle sam m en, så  skulde vi g je rne ha 
fu n n e t oss i satsene. A rbeidsh je lpen  i skogen e r  red u se rt betydelig  på grunn  
av  a t  k v an tu m et er g å tt ned. A finne d e t r ik tig  å ned sk jæ re  lønningene 
fo r de som  før ligger lang t nede fo rs tå r jeg ikke. D et e r  fra  industriens 
folk ta lt om tim elønnen. K unde vi opnå noe lignende på v in teren , så 
sku lde  de t nok bli glede b land t skogsarbeiderne. D et er så a t det e r  igangsatt 
en rekke  tiltak  og a t de t blev noget bedre . M en de t v ar ikke ra r t. Jeg  
e r  selv sm åbruker. D et vil u n d e r  slike forhold væ re g robunn  for fascisme. 
D et a t  s to rtinge t gikk til å  bevilge sig 1 å r  ekstra , h a r  også v ak t m isnøie. 
M ange av de som n u  s it te r  på sto rtinge t v ilde s ik k e rt h a  b lit t  arbeidsledige 
om d et n u  v ar b litt valg.

Johan Nygaardsvold:  R egjeringen  h a r  ikke v æ rt m ed på å ned sk jæ re
noen  lønninger. D et v a r en voldgiftsdom  som  red u se rte  lønningene. Jeg  v ar 
im ot å løse konflik ten  b lan d t skogsarbeiderne ved voldgift. D et v a r s te rk  
pågang, m en personlig  v a r  jeg imot. Da det blev ta lt til m ig herom , sa jeg 
a t det vilde jeg h a  skriftlig  og d e t f i k k  jeg. Jeg  h a r  ik k e  villet b lande mig 
op i d e  forslag som foreligger her. Jeg  e r  bare kom m et h e r  fo r å  si fra  om 
v å r m ening n å r  de t g je lder s ta tsfu n k sjo n æ ren e  og arbe iderne kon tra  a r -  
beidsreisingen. Jeg  h a r  dessverre  den opgave å v æ re  arbeidsg iver for s ta ts 
fu n k sjo n æ rer og arbeidere. A v budgettøkn ingen  e r  50 m illioner gått til 
lønnsforbedring for sta tens fu n k sjo n æ rer og arbeidere. K iil h a r  e t u n iv e r
salm iddel n å r  d e t g je lder je rnbanene . P ersonlig  h a r  jeg im id lertid  im ot å gå 
til takstforhøielse. I 1933 gikk en  til en forhøielse av takstene  m ed 10 pct. Vi 
h a r  g å tt til nedsettelse og nu  h a r  vi begyn t å ta  igjen noe av trafikken  
fra  b ilene og få tt flere  passasje rer m ed togene. Vi bø r ikke fordyre og 
vanskeliggjøre reisem ulighetene. F ordy relsen  av godstakstene h ar fø rt til at 
de t e r  1000 vogner m indre  i trafikken . N arvestad  hadde e t fo rstem 
m ende in n try k k  av  a t vi ikke kunde  gi noget lønnstillegg, ford i vi ikke 
vilde få lån t penger. V i vil nok få lånt. M en d e t e r  så a t hvis vi skal b ru k e  
det til lønnspålegg, så vil de t bli m indre  til å skape v irksom het for and re  
arbeidere. S pørsm ålet en -m annsk jø ringen  h a r  ikke v æ rt forelagt mig, m en 
jeg ska l n å r  den sak  b lir  forelagt, undersøke den  og se på de ting som 
frem holdes. N år d e t g je lder lønnsregu lativet så e r  d e t ikke så liketil å 
g jø re  nogen fo ran d rin g er der. Jeg  vil s lu tte  m ed en  henstilling  til s ta ts 
tjenestem ennene om også å p ro longere tariffene.

M øtet hevet kl. 19.30.
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Formiddagsmøtet onsdag 14. desember.
O rdsty re r: Olav Hindahl.

P ro toko llen  fra  gårsdagens efterm iddagsm øte re ferertes  ved se k re tæ r 
Lars Evensen  og b lev  u ten  bem erkn inger ved tatt.

Fortsatt behandling av tariffsituasjonen 1939.
Olaf Bruaas:  N år en skal behand le en så vik tig  sak som  denne, er

jeg enig i a t en m å se på f le rta lle ts  in te resser. Vi som k je n n er vanskelig 
hetene ru n d t om kring, vet a t det vil vekke adskillig  m otbør å kom m e frem  
m ed e t slik t vedtak . D et e r  fo rsåv id t in te t å si på se k re tra ia te ts  forslag; 
m en spørsm ålet e r  om det vil gagne arbe iderk lassen . Vil det skape m ere 
arbeide å p ro longere tariffene, så e r  de t b ra. Vi kan  kom m e i den 
s ituasjon  a t vi ved å låse fast d e t vi nu  har, sk ap er m isnøie ru n d t på a r 
beidsplassene. D et e r  i s to r u ts trek n in g  fo rbundenes tillitsm enn som nu 
h a r  u tta lt sig; m en jeg kan  vanskelig  stem m e fo r se k re ta ria te ts  forslag. 
Jeg  synes en  kunde  væ re så  elastisk å stille fo rbundene  m est m ulig fritt. 
S aken  bør også sendes m edlem m ene til uravstem ning . Jeg  e r  opm erk- 
som på konsekvensene; m en vi m å også v æ re  opm erksom  på m edlem m enes 
se lvbestem m elsesrett. Je g  vil stem m e fo r K istes forslag. N år d e t g je lder 
sjøfolkene så bø r de stilles slik  a t de kan  få u tjev n e t sin  arbeidstid . De 
h a r  en uho ldbar lang arbeidstid .

M agnus Arn tzen:  N år det g je lder den forestående ta riffrev isjon  e r  det
b rag t frem  m eget v ik tige a rgum enter. Jeg  la m erk e  til d e t grunnleggende 
i V ogts innledning her, fø rs t og frem st a t p risene n u  e r  på lavbunden  og a t 
de kan  kom m e til å gå opover. D et anne t spørsm ål e r  a t de t in te r 
nasjonale forhold  e r  kom m et s te rk t i fo rg runnen  og d e t tred je  a t  a rb e id e r
bevegelsen og da sæ rlig  fagorganisasjonen h e r  i landet h a r  vokset ste rk t. 
D et e r  gledelig, fo r vi v e t a t  de reaksjonæ re  k re fte r  ikke  e r  bed re  h e r  enn 
i and re  land. S pørsm ålet e r  hvordan  vi kan  u tjev n e  forholdene slik a t vi 
kan  m øte de kom m ende opgaver. Vi s tå r  som  T ranm æ l sa sn a rt ved sk ille
veien. V il det ikke da v æ re  rik tig  å stille  en n ø k te rn  vurdering , a t a r 
beiderk lassen  ska l søke å tilk jem pe sig m est m ulig av profitten . Jeg  
tro r  ikke a t det m ed K istes forslag vil bli fø rt nogen even ty rlig  fagfor- 
eningspolitikk. Vi m å se på de psykologiske og på a rbe iderk lassens 
m entalite t. N år d e t er sagt a t den solidariske lønnspolitikk  e r  en livsbe
tingelse, så h a r  den v æ rt an v en d t i m ange å r  og sæ rlig  i de senere å r  h a r  
de t v æ rt g jo rt m eget i så m åte. M en de t fo rekom m er mig å v æ re  noe svevende 
a lle rede  n u  å si a t vi ikke vil forlange noe ved den forestående ta riffre v i
sjon. D et e r  å legge våbnene over i m otpartens hender. M edlem m ene bø r 
ha m uligheter fo r å  k unne  tilk jem pe sig de fo rd e ler som de kan  opnå. E ven 
sen v irk e t fo rstem m ende på mig. D et e r  d e t arg u m en t vi alltid  h a r  h ø rt 
fra  arbeidsg iverne om a t en innrøm m else av de og de k rav  vil føre til 
innskrenkn inger. En ting til: Om vi i en b ranche kan  skaffe oss nogen bed re  
v ilkår; m en ikke g år inn  for det, så m å vi ikke tro  a t  de t kom m er e n  annen  
b ranche til gode. E n trep ren ø ren e  vil nok ikke avgi noget av sin fo r-
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tjeneste  f. eks. til skogsarbeiderne. De vil b a re  s tap p e  overskuddet i sin 
egen lomme.

S tre k  blev satt.
O lav H indahl: D et e r  n u  20 ta le re  inn tegnet og s tre k  foreslåes.
F o rslaget b lev  v ed ta tt
N ic N æ ss: N år vi i se k re ta ria te t g jennem  m ange tim ers m øter d isk u terte  

ta riffrev isjonen  som  den  vilde a rte  sig, så m å tte  vi se de t hele i sam m enheng. 
Vi m ente m an m åtte  se bort fra  g ruppein teressene og på fellesskapet og felles
in teressene fo r hele  a rbe iderk lassen  D et e r  også kom m et tydelig  fram  h er 
a t en ikke h a r  nogen tro  på nye frem stø t d en n e  gang. D et e r  r ik tignok  så a t 
T angen h a r  frem sa tt e t forslag, m en bygn ingsarbe iderne vil nok  ikke  alene 
få lov til det. D a v il d e  and re  bli koblet sam m en, og så h a r  vi sto rkonflik ten . 
Reises de t fo r alvor kam p om d et spørsm ål, så  vil de t bli sto rkam p. D et er 
så a t d e t er ting  som  bu rd e  endres, forhold som  A braham sen  sa h a r  g å tt igjen 
i 20—30 år. M en tro r  en  a t en vil m ak te  å g jennem føre disse end ringer til 
våren , n å r  de t ikke lyk tes i opgangsperioden? Vi e r  handicapped  i k o n k u rra n 
sen. Vi kan  se på m in industri, hvor vi stad ig  se r in n sk renkn inger og hvor 
p roduksjonen  d irigeres over til and re  land. P å  tross av h ø ik o n ju n k tu r m ed 
frem stillingen av m etaller, så e r  det tegn  til  innskrenkn inger. D et lønner sig å 
overføre p roduksjonen  til an d re  land. M in opfatning idag e r  a t en kam p om 
fo rkorte lse av arbe idstiden  i den k jem iske in d u stri vil føre til nye in n sk ren k 
n inger og arbeidsledighet. P å  h jem m em arkedet h a r  en  de sam m e forhold. 
Ja p a n  k an  inn fø re  cif Oslo b illigere gum m ifottøi enn A skim  leverer. V i fo r
søk te  im portforbud , m en d a  p ro teste rte  Ja p a n  m ed å stanse kjøp av m etaller 
fra  oss. F o rho lde t v a r a t d e t blev overflod av gum m ifottøi, og arbe idsstokken  
på A skim  g ikk  ned fra  1200 til 800 arb e id ere  og m ed innskrenkning . 
D en politikk" vi m å føre e r  den solidariske lønnspolitikk  og som  arb e id e r
reg jeringen  vil føre ved sin  budgettopstilling . En opsigelse av overenskom stene 
vil skape u ro  p å  arbe id sm arkedet, og bestillingene vil gå u t av  landet. Om 
en så  likevel til s lu tt p ro longerer, så h a r  a llerede bestillingene g å tt ut. Jeg  h a r  
v æ rt i N ord-N orge i 6 u k e r  og d er fo rs tå r de den  solidariske lønnspolitikk, og 
b er om  a t vi s tø tte r  op om arbe iderreg je ringens lønnspolitikk. S ek re ta -  
r ia te ts  forslag bø r vedtas, fo r de t bør v æ re  en  positiv  beslu tning. N år en 
velges til representanskapæ t, så  e r  d e t fo r å ta  standpunk t. D et vil v æ re  rik tig  
a t de t fra  d e tte  m øte u tg å r e t tydelig  d irek tiv , og se k re ta ria te ts  innstilling  er 
både tydelig  og k lar.

Chr. H enriksen: H vis jeg tid ligere v a r  noget i tv il om  se k re ta r ia te ts  in n 
stilling, så  e r  jeg det iallfall ikke nu. Je g  vil s i til T angen  og til m in gam le 
venn  Schultz; h v o rd an  stilte  vi oss tid ligere n å r  vi hadde ta riffrev isjoner?  
V i hadde feUes fo rhundssty rem øter, og vi kom  m ed sk reppa fu ll av  krav. 
D et v a r  ingen m åte på krav . M en slik  som som  det e r  idag e r  stillingen en helt 
annen  enn d en  gang. E r d ere s  m edlem m er i arbeide? E r de m edlem m er som 
er  i arbe ide  tilfreds? T ro r en  a t de arbeidsløse vil fo rstå  a t  de som  er  i a r 
beide ta r  en konflik t n å r  en v e t a t en ikke  k an  få nogen lønnsforhøielse? 
F o rko rte lse  av arbeidstiden! T ro r nogen a t de t ansvarlig  tale, og frem holde 
a t én g ruppe alene k an  k la re  det? Nei, de t vil nok bli le it m ed tøm m erm en
nene efterpå . D et e r  le tt å si til m edlem m ene a t vi skal si op overens
kom sten og k rev e  25 pct. m ere  i lønn og 40 tim ers  uke. D et e r  ta lt om felles
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forbundsstyrem øte . Jeg  e r  glad for a t de t ikke e r  innkalt. D et e r  den m est 
uansvarlige forsam ling vi har. Vi så de t den  gang da vi behand le t spørsm ålet 
om an tic iperte  fo rhand linger i 1936, hvor vi hadde r is ik e rt 4 pct. lønns
tillegg og 2 års  tariff. M en hvad  sk jedde i 1937? Jo , vi fikk  et s tø rre  p rocen t- 
tillegg og lengere ferie. Vi skal v æ re  forsik tige m ed v år tak tikk . Jeg  vil s lu tte  
m ed å si: gå tilbake til deres fo rbund  og fo rk la r stillingen, og u t fra  de t vil 
de nok få fle rta ll for ikke å opsi tariffene. D en lin je  vil bli v ed ta tt m ed sto rt 
fle rta ll innen  den sam lede organisasjon. M en det e r  selvsagt m er le ttv in t for 
fo rbundene å si til sine m edlem m er a t overenskom sten  ska l opsies, m en de t er 
ikke ansvarlig . D et vil nok bli vanskelig  å bli k v itt tøm m erm ennene efterpå .

H alfdan W igaard: V i h a r  få tt hø re  stillingen  i  landet og u tover i  verden. 
M en vi som daglig s tå r i n æ rh e ten  av arbeidsp lassen  h a r  vanskelig  fo r å forstå  
dette. S ta tsm in isteren  v ar k la r  og grei, u ten  fra se r og agitasjon. En oversik t 
over verdensm arkede t og refleksene h er i landet kan  v æ re  g re it nok. M en alle 
de m edlem sm asser som  er kom m et til i de senere  å r  h a r  vanskelig  for å  svinge 
så h u rtig  over. D ebatten  h e r  k an  avdelinger og m edlem m er nok  trek k e  fo r
s tan d  av. M en en beslu tn ing  h er vil v æ re  urik tig . V årt landsm øte tra k k  op 
en linje som  e r  i f lu k t m ed k lasseso lidarite ten . Vi sku lde søke å  få de lavest 
liggende arbe idere  op, h je lpearbe idere , kv innelige arbe idere  og  ikke fag 
læ rte  folk. D et e r  vel rik tig?  K lassem essig se tt?  Vi h a r  h je lpearbe idere  m ed 
48 k ro n e r og kvinnelige a rb e id ere  m ed 45 k ro n e r m ed alle tillegg. Oslo h ar 
ikke k rev d  noget. De h a r  y d e t til klassen. N år d e t g je lder lønningene, kan 
vi bare  se på husle iene h e r  i byen. E vensen sa a t b o k try k k ern e  hadde fø rt 
an tec iperte  fo rhandlinger. Ik k e  riktig . M en i 1936 fikk  vi en ta riff på 3 år, 
u ten  betingelse om  lønnsforbedring. P å  g ru n n  av  forholdene fikk  vi dog et 
tillegg i 1937 og 1938. M en e r  d e t r ik tig  å gå u t til m edlem m ene og si a t 
nu  h a r  Vi m akten . N u ska l det v æ re  ro? H vert fo rhund  vil selvsagt in n re tte  
sig e fte r situasjonen . M en de t e r  rik tig  å la  dem  få bestem m e sine ting  selv. 
Jeg  vil anbefale K istes forslag. D et vil væ re  u rik tig  å b y tte  k lassem akten  m ed 
reg jeringsm akten . K lassem akten  skal s tø tte  a rbe iderreg jeringen . V i skal ha 
e n  ak tiv  arbe iderk lasse . Vi e r  ikke derfo r så b låø ie t a t v i g å r u t til  m ed 
lem m ene og sier a t nu  ska l vi ta  40 tim ers uken . M en p rin sippet bør holdes, 
og så kom m er v u rderingen  av  sig selv.

P. A asvestad:  Som k je n t om fattes ikke v å r t fo rbund  av vårtariffene.
Vi e r  n u  sn a rt ferdig m ed våre  ta riffe r. N år jeg forlangte ordet, så  v a r det 
vesentlig  av den  g ru n n  a t  L andsorganisasjonens fo rm ann  gav en k a ra k te r i
stikk  av v åre  k ra v  som  liggende lan g t oppe i stra to sfæ ren . D et e r  u rik tig . 
D a vi u ta rb e id e t v å re  forslag m å tte  vi ta  m ange hensyn, fo r de t første  a t vi 
e r  så m ange g ru p p er m ed høist forskjellige og ofte h e lt tilfeldige forhold. 
V i m åtte  også se på arbe idstiden . V i e r  h o ld t u ten fo r arbeidstidsloven , og nu 
h a r  vi ved d e tte  tariffopgjør k la rt  å nå frem  til 8 tim ers dag. V åre  k ra v  v ar 
ikke så h e lt b o rt i  natten . V i m ak te t også å få  g jennem ført en rek k e  fo r
bedringer, som  vi e r  begeistre t for. N år vi k la rte  det, så v a r  d e t ikke ford i at 
forholdene lå så  godt til re tte , m en ford i vi lå  så  lang t nede, a t  riksm eglings
m annen  fan t det r ik tig  å få m ere o rdnede forhold.

R asm us Rasm ussen:  Jeg  h a r  a ld ri nogen gang v æ rt så  enig i en innstilling 
fra  se k re ta r ia te t som denne gang. F ø rst og frem st u t f ra  m itt eget forbund, 
m en også u t fra  sam ta ler m ed tillitsm enn fra  and re  forbund. D et e r  heller
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ikke ved denne d eb a tt kom m et frem  noget som m otbeviser r ik tighe ten  av 
denne stillingtagen. Jeg  synes d e t går ’ en u n d erto n e  h e r  fra  dem  som ta le r 
im ot a t de ikke er h e lt æ rlige i sin  argum entasjon . Jeg  går u t fra  a t  u ttry k k e t 
ikke e r  for s te rk t. S lik som den politiske stilling ligger an, m å vi se på s itu a 
sjonen. D en høieste m yndighet skal ta  s it t  s tan d p u n k t og u tsende det v idere til 
fo rbundene og d erfra  til m edlem m ene. D et e r  heller ikke bare  de ting  som 
s tå r  i fo rb indelse m ed en tariffrev isjon  en ska l se på. H vis bo rgerpartiene  skal 
få kom m e til, så  vil v å rt fo rbund  ram m es av innsk renkn inger og a rbe id s
ledighet. M argarin fabrikasjonen  v ar en lukratK ' affæ re. N u h a r  vi h a tt sto re 
innskrenkn inger. V i sku lde g jerne ta  e t opgjør m ed bryggeriene om  e t lønns
tillegg eller nedsettelse  av arbeidstiden. M en hvad  vilde re su lta te t bli? Jo , 
nedleggelse av  7—8 bryggerier. V i behøver ikke m ere  enn 4, hvis en ikke b lir 
flinkere  til å  d rikke  øl. Så h a r  vi herm etikk industrien , som  e r  fa ttigere  enn 
reg jeringens fiskere. D et er en industri som  h a r v æ rt d reve t på en elendig 
m åte. Vi h a r  få tt cen tra le r, m en det er arbeidsg iverne som leder dem , og det 
e r  ikke bra. R egjeringen b u rd e  se tte  dem  u n d er sta tskon tro ll. Vi h a r  V inm o
nopolet. V i h a r  b ed t om regu lering  av den u ten landske vinim port, for å la 
den  norske vin kom m e til. M en d e t h a r  v æ rt um ulig. V i h a r  v idere  til og m ed 
se tt a t choko lade-industrien  ligger nede 4—5 uker.

W igaard: H vorfor k lu b b e r ikke fo rm annen  til u tta le lsen  om a t en er 
uæ rlig , de som  h e r ta le r m ot innstillingen?

Olav H indahl: Jeg  bek lager a t jeg v ar o p ta tt m ed and re  ting  i det øie- 
blikk . M en vi m å væ re  saklige, og jeg  vil henstille  a t m an avholder sig fra  
den slags bem erkninger.

B ernh. B eren tsen: M ed den raske  u tv ik ling  i verden , så kan  det
nok hende a t vi i fe b ru a r  og m ars kan  kom m e til å m åtte  k jem pe om 
ganske an d re  ting, selv  om  det nu  b are  g je lder prolongasjon. N år de t tales 
om B ygningsarbeiderfo rbundets k rav  om fo rkorte lse av arbeidstiden, sa kan  
det også v æ re  an d re  forbund  som kunde h a  k rav  p å  det, og som  kurude 
g jennem føre den. M en er det så a t de t er m en t som  en solidarisk lønnspolitikk, 
så bu rd e  de g jo rt d e t fo r lenge siden. D et e r  de som h a r  g jo rt det. M ener B yg- 
n ingsarbe iderfo rbunde t noget m ed det, så k an  d e  ta  7 -tim ers dagen, hvis 
de v irkelig  ved d e t tro r  å k u n n e  få flere  i arbeide. N år en skal ta  standpunk t 
her, m å en nødvendigvis fo re ta  en vurdering . V i kan  se tilbake til de T h inn ’ske 
voldgiftsdom m er, hvo r vi hadde passert en opgang og v ar på nedgang. A lli
kevel fikk  vi e t forholdsvis s to rt lønnstillegg. Vi bø r veie situasjonen  som  den 
ligger an. M in opfatn ing av sam tlige ta le re  er a t d e t ikke e r  m uligheter for 
nogen lønnsforbedring  denne gang. D en konsekvens bø r vi ta. M en sek re - 
ta ria te ts  forslag s ie r fo r lite. Vi m å kom binere det m ed  d e t politiske, og da 
bør K istes p u n k te r  1 og 2 vedtas. T il reg jeringen  vil jeg si a t den  m å v irkelig  
gjøre en innsats fo r arbeidsreisn ingen , så k raftig  som  mulig, se lv  om  det 
skal lånes. De få r  ta  døden p å  det, hvLs ikke de borgerlige vil væ re  m ed på 
det. D et e r  u rik tig  å  søke døden på arbe id stiden  for sjøm annsstanden . En m å 
h e lle r g jøre en innsa ts for arbeidsreisning. D et vil fo lket forstå. Jeg  vil stem m e 
for K istes forslag, p u n k t 1 og 2, m en p u n k t 3 v il kunne  volde vanskeligheter.

B. F lood-E ngebretsen:  N æss sa a t en v a r  plik tig  til å  ta  personlig  s ta n d 
p u n k t og v u rd ere  forholdene. N ettop derfo r vil jeg stem m e for sek re taria te ts  
forslag, selv  om  A brahaim sen fra  sam m e fo rbund  m ener å ville rese rv e re  sig.

o i

Vi h a r  bestem m elser som vi h a r  k jem pet for h e lt siden 1906, m en som  det ikke 
e r  lykkes å  få igjennem . M en tro r  m an a t en vil k la re  d e t nu, n å r  v i ikke 
k la rte  det i en opgangsperiode? En får nok heller ikke ta  en kam p om  a r 
beidstidens forkorte lse gruppevis eller branchevis. D a løsner skredet. Jeg  
er som  B ern tsen  enig i K istes forslag, p u n k t 1 og 2. M en p u n k t 3 k an  le tt 
skape den situasjonen  som  vi vil undgå. Vi e r  ikke på re tre t t  ved dette . Hvis 
arbeidsg iverne søker å ville red u se re  lønningene, så  skal de m øte en sam let 
m otstand. Vi kan  ikke ta ved tak  som sk ad er fellesskapet og vanskeliggjør 
arbe iderreg je ringens arbe ide  for arbeidsreisning.

N eim i Lagerstrøm : D ebatten  g ir m er og m er et k la r t billede av a t se k re 
ta ria te ts  forslag e r  de t riktige. V i m å gå inn for arbeidsreisning. D et e r  hoved-  
opgaven nu. S lik var det også m ed om setn ingsskatten , som  blev lag t p å  in 
d u stria rb e id ern e  for å h jelpe på arbeidslivet. V i e r  i sam m e stilling  som J e rn -  
og M etallarbeiderforbundet. M en vi m ener de t fra  fagorganisasjonens side 
m å gjøres a lt fo r å stø tte  a rbe iderreg jeringen , og vi gjør d e t for å h je lpe  de 
arbeidsløse. N år d e t g je lder de lavest lønnede, så h a r  vi b lan d t dem  bl. a. 
kv innene, og d e t er gledelig a t en vil gå inn for det. M en da bør en ikke gjøre 
det på e t tidspunkt, hvor en  ikke h a r  chanser fo r å  g jennem føre det. S to rt se tt 
h a r  ikke de fagorganiserte  få tt sin levestandard  forbedret. Vi h a r  ikke få tt de 
tillegg vi sku lde hatt. Vi m å også, i likhe t m ed bygningsarbeiderne, si a t vi 
tren g e r  en k o rte re  arbeidstid . D e lavest lønnede k v in n e r h a r  ikke råd  til 
å leie sig ordentlig  hus på g ru n n  av  den lave inn tek t. N år det g je lder s jø 
folkene, så m å de t gå an, n å r  fagorganisasjonen går inn for 1 års p ro longa
sjon, å k jøpslå m ed m otparten , slik a t sjøfolkene får fo rbedre t sin arbeidstid .

Kr. Jakopsen: Jeg  e r  fra  en in d u stri som ikke h a r  opgjør til våren. Men 
som m edlem  av rep resen tan tsk ap e t vil jeg si m in m ening om sek re taria te ts  
forslag. Jeg  fikk  det in n try k k  av  s ta tsm in is te ren  a t fo ru ten  det vanlige, så 
vil det b li en rek k e  bevilgninger, til nye arbe idstiltak . M en d e t m åtte  gjøres 
ved lån, og det var ikke rik tig  å låne for å gi lønnsforbedringer, m en te  s ta ts 
m inisteren . Og der kom m er vi inn  på sta tsfunksjonæ rene. Jeg  h a r  få tt det 
in n try k k  av  s ta tstjenestem ennene a t de ikke vil væ re  m ed på å gi v å r  beveg 
else noget tilbakeslag . De vil v æ re  m ed på å søke og øke frem gangen. Jeg  e r  
enig m ed sta tstjenestem ennene i deres resonnem ent om  a t de m å få ha re tt  
til å kunne  bedre  sine forhold. V i m å h je lpe de arbeidsledige. M en vi må 
også ha re t t  til å kunne  fo rbedre  v åre  forhold hvis de t e r  m u ligheter fo r det. 
V ogt sa a t vi nu  hadde v æ rt på bunden  og v ar i opgang. M en de t e r  en viss 
u sik k e rh e t til  stede. D et e r  da u rik tig  å låse d e t fast slik, a t en ikke ska l ha 
re tt  til å gjøre noget. S ek re ta ria te ts  forslag! Ja , jeg h a r  h ø rt a t  fo rbundenes 
tillitsm enn h a r  v æ r t  på H urda ls V erk  og sn a k k e t om disse ting. M en m ed 
lem m ene som  sådanne h a r  ikke rede på hvad  dere fo re ta r dere. E r fagorga
n isasjonen så  sosialistisk innstilt a t den kan  forstå sek re ta ria te ts  in n stil
ling? Nei

5 og 3 m in u tte rs  ta le tid  b lev  n u  v ed ta tt
Olaf A braham sen:  D et e r  h e lt u rik tig  av N ordah l og Evensen å b e 

n y tte  de a rg u m en ter de b ru k te  igår om  a t de t v a r  av  hensyn  til skogsar
b eiderne a t vi sku lde gå til prolongasjon. V ar jeg viss på a t de t vilde bli t i l 
felle, og a t d e t v irkelig  vilde kom m e skogsarbeiderne til gode, vilde jeg 
i fø rste  om gang v æ re  m ed på sek re ta ria te ts  innstilling. M en d e t h je lp e r ikke
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skogsarbeiderne. De h a r  få tt sine p riser fastsatt, og dem  vil d e t ikke bli en d re t 
noget på. T ekniske en d ringer b e ty r  o fte m ere  enn  selve de t lønnsmessige. 
D et kan  selv  ikke E vensen  benekte. F o rbundssty renes fellesm øter v a r  u a n 
svarlige, sa  Chr. H enriksen , og de b u rd e  ikke ha noget m ed de tte  å gjøre. 
M en d e t e r  ikke  slik. V i skal ikke vise svakhetstegn  u tad . N år kan  vi fo r 
øvrig g jøre noget, n å r  vi ikke kan  d e t n u  n å r  vi er 75 pct. organ isert?

E rling K iil: Vi h a r  hele 20 lønnsk lasser ved  je rnbanen . De 4 laveste 
lønnsk lasser h a r  ikke få tt en lønnsforhøielse som prisstign ingen  engang 
tilsier. Vi kan  ikke gi reg jeringen  carte  blanche. Vi k a n  godt fo rstå  re g je r
ingen a t n å r  d en  g år inn  på lånelin jen , så e r  d e t ikke sam tidig  le tt å gå in n  
for lønnsforbedringer. M en vi h a r  p ek t på an d re  u tveier, nem lig å gjøre 
je rn b an en  lønnsom . U nder den a lle r  laveste  k o n ju n k tu r  vi hadde, g ikk  je rn 
banen  til å legge p å  takstene. D et m å tte  vi advare  m ot. D et v a r  so lek la rt 
for alle.

P eder B irkeland:  Jeg  h a r  ikke v en te t a t se k re ta ria te ts  forslag
u ten  v idere hadde k u n n e t vedtas. E fte r N ygaardsvolds ta le  igår m en er jeg 
sittlasjonen h a r  en d re t sig betydelig. De vil n u  v irkelig  gå inn  for d en  a r -  
beidsreisning som  vi ved s is te  valgkam p g ikk  inn  for. S ituasjonen  h a r  a ld ri 
v æ rt så  vanskelig  som  nettop  nu. E t nederlag  ved neste  valg vil v æ re  v erre  
enn nogensinne tidligere. D et kan  p å  den  m åte bli m eget k ostbare  tekn iske 
revisjoner, d e t som enkelte  vil ha. V i m å se n asjonalinn tek ten  i forhold  til 
fordelingen  på alle. D et g å r ikke  an  a t enkelte  se r egoistisk på dette. V i m å se 
d e t i fellesskap m ed de t hele, og det vilde h a  v æ r t galt av reg je ringen  om  
den  ikke hadde o rie n te r t fagorganisasjonen. M ener v i så san t noget m ed å 
skape orden  og plan, så  h a r  vi ikke an n e t å g jøre enn å v ed ta  sek re ta ria te ts  
forslag. D et e r  en u tse tte lse  på 1 å r  for å gi reg je ringen  ro og m uligheter for 
arbeidsreisning. Da vil vi s tå  s te rk t ved neste  valg u te  b land t folket.

Kr. Mugaas: Je rnbanefo lkenes stilling  til taksforhøielsene er rik tig . Hvis 
en se r på Sverige, så h a r  de t svenske je rnbanevesen  nettop  k n y tte t til sig fag
organisasjonens tillitsm enn, som  h a r  g itt råd  og v ink. S ta tsm in isteren  bør 
undersøke forholdene i Sverige noget næ rm ere . T akstene ligger d e r optil 
50 pct. over våre. D et h a r  ikke skadet svensk jernbanevesen . Å k jøpe 5 k ro n er 
fo r 10 k roner, sa statsm in isteren . D et er nettop  de t S ta tsbanene h a r  g jort. 
De h a r  h a tt om setning og ikke overskudd. D et er den  konklusjonen  
av  sta tsm in iste rens egen historie . S ek re ta ria te ts  innstillm g vil v irke  til a t en 
g ir s ta ten  m edhold  i a t  de k rav  som  vi p å  et tidlig tid sp u n k t h a r  re is t — og 
selv  om de e r  a ld ri så  b e re ttig e t —  allikevel skal trek k e s  tilbake.

Johan  Ødegaard: D et fa lt en u tta le lse  h e r  igår om den  vo ldg iftsre tt
reg jeringen  opnevn te  i skogsarbeiderkonflik ten . S ituasjonen  v ar den i høst 
a t p risene gikk ned  fra  22 til 13 k roner, og selve avv irkn ingen  reg n e t en m ed 
vilde synke m ed 60 pct. — m ed an d re  o rd  e n  s ituasjon  som  a ld ri tidligere. 
M ed den  k o n ta k t vi hadde m ed an d re  skogeiere, syn tes d e t å vise a t vi kunde 
kom m e frem  til en  o rdn ing  ved å ta  våre  a rgum en ter op til ny  overveielse, 
og d e t vilde ikke h a  v æ rt så galt m ed 10 pct. reduksjon , se tt i forhold til v å r 
fo rrige tariffrev isjon . M en arbe idsg iverne k revde  30 pct. D e vilde ta  a lt igjen. 
Vi m å tte  også se på de arbeidsløses stilling. N år d e t b lev  voldgift, så v a r 
det en  h je lpende h ånd  u t  til landsbygden og ikke til S kog- og L an d a rb e id e r- 
fo rbundet. D et in itia tiv  reg jeringen  tok  v a r  velm ent og rik tig  i den  situasjon.
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Elias Volan: D et e r  r ik tig  å ved ta se k re ta ria te ts  forslag u t  fra  d e t
fak tiske a t d e t e r  e t råd  til forbundene. D et e r  e t råd , m en de t skal lo ja lt 
følges. Jeg  m en er a t en  opsigelse av ta riffene for bygningsfagene vil føre 
til arbeidsledighet. Om en  opnår noget, så  vil de t ikke balansere  d e t en 
ta p e r  på den annen  side. N år de t sies a t d e t a t sjøfolkene sie r op, e r  cn 
kam p m ot sta ten , så  kan  jeg ikke v æ re  enig i det. S ta tens lover om a rb e id s
tid  e r  m aksim alarbeidstid  og innenfor den  m å en ha re t t  til ved  ta riffre v i
sjonene å se å få arbe id stiden  nedover.

L u d v. Buland: S ta tsm in isteren  begynte igår m ed a t han  som  arbe id s
g iver m åtte  anbefale  prolongasjon. Vi e r  den eneste  gruppe h e r  som  er  
m øtt overfor sin arbeidsgiver. V i få r ikke d en  an ledning  til å  ta le som 
er  nødvendig. V i m å få re tt  til  å  sva re  v å r  arbeidsgiver. Jeg  synes 
de t e r  høieste g rad  u rik tig  av sta tsm in iste ren  å trek k e  frem  dette  m ed 
frib ille ttene. D et e r  en del av v å r  lønn. V i h a r  bed t om å få igjen de 
pengene som frib ille ttene  v a r  ta k se rt til, også til N ygaardsvold  e r  anm od
n ingen re tte t, m en de h a r  ikke  v ille t det. V i synes fo r øvrig ikke a t N y
gaardsvold  s tå r i de t sam m e landskap  lenger som tidligere. D et e r  sk jedd  
en forandring  m ed ham . Vi fo rs tå r en del, m en de t m å væ re  noget galt her. 
D et e r  ingen vesenforsk jell i rep resen tan tsk ap e ts  opfatning og vu rdering  av 
situasjonen . S pørsm ålet e r  hvo rdan  dette  ska l sk je . E fter a t Tangens og 
K istes forslag e r  frem kom m et, e r  jeg b e ten k t fo r å  stem m e de ned, selv 
om jeg ikke e r  uenig  i sek re ta ria te ts  forslag. D et v a r  an ty d e t en  re d a k 
sjonskom ité og forslagene bu rd e  oversendes dit. S ku lde de t ikke bli en 
slik  redaksjonskom ité vil jeg stem m e for se k re ta r ia te ts  forslag.

Sigv. A ndresen:  Jeg  h a r  alltid  h a tt d en  opfatn ing a t vi skal se
klassem essig på det. M en så kom m er sta tsm in iste ren  og ho lder frem  en  
enkelt gruppe og v iser h vo rdan  dens forhold  e r  og til beskuelse sæ rlig  for 
landd istrik tene. Vi k je n n er til d e t fra  de borgerlige reg jeringer, m en  vi 
hadde ik k e  v en te t oss a t s ta tsm in is te ren  skulde kom m e h e r  i rep re se n tan t
skapet m ed denslags. Vi h a r  s lu tte t oss til fagorganisasjonen og p artie t nettop  
for å v æ re  m ed i fellesskapet.

M agnus A rn tzen :  S pørsm ålet om arbeidsreisn ing  e r  sa tt i sam band
m ed tariffrev isjonen , m en de t kan  ikke h e lt u t  sees b are  slik. En industri 
som trefo red lingsindustrien  bør kom m e i støpesk jeen  slik  a t en får jevnere  
forhold u tover d e t hele. D et e r  jo også en nøkkelindustri.

A k se l Schu ltz:  D et høres u t som om Tangens forslag er så  rad ik a lt
a t hvis de t vedtas, så  vil fascism en dagen e f te r  g jøre s itt  inntog h e r  i landet. 
D et e r  h e lt u rik tig . Vi e r  like so lidariske og klassebevisste som de andre. 
F o rbundene  ska l gis adgang til å opsi tariffene, hvis de ønsker det. Ingen  vil 
idag kunde  si a t de t vil bli konflik t av  det. Jeg  tro r  a t de t vilde gå b ed re  
om N ygaardsvold  kom  og ta lte  til m ine m edlem m er. M en d e tte  forslag som 
går u t på forbud  m ot opsigelse, kom m er som  ju leg rø ten  på k jæ rringa .

Jens Tangen: D et er b ru k t sk rem m ebilleder m ot m itt forslag. D et
forekom m er alltid. V i h ø re r om lignende n å r  vi g å r til opsigelse. N år jeg 
h a r  g å tt så s te rk t inn  for red u se rin g  av  arbe idstiden , e r  de t fo rd i vi tro r  
a t de t vil skaffe flere i arbeide. S olidarisk  lønnspolitikk! J a  vel. H ar ikke 
bygn ingsarbeiderne fø rt det?
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Johan Vogt: D et h a r  v æ rt m in opgave å gi en oversik t og derm ed en
vurdering  av k o n ju n k tu ren e; og d e t h a r  ligget u ten fo r m in opgave å u tta le  
mig om spørsm ålet prolongasjon. D et e r  ubestridelig  a t k o n ju n k tu ren e  i 
England og hos oss er g å tt nedover. De k re f te r  som tre k k e r  opover er 
im id lertid  nu  s te rk e re  enn de som tre k k e r  nedover. M en det kan  ikke 
sk jem atisk  bygges på de tte  som  f. eks. n å r  det g je lder prolongasjon. 
En ta riffkam p eller bare  fa ren  for den  kan  væ re  nok. D et e r  oplagt 
a t  den s ittende reg jering  ø nsker a rbe idsfred  og så tidlig som  m ulig. R eg je
ringen  h a r  også u tta lt sig for det. D et er så  a t m ange k v ie r sig for å gå 
den  vei, m en  den e r  den eneste  rik tige  og ansvarlige. D en m å im id
le rtid  føres i f lu k t m ed bevegelser på andre  fron ter. Vi h a r  en gunstig  stil
ling ak k u ra t nu. En arbeidsreising  kan  bare  gjennem føres ved en arbe id s
fred. D et e r  på det g runn lag  en m å sørge for arbeidsfred . M en det m å da 
også v irkelig  skapes en arbeidsreising . S ta tsm in isteren  ta lte  tydelig  nok  om 
arbeidsfred ; m en han  ta lte  tåk e t om det annet spørsm ål. D et v a r  b o rg e r
lig d iplom ati i hans foredrag. H an ta lte  ikke tydelig nok. H an ta lte  om 
lån som noget av det v erste  en hadde, n æ rm ere  som om d et v a r  djevelskap. 
R egjeringen  m å vise m er m ot n å r  d e t g je lder disse ting. P å  tro ss  av re 
g jeringens u nd fa ldenhet så bør rep resen tan tsk ap e t ved ta sek re ta ria te ts  fo r
slag; m en det m å også væ re  en appell til  regjeringen.

Oscar Torp  gav forsk jellige oplysn inger om kring spørsm ålene og r e 
gjeringens stilling. S ek re ta ria te ts  forslag b e ty r  p la ttfo rm en  for den arbe id s- 
reisning reg jeringen  vil gå inn for.

O lav H indahl: D et S trøm  u tta lte  hadde jeg v irkelig  vanskelig  fo r å
forstå. H an  kunde ikke stem m e for se k re ta r ia te ts  forslag av hensyn  til de 
som v a r på forsorgsvesenet. D et e r  jo nettop  m ed sek re ta ria te ts  forslag 
de t skapes m ere  arbeide og for dem  som  da frem deles b lir  ig jen  på fo r
sorgsvesenet vil vi da evne å kunde gi s tø rre  bidrag. T orkildsen og andre  
k ritise rte  a t vi ikke  hadde in n k a lt felles forbundsstyrem øte . D et er så, m en 
de sier jo selv a t d e t ikke h a r  noen  beslu ttende  m yndighet. N år C en tra l-  
fo ren ingen  for B o k try k k e re  h a r  h a tt m øte og b es lu tte t opsigelse så h a r 
ikke vi h ø rt noget om det. Jeg  h a r  v æ rt m ed i C en tra lfo ren ingen  fra  20 år 
siden og v æ r t m ed ved tariffo rhand lingene og L ian  v a r  da med. D et v ik 
tigste ved den solidariske lønnspolitikk  e r  a t  sta ten  e r  m ed  og ved  sine 
å tg je rd e r  h je lp er de som  ligger lengst nede. N ar det g je lder a sp y tte  i 
børsa for å h je lpe d e  som ligger lengst nede skal de t ikke v æ re  knur. 
E r d e t noget galt i d e t å si op og få stå  f r it t  sa Schultz. M en hvad  skal en 
stå  f r it t  m ed? H vad vil re su lta te t bli av det? Ingen  vet det. D et kan  væ re 
de beste  hensik te r, m en ballen  k an  ru lle . D et e r  ikke første  gang a t s e k re ta 
r ia te t h a r  v æ r t inne på dette. Vi h a r  også tid ligere v æ rt inne på p ro longa- 
sjonslin jen . Og d e t h a r  v idere v æ rt sag t h e r  a t en tro r  ikke en vil opnå noget. 
M en likevel vil en stå  fritt. S tå  fritt! H vor er ansvaret?  Jeg  leste igår i «A r
beiderbladet»  a r tik len  om flerta llssk ifte t i F ra n k rik e  og jeg vil be dere om å 
legge m erke til en u tta le lse  som B lum  frem kom  m ed på et m øte av fag
o rgan iserte  efte r generalstre iken , et av de s tø rs te  m øter i s it t  slags som 
noen  sinne h a r  v æ r t h o ld t i P aris. Da han  ta lte , rop te  tilhø re rne : «M akten 
til Blum!» «Ja», sv a rte  Blum , «men e r  dere  h e lt s ik re  på a t  dere da B lum  
sa tt m ed m akten , gjorde a lt for å stø tte  ham ? H vis vi fikk  reg je ringen  om
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igjen, v ilde dere v æ re  istand til å  vise ikke b a re  iver, m en isæ r den klokskap  
som  er  nødvendig? V i m å kunne v æ re  sik re p å  dere  som  d e re  kan  v æ re  
s ik re  på oss.» Vi skal ta  læ rdom  av  a lt de t som  sk je r  om kring oss. Vi 
gagner hele arbeiderk lassen , hele d e t no rske fo lk  ved  dette  og vi e r  pa 
denne m åte m ed på å bestem m e landets u tv ik ling  fram over i d e t a r  som 
kom m er.

Votering: H indahl: V oteringen vil bli lag t slik  an a t de t fø rs t b lir
v o te rt over sek re ta ria te ts  forslag m ed tillegg av  K istes forslag, pun k t 
1 og 2. B lir det v ed ta tt så b o rtfa lle r T angens og N yhus forslag. S jøfol
kenes (Ø yans) forslag vil jeg foreslå o versend t sek re ta ria te t.

K iste:  S e k re ta ria te t h a r  d a  gått over til m itt forslag, p u n k t 1 og 2 og
sek re ta ria te ts  forslag b lir pun k t 3.

H indahl: Ja .
A vstem n in g :  K istes forslag p u n k t 1 og 2 og se k re ta r ia te ts  forslag blev

v ed ta tt m ot 20 stem m er. — Ø yans forslag ( om sjøfolkene) blev enstem m ig 
ov ersen d t sek re ta ria te t.

Punkt 8; Elektriker- og Kraftstasjonsforbundets 
tilslutning til Landsorganisasjonen.

F ra  sekre taria te t forelå følgende;
«Møte avhold tes på L andsorganisasjonens kon to r 9. novem ber 1938 i a n 

ledning N orsk  E le k trik e r-  og K raftstasjonsfo rbunds even tue lle  tils lu tn ing  til 
Landsorganisasjonen. T il s tede fra  L andsorganisasjonen: L ars Evensen og 
Torbj. H enriksen. F ra  E le k trik e r-  og K raftstasjonsfo rbundet: A ndreas Torp, 
L udvig G undersen  og K. Rosenløv.

M an d isk u te rte  det forslag som  blev v ed ta tt av  N orsk  E le k trik e r-  og 
K raftstasjonsfo rbunds hovedstyre i m ai 1938. M an enedes om  å ta  n y tt m øte 
d en  påfølgende dag for a t p arten e  sku lde overve ie redaksjonen  av  e t n y tt 
forslag.

F o rtsa tt m øte avholdtes på L andsorganisasjonens kon to r 10. novem ber 
1938 kl. 13. T il stede fra  L andsorganisasjonen: N ordahl, E vensen og M.
S trandli. F ra  E le k trik e r-  og K raftstasjonsfo rbundet: Sam m e rep rese n tan te r 
som  foregående dag.

E fter å ha drøfte t de forskjellige spørsm ål blev fo rhand lerne enige om  å 
anbefale fo r sine respek tive o rgan isasjoner a t Norpk E le k trik e r-  og K ra f t
stasjonsforbund optas som  selvstendig  forbund  i L andsorganisasjonen  m ed 
de nåvæ rende m ed lem sgrupper fra  1. m ars  1939 på følgende grunnlag .

a. M ed henvisning til  N orsk E le k trik e r-  og K raftstasjonsfo rbunds la n d s
m øtes ved tak  i 1936 og L andsorganisasjonens kongressved tak  angående 
industrifo rbundsfo rm en  av 1934 og 1938, opnevnes en kom ité til å  u tred e  
spørsm ålet om  e tt selvstendig elek trisitetsfo rsyn ingsfo rbund . D enne u t 
redning  ska l om fatte elek trisitetsfo rsyn ingen  for så vel industrie ll som 
offentlig  d rift og tre k k e  op lin jene for o rganiseringen  av  de arbe idere  
som  e r  besk jeftige t innen  d e tte  om råde.
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U tredn ingen  forelegges L andsorganisasjonens rep resen tan tskap , som 
tre ffe r d en  endelige avgjørelse.

F o rannevn te  kom ité skal bestå  av  8 m edlem m er, h v o rav  se k re ta r i
a te t velger 5 og N orsk  E le k trik e r-  og K raftstasjonsfo rbund  opnevner 3. 

b . In n til d e t frem tid ige organisasjonsforhold  e r  avg jo rt av rep re se n tan t
skapet, op rettho ldes det n åvæ rende  v irkeom råde for N orsk E le k trik e r-  
og K raftstasjonsforbund, 

c. N orsk  E le k trik e r-  og K raftstasjonsfo rbund  vil i lik h e t m ed an d re  fo r
bund  bli u n d erlag t de organisasjonsm essige avg jø re lser som treffes av 
Landsorganisasjonen.

M an v a r  v idere  enige om  at, så  sn a rt fo ranstående forslag v a r  ved tatt, 
ska l nevn te  kom ité opnevnes og tre  i v irksom het. N år forslaget e r  behand le t 
og v ed ta tt av  se k re ta r ia te t og fo rbundssty re t, b lir  de t å  offentliggjøre i A r
beiderpressen.

K onrad Nordahl. A ndreas Torp.
L udvig  G undersen.

K . Rosenløv. 
M artin  Strandli.

Lars E vensen.

Johs. M. P. Ødegaard: D et g je lder p u n k t a om  u tred n in g en  av spørsm ålet 
om  e tt selvstendig  elek trisitetsforsyningsforbund. D et skal vel ik k e  bety  et 
b ru d d  p å  organisasjonsm essig fa ttede ved tak  om  industrifo rbundslin jen?

Torbj. H enriksen:  D et e r  ikke m eningen. M ed inn ledningen  h e r  i p u n k t a, 
hvori de t bl. a. henvises til L andsorganisasjonens kongressvedtak  av  1934 og 
1938, sku lde d e t v æ re  k lart.

K risto fe r  Jakopsen: D et s tå r  h e r  a t  disse ska l optas. I S auda hadde vi 
det forhold  a t de gikk over til v å r  forening og over til  E le k trik e r-  og K ra f t
stasjonsfo rbundet. M en siden h a r  v i få tt over h a lv p arten  inn  igjen. S kal nu  
disse m ed lem m er ved dette  føres tilbake  ig jen  til  nevn te  fo rbund?

Ingv. H augen: I p u n k t b h e te r  det: «Inntil de t frem tid ige organ isasjons
forhold  e r  avg jo rt av  rep resen tan tsk ap e t, op rettho ldes d e t n åv æ ren d e  v irk e 
om råde fo r N orsk  E le k trik e r-  og K raftstasjonsforbund .»  F o rho lde t e r  a t 
siden de g ikk  u t av L andsorganisasjonen, så h a r  de sørget fo r å få enkelte  
e lék trik e re  på skibene over til sig. Je g  vil bek lage a t  de fo rtsa tt skal få  a n 
ledning  til å op rettho lde de t forhold og derm ed også k u n n e  d rive  de t o rg an i
sasjonsm essige arbe ide  v idere.

Tøm m eraas  anbefalte  innstillingen.
Votering: Innstillingen  blev  enstem m ig vedtatt.

«

Flyktningsspørsmålet.
L ars Evensen: D et v a r  m eningen a t denne sak  sku lde tas op spesielt 

m ed sam organisasjonenes rep resen tan ter. M en vi m ener det e r  like 
r ik tig  å ta  den op her. V ed rep resen tan tsk ap e ts  m øte ifjo r b lev  de t bes lu tte t 
u tg itt m erk e r til  salg, og inn tek tene  sku lde gå til justisfondet. Vi reg n e t m ed 
å få inn  100 000 k roner. D et e r  kom m et inn 75,000 k ro n e r på den  m åte. 
M en d e t e r  enkelte  fo rbund  som ikke h a r  innsend t opgjør, og d e t er fo rbund  
som  ikke h a r  ydet noget. D et er dessu ten  enkelte  sam organ isasjoner som  ikke
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h a r innsend t opgjør. I løpet av som m eren m å tte  fondet op ta e t lån  i  L ands
organisasjonen  for å  k la re  sine forp lik telser. T il f lyk tn ingene h e r  i landet er 
d e t u tb e ta lt 80 000 k ro n er i åre t. Vi h a r  n u  ig jen  25— 30 000 k roner, som  vil 
m edgå til e t p a r  m åneders understø ttelse. V i h a r  ikke  sen d t sæ rlig  m ange 
penger til u ten landske  kom iteer. I m ai i å r  v ar d e t vel 80 flyk tn inger som 
blev  u n d erstø tte t h e r  i landet. F ra  m ai e r  d e t kom m et til lan d e t 59 voksne 
og 12 barn , og vi h a r  søk t om  innreisetilla telse for 22 voksne og 6 barn . V idere 
h a r  vi igå r d rø fte t spørsm ålet om  innreise for en gruppe p å  15—20 personer. 
V idere h a r  vi d rø fte t spørsm ålet om  å ov erta  25 pct. av u tg iftene ved plasering 
av  flyk tn inger i F inn land . V i a rbe ider n u  m ed en  spredning  av em igrantene, 
så  de b lir  fo rdelt m est m ulig  u tover. E n  del e r  allerede send t u tover. 
Vi henstille r h e r  spesielt til  sam organisasjonene om  å v æ re  behjelpelige. M en 
d e t e r  en k e lte  sam organisasjoner som  h a r  m isfo rstå tt v å r t c irku læ re . D et 
e r  e t h e lt f r it t  forhold, hvor vedkom m ende flyk tn ing  selv skal o rdne m ed 
husle ie og m ed s itt ophold. V idere g je lder de t å søke å skaffe dem  
arbeide. V i søker fo rtrinsv is  spesialarbeidere som  ikke b lir  til fo rtrengsel fo r  
norske arbeidere. Vi m å søke å få disse p la se rt ru n d t om kring  i d e  fo rsk je l
lige y rk er. V idere h a r  vi sag t ifra  til  organ isasjonene a t  d e t ikke m å igang
settes innsam linger til kom iteer e lle r  p rivatpersoner. D et m å ikke gjøres noget 
s lik t u te n  i sam arbeide m ed justisfondet. V i k a n  ellers le tt kom m e op i de 
m erkeligste  forhold. A rbeidernes justisfond e r  e tab le rt a v  L andsorganisasjo
nen  og D. N. A., og a lt b ø r foregå i den  nøieste fo rb indelse m ed  dette . Så 
g je lder d e t spørsm ålet om  å beny tte  flyk tn ingene i oplysningsarbeide. V i vil 
d er henstille  om  a t de t u tv ises varsom het. V æ r også varsom  m ed å k n y tte  
fo rb indelser m ed frem m ede personer.

C. S trøm :  Je g  er enig m ed Evensen, og den  innsam ling som  b lev  fo re ta tt 
for flyk tn ingene hos oss, sk jedde u ten  v å r  m edvirkning.. P engene kom  til oss, 
og vi sendte dem  til Landsorganisasjonen.

Avslutning.
Olav H indahl: Vi er h erm ed  ferdig  m ed rep resen tan tsk ap e ts  dagsorden, 

og jeg ap p e lle re r til sam tlige rep re se n tan te r  om å  gå inn  fo r den  lin je  vi h er 
h a r  tru k k e t op fo r v å r t n æ rm este  arbeide. Idet jeg ønsker rep resen tan ten e  en 
god reise h jem , ønsker jeg også h v er isæ r en god jul.

M øtet b lev  hevet k lokken  14.




